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سرنوشت مبهم استقلال تهران

در انتظار آسمانی آبی

حال نوبت کی روش است؛

در انتظار دومین
فینال آسیا

در سرزمین دوقطبی ها، انگار نمی شود 
از  نه!  »آن«  از  و  بنویسی  »این«  از 
همین رو   بد نیست در جواب کنایه ای 
که چند وقت پیش جناب مستطاب 
کارلوس کی روش به برانکو انداخت و 
تاکید کرد که برادرش را به کادر فنی 
نیاورده، حالا ما یاد استاد بیندازیم که 
برانکو با همان برادرش به فینال لیگ 
قهرمانان رسید. شما با این کادر فنی 
به فینال لیگ قهرمانان آسیا می رسی؟

بد نیست خیلی شیک و مجلس پسند 
و بدون حاشیه رفتن و مقدمه چینی، 
به این اشاره کنیم که برانکو ایوانکوویچ 
در حالی تیمش را به فینال آسیا برد 
عالم  تمام  مشکلات  بزرگ ترین  که 
محرومیت  از  داشت!  روی سرش  را 
از دو پنجره نقل و انتقالات بگیرید 

که  طارمی  خیریت  ماجرای  تا 
تیمی  هر  کمر  شکسته شدن  برای 
تدریجی  کم شدن  می کرد.  کفایت 
بازیکنانش، جدایی نفرات کلیدی بعد 
از جام جهانی و این آخری ها رسیدن 
کار به جایی که حتی 11 نفر داخل 
زمینش هم نفرات اصلی اش نبودند. 
کمبود نیروی انسانی به بیشترین حد 
قابل تصور و حضور در فینال با نفراتی 
که کنعان زادگان پیش پای آنها یاپ 

استام است!
هر  کی روش  کارلوس  که  حالی  در 
لحظه که اراده کند، می تواند از تمام 
دنیا بازیکن ایرانی به تیم ملی دعوت 
سرمایه های  که  حالی  در  و  کند 
تشکیل  برای  ایران  فوتبال  انسانی 
کفایت  همزمان  تیم ملی  سه  تا  دو 

می کند، برانکو یک  سال شگفت انگیز 
با مصدومان  را  فعلی  از عذاب  پر  و 
و  رساند  به سر  فراوان  و جداشدگان 
هیچ وقت مثل مربی پرتغالی تیم ملی، 
بودن  زیاد  و  ما  امکانات  کمبودهای 
توانایی لجستیکی رقبا را به رخ مان 
نکشید. برخلاف کی روش که هرچه 
می خواهد دارد و همیشه هم مشغول 
کنایه زدن به ماست، برانکو هیچ وقت 
در رقابت با حریفان آسیایی بر سرمان 
چقدر  ژاپنی ها  که  نگذاشت  منت 
و  قطری ها  امکانات  و  پیشرفته اند 
کره ای ها  و  عربستانی ها  و  اماراتی ها 
چقدر از ما بیشتر است! هیچ وقت برای 
ما کلاس نگذاشت و تا پایان مسابقات 
این جمله را از او نشنیدیم که بگوید 
دستم بسته است. برای قرارداد بستن 

و پول گرفتن، آبروی مدیران خود را 
نریخت و در یک کلام به غیر از احترام 

و خدمت چیزی از او ندیدیم.
کارلوس  مستطاب  جناب  از  حالا 
هر  سر  بر  دارد  عادت  که  کی روش 
چیز کوچکی قهر کند و هرچه دلش 
می خواهد به هر که دلش می خواهد 
نثار کند، یک تقاضای منطقی داریم. 
مردی که فینال لیگ قهرمانان آسیا 
نشد  حاضر  و  بود  کوچک  او  برای 
که  بگذارد  ورزشگاهی  به  را  پایش 
در  ای اف سی  رئیس   و  فیفا  رئیس 
آن نشسته بودند، لطف کند و فینال 
جام ملت های آسیا را برای ما به ارمغان 
رباط  و  خسته  تیم  برانکو  بیاورد. 
پاره کرده اش را به خط پایان رساند؛ 

شما برای ما فینال را بیاور.

حال نوبت کی روش است

 در انتظار دومین فینال آسیا

کاپیتان دوم تیم ملی ایران بعد از دو 
به  بازگشت  آماده  مصدومیت  هفته 

میادین است.
لیست جدید تیم ملی ایران در حالی 
کی روش  کارلوس  که  شد  اعلام 
برخلاف اردوهای قبل نام نفرات آسیب 
دیده مثل علیرضا جهانبخش، مرتضی 
پورعلی گنجی، پژمان منتظری، سعید 
عزت اللهی و ... را در این فهرست قرار 
نداد ولی در این بین اشکان دژاگه که 
طی دو هفته اخیر به دلیل مصدومیت 
دور از ترکیب تراکتورسازی بود را به 

اردو دعوت کرد.
در  فصل حضور  نخستین  که  دژاگه 
می گذارد،  پشت سر  را  ایران  فوتبال 
از هفته سوم در ترکیب تراکتورسازی 
قرار گرفت و در هشت مسابقه لیگ 
برتر و یک دیدار جام حذفی به میدان 
و  او زدن یک گل  رفت که عملکرد 
دادن دو پاس گل بود که در کنار این 
عملکرد، در ایجاد حملات تیمش نیز 

تاثیر زیادی داشت.
کاپیتان دوم تیم ملی ایران در دیدار 
هفته دهم لیگ برتر مقابل سپیدرود 

به دلیل آسیب دیدگی کشاله ران در 
دقیقه ۳۳ از زمین بیرون رفت و در 
دو مسابقه اخیر تراکتورسازی حضور 
نداشت ولی با توجه به دعوت شدن 
دوباره او به لیست تیم ملی، به نظر 
می رسد مصدومیت اش برطرف شده 

است.
مسعود  کنار  در  گذشته  روز  دژاگه 
شجاعی، دیگر کاپیتان تیم ملی که 
هم بازی  نیز  تراکتورسازی  در  امسال 
او است، تمرینات را پیگیری کرد تا 
تدارکاتی  دیدار های  در  باشد  امیدوار 

و  توباگو  و  ترینداد  مقابل  رو  پیش 
ونزوئلا، مثل بازی برابر بولیوی که یک 
نیمه در زمین حضور داشت و پاس گل 

داد، به میدان برود.

پایان مصدومیت دژاگه با شروع تمرینات تیم ملی!

ستاره ایرانی تیم فوتبال آمیان گفت:به 
خاطر اعتماد کاملی که نسبت به من 

وجود داشت، به فرانسه آمدم.
سامان  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
قدوس که در فصل جاری در تیم آمیان 
توپ می زند، گفت وگویی با شبکه کانال 

پلاس انجام داده است.
وی در مصاحبه با این رسانه فرانسوی 
عنوان  به  کردن  کرد:بازی  عنوان 
فوتبالیست را از تیمی شروع کردم که 
ترلبورگ نام داشت و اوضاع هم خوب 

پیش نرفت.قرارداد یکساله ای امضا کرده 
بودم که وقتی به اتمام رسید، خانواده ام 
به من گفت باید بروم و کاری پیداکنم.

این  شدم.در  تلفن  فروشنده  هم  بعد 
نقش خیلی خوب نبودم اما به چیزی 

جز فوتبال فکر نمی کردم.
بازیکن ایرانی ادامه داد:زمانی رسید که 
دیگر به خودم گفتم این شکل زندگی 
برایم فرصتی ایجاد نمی کند. به مربی 
سابقم تلفن زدم و به او گفتم که نمی 
دانم چکار کنم پس به من کمک  کند. 

او هم شروع به تماس گرفتن به یکسری 
تیم ها کرد تا تیمی برای من پیداکند.
فقط یک تیم پیدا شد.می گفتند در یک 
هفته می توانم در تمرینات حاضر شوم و 
تست دهم.آنجا به خودم گفتم اگر این 
کار را انجام دهم و در غیر اینصورت  باید 
از فوتبال کناره گیری کنم. و به دنبال 

کاری دیگر باشم.
مورد  در  کشورمان  ملی پوش  لژیونر 
آمیان  فرانسوی  تیم  در  حضورش 
انجام  از  قبل  روز  کرد:یک  عنوان  نیز 

اولین بازی لیگی آمیان، راهی این تیم 
فرانسوی شدم.موضوعاتی در ذهنم در 
ارتباط با مساله ترانسفر و گرفتاری های 
حضور در آنجا وجود داشت.خیلی خوب 

شد که این دغدغه ها تمام شدند.
وی ادامه داد: آمیان برای مدتی طولانی 
خواهان همکاری با من بود.این که به 
من اعتماد کامل داشتند، نکته ای بس 
مهم برای من بود.درک کردم که مرا 
واقعا می خواهند و امروز از بودن در این 

تیم احساس خوشحالی می کنم.

قدوس: به آمیان آمدم چون مدیرانش اعتماد کامل به من داشتند

باتوجه به نزدیک شدن به موعد اجرای 
قانون منع تصدی بازنشستگان، هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال در نامه ای به 
وزیر ورزش، خواستار اعلام موضع رسمی 

درباره شرایط فدراسیون شد.
به گزارش »دنیای هوادار« در پی انتشار 
بودن  دولتی  غیر  بر  مبنی  اخباری 
فدراسیون فوتبال و اعلام برخی مواضع 
درباره شمول قانون جدید بر آن، ابهاماتی 
با  راستا،  این  در  است.  آمده  وجود  به 

توجه به آغاز رسمی قانون ممنوعیت به 
کارگیری بازنشسته ها از ۲۴ آبان ماه و 
عدم شفافیت در این خصوص، اعضای 
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال نامه ای 
را برای مسعود سلطانی فر ارسال کرده و 
خواستار تعیین تکلیف این ماجرا کرده اند.
اکنون باید منتظر ماند و دید که وزارت 
ورزش به عنوان نهاد بالادستی، در این 
تکلیف  و  کرده  گیری  موضع  باره چه 

فدراسیون فوتبال چه می شود.

فدراسیون فوتبال خواستار تعیین تکلیف از وزارت ورزش شد

ما دولتی هستیم یا نیستیم؟

سرمقاله

وقتی »جامعه« در »عرصه اجتماعی«
نادیده گرفته می شود

کمدی فیلترینگ و استفاده!
شاید  یا  خواسته  های  کمدی  از 
ما،  جامعه  در  رایج  ناخواسته 
البته  و  رفتاری  های  تناقض 
اجتماعی است که در بطن آن به 
زند.  می  موج  و  دارد  وجود  وفور 
ترین  پایین  از  که  هایی  تناقض 
بالاترین سطح جامعه را  تا  سطح 
در بر می گیرد و ظاهرا هیچ کس هم دقیقا نمی داند که چه 
خبر است؟ چرا همچین اتفاقاتی در حال رخ دادن است؟ چرا 
هیچ کس جواب درست و در شان مردم ارائه نمی دهد؟ چرا 
نمی خواهیم یک بار هم که شده از سیستم مدیریتی بر اساس 
خواب دیشب مان دست بکشیم و یک مساله را بر اساس مباحث 

جامعه شناسانه و انسان شناسانه حل و فصل کنیم؟
ماجرا این است که ظاهرا در ایران اینگونه است که مدیران، یک 
شبه تصمیم بر فیلتر کردن شبکه های اجتماعی می گیرند تا 
هیچ کس از آن ها استفاده نکند اما بعد از گذشت مدتی، باید 
آخرین اخبارشان را از کانال های موجود در همان شبکه اجتماعی 
مطلب  روزگاری  که  هایی  خبرگزاری  کنیم!  پیدا  شده  فیلتر 
پشت مطلب، تحلیل پشت تحلیل در راستای فیلتر کردن شبکه 
اجتماعی به خصوصی مثل تلگرام ارائه می کردند، حالا پس از 
چند ماه دوباره کانال هایشان را راه اندازی کردند و مردم را به 

استفاده از آن دعوت می کنند!
نمونه خنده دار دیگر این ماجرا »توئیتر« است. توئیتر سال ها 
است که فیلتر شده و از دسترس عموم خارج است؛ اما در برنامه 
های خبری و بعضا ترکیبی صدا و سیما قسمتی گنجانده شده 
است که در آن توئیت های سلبریتی ها و سیاسیون خوانده 
می شود تا مردم را در جریان بگذارند. بالاخره توئیتر و تلگرام 
و امثالهم ممنوع هستند یا خیر؟ اگر ممنوع هستند پس چرا 
همه حتی خود مسئولان ذی ربط هم از آن استفاده می کنند، 
بدون آنکه آب از آب تکان بخورد؟ اگر ممنوع نیست پس چرا 

فیلتر شده است؟
این سیاست دوگانه ناشی از چیست؟ اوایل گفته می شد که برای 
قدرت گرفتن نمونه های داخلی شبکه های اجتماعی و روی 
آوردن مردم به آن ها باید تلگرام و... را از دسترس خارج کرد؛ اما 
شما میلیارد میلیارد پول بی زبان را به حساب شرکت های برنامه 
سازی ریختید تا با تلگرام رقابت کنند، حاصل آن چه شد؟ جز 
اینکه هر روز هنگ می کنند، کند هستند و در بعضی موارد هک 

مشاهده شده است؟
وقتی شبکه ای فیلتر می شود و یک دهم جمعیت هم از آن 
روی گردان نیست، تنها مفهوم آن خودزنی مدیریتی است. بهتر 
نیست جای تخصیص پول های بی زبان و فیلتر کردن فلان شبکه 
اجتماعی، ابتدا تغییری در رویکرد های مدیریتی مان ایجاد کنیم 
و سپس به دنبال راه حل های تخصصی، با نخبگان عرصه های 
اجتماعی و البته برنامه سازی مشورت کنیم تا گره این خودزنی ها 

را از هم بشکافیم؟

برای حسرتی که بیست ساله شد ...

پرسپولیس؛  واقع بینانه
و به سمت پیشرفت!

8

ادغام سازمان های تاکسی رانی و 
اتوبوس رانی؛

اقدامی که دردی از 
مشکلات حمل و نقل عمومی 

دوا نکرد
3

ساخت  نخستین نیروگاه 
خورشیدی البرز آغاز شد

2

نگاهی به فیلم »وقتی بابا ماموریت بود«

مرثیه ای بر پیکر یوگسلاوی
6

استاندار البرز:
بستر سرمایه گذاری داخلی و 

خارجی در البرز مهیا است

4

مدیرعامل آبفای استان تهران 
عنوان کرد؛

سال آبی خوبی را
 آغاز کردیم!

شهردار سابق کرج دستگیر شد

3

8

4

مهرداد تیموری

فینال پر حرف و حدیث شورای شهر تهران؛

تصمیم یا تسلیم شورا ؛ مساله این است!

4

1
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خبر

دارویی  گیاهان  جشنواره  چهارمین  دبیر 
گف:»۹۴ درصد تولید زعفران کل دنیا با ایران 
است اما به دلیل نبود دانش فنی گردش مالی 

ضعیفی داریم.«
»محمدحسین عصاره« در جریان جشنواره 
و نمایشگاه تولیدات ملی داروهای گیاهی و 
طب گفت:»مقوله سلامت و اقتصاد به عنوان 

دو موضوع حاکمیتی مطرح است.«
دبیر جشنواره و نمایشگاه ملی گیاهان دارویی 
و طب ایرانی افزود:»دولت و ملت دغدغه این 
دو موضوع را دارند اما حوزه سلامت با امید و 

چالش هایی روبرو است.«
اینکه پیشرفت علمی در حوزه  بیان  با  وی 
پیدایش  کرد:»شاهد  بیان  داریم،  سلامت 
بیماری های نوظهور هستیم و همچنین بشر 

از ترکیبات شیمیایی و ناشناخته استفاده می 
کند که شاهد مضرات آن هستیم.«

تمایل  بشریت  کرد:»جامعه  بیان  عصاره 
کرده  پیدا  طبیعی  های  فرآورده  به  زیادی 
می  را  مصادیق  اقتصاد  عرصه  در  و  است 
بینیم که سطح زیر کشت گیاهان دارویی در 
چین، آمریکا و کانادا به ۳.5 میلیون هکتار 

رسیده است.«

صادرات 9۴ درصدی زعفران به دنیا
ششمین جشنواره انار و میوه های قرآنی با هدف 
آشنایی مردم با انواع میوه های بهشتی، آشنایی 
از  انار در طب سنتی، حمایت  از  با استفاده 
تولیدات کشاورزی و بنگاه های تولیدی کوچک 
و بهره گیری از آموزه های دینی در بهره گیری 
از این نعمت های خدادادی در سطح کشوری 

برگزار می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، به نقل از روابط 
عمومی مصلای امام خمینی)ره(، در جشنواره 
استان های  از  غرفه   1۷ بر  علاوه  امسال 
تولیدکننده انار چون فارس، مرکزی، خراسان 
جنوبی، خراسان رضوی، لرستان و چهارمحال 
بختیاری، سوغات و صنایع دستی استان هایی 
اصفهان،  اردبیل،  شرقی،  آذربایجان  چون 
قم، قزوین، خراسان رضوی نیز معرفی و با 

تخفیف های ویژه عرضه می شود.
انار  جشنواره  از  بازدید  برای  علاقه مندان 
 ۲۶ تا   ۲1 از  می توانند  قرآنی  میوه های  و 
تا  از ساعت 11  آبان ماه، در روزهای عادی 
۲1 و در روز جمعه از ساعت 1۳ تا ۲1 به 
مجموعه چهل سرای مصلای امام خمینی)ره( 
در خیابان شهید بهشتی نرسیده به خیابان 

شهید مفتح، مراجعه کنند.

جشنواره انار و میوه های قرآنی به دوره ششم رسید

تهران  آگاهی  پلیس  ششم  پایگاه  رئیس 
بزرگ، از دستگیری سارقان در یک پرونده 

سرقت ۳ میلیارد تومانی خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار« سرهنگ بهزاد 
گفت:»در  خبر  این  توضیح  در  اختیاری 
مورخه دوم آبان ماه سال جاری جوانی ۳۰ 
ساله با مراجعه به کلانتری 1۲۸ تهران نو 
از  یکی  توسط  که  کرد  اعلام  مامورین  به 
دوستانش بنام مسعود مورد زورگیری قرار 
گرفته است و زمانیکه به محل سکونت این 
شخص مراجعه کرد متوجه شده است که او 

از محل سکونتش متواری شده است.«
ششم  پایگاه  در  حضور  از  پس  مالباخته 
کارآگاهان  به  اظهاراتش  در  آگاهی 
یک  فروش  به  اقدام  پیش  گفت:»چندی 
 ۳ مبلغ  به  فشم  منطقه  در  زمین  قطعه 
میلیارد تومان کرده بودم که بنا به پیشنهاد 
یکی از دوستانم بنام مسعود پول حاصل از 
فروش زمین را در امر خرید و فروش دلار 
سرمایه گذاری کردم تا اینکه مجددا بنا به 
پیشنهاد مسعود تصمیم گرفتم تا دلارهای 
خود به مبلغ بیش از 1۳5 هزار دلار را به 
مورخه  در  علت  به همین  برسانم؛  فروش 
1۳۹۷/۰۷/۰۲ بهمراه مسعود و اینبار برای 

فروش دلارها به منطقه بازار تهران رفتم که 
بر خلاف انتظار ناگهان مسعود در کوچه ای 
خلوت با تهدید چاقو اقدام به زورگیری کوله 
پشتی حاوی بیش از  1۳5 هزار دلار کرد و 
از محل دور شد. برای بازپس گیری دلارها 
به منزل مسعود رفته بودم و متوجه شدم که 

او متواری شده است.«
کارآگاهان  پرونده،  به  رسیدگی  آغاز  با 
پایگاه ششم پلیس آگاهی با انجام اقدامات 
ویژه پلیسی و تحقیقات از خانواده مسعود 
اطلاع پیدا کردند که او از چندی پیش با 
خانم جوانی بنام سارا طرح دوستی و آشنایی 
ریخته که با شناسایی محل سکونت سارا 
ضمن  کارآگاهان  سهروردی،  منطقه  در 
هماهنگی با بازپرس شعبه سوم دادسرای 
سارا  از  تحقیق  به  اقدام  تهران   ۸ ناحیه 

پرداختند. 
سارا در تحقیقات اولیه منکر هرگونه اطلاع 
داشتن از مسعود شد اما پس از کشف بیش 
از 1۰ هزار دلار  مسروقه اعتراف کرد که 
مسعود پس از انجام سرقت، این مبلغ را به 
او داده و در حال حاضر مسعود در محدوده 
استیجاری  ای  خانه  در  گیشا  پل  خیابان 

مخفی شده است.

در محدوده  با شناسایی مخفیگاه مسعود 
ششم  پایگاه  کارآگاهان  گیشا،  خیابان 
محل  این  به  بزرگ  تهران  آگاهی  پلیس 
انجام چندین روز  از  مراجعه کرده و پس 
مورخه  در  سرانجام  نامحسوس،  مراقبت 
1۳۹۷/۰۸/۰5 موفق به دستگیری مسعود 
شده و در بازرسی از مخفیگاه وی نیز در 
مسروقه  های  پول  از  دلار  هزار   ۷ حدود 

کشف شد.
مسعود پس از دستگیری و انتقال به پایگاه 
ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ در خصوص 
به  مسروقه  های  پول  مابقی  سرنوشت 
کارآگاهان عنوان کرد که خود او نیز  توسط 
دو جوان حدودا ۲۰ ساله مورد زورگیری قرار 

گرفته است اما قادر به معرفی آنها است.
مسعود در خصوص سرقت دوباره دلارهای 
از  گفت:»پس  کارآگاهان  به  مسروقه 
انجام سرقت و متواری شدن از  تهران، به 
شهرستان کرج رفته و در منزل مجردی دو 
تن از  بستگان خود ) دو برادر ( بنام های 
سعید و آرمان مخفی شدم. این دو برادر از 

مسروقه بودن دلارها اطلاع داشتند تا اینکه 
پس از گذشت بیش از 1۰ روز  مخفی شدن 
در خانه آنها، به قصد فروش دلارها از خانه 
خارج شدم. هنوز چند ده متری از خانه دور 
نشده بودم که ناگهان یک موتورسیکلت با 
دو سرنشین جلوی مرا گرفت و سرنشینان 
آن با تهدید چاقو و قمه اقدام به زورگیری 
و سرقت کوله پشتی حاوی 1۲۰ هزار دلار 
کرده و به سرعت از محل دور شدند .  این 
دو موتورسوار را قبلا در یک ملاقات کوتاه به 
همراه سعید و آرمان دیده بودم و به همین 
با  دلارها  سرقت  که  دارم  اطمینان  علت 
هماهنگی سعید و آرمان انجام شده است.«

سرهنگ کارآگاه بهزاد اختیاری با اعلام این 
خبر گفت:»در تحقیقات از  دو متهم دستگیر 
شده ، آنها صراحتا به زورگیری با طرح و 
کردند  عنوان  و  کرده  اعتراف  قبلی  نقشه 
در خصوص  تحقیقات  همین جهت  به  و 
در  کماکان  مسروقه  دلارهای  سرنوشت 
پایگاه ششم پلیس  دستور کار کارآگاهان 

آگاهی تهران بزرگ قرار دارد.«

رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ خبر داد؛

دستگیری سارقان زورگیر 
3 میلیارد تومانی

رئیس کل دادگستری استان البرز:
ساختمان دادگستری محمدشهر با 2 هزار 

و ۴00 متر زیربنا بهره برداری می شود
جلسه شورای معاونین دادگستری استان البرز با هدف بررسی عملکرد 
کلی دادگستری استان در ۶ ماهه اول سال ۹۷ با حضور رئیس کل 
دادگستری استان، دادستان عمومی و انقلاب کرج، روسای دادگستری 

و دادستان های حوزه های قضایی و معاونین رئیس کل برگزار شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، احمد فاضلیان رئیس کل دادگستری 
استان البرز در این نشست با تقدیر از عملکرد کارکنان دادگستری 
گفت:»به دلیل نبود زیرساخت های مناسب در استان البرز، دادگستری 
شرایط خوبی ندارد ولی با همه این محدودیت ها آمار نشان می دهد 
که همکاران در همه حوزه های قضایی با از خودگذشتگی عملکرد 

خوبی داشته اند.«

افزایش ورودی پرونده ها
وی افزود:»بررسی آماری ۶ ماهه نخست سال ۹۷ با آمار مدت مشابه 
در سال ۹۶  نشان می دهد که در این مدت ورودی دادسرا، محاکم 
عمومی و انقلاب، اجرای احکام، تجدیدنظر، کیفری یک، اظهارنظر، 
سرپرستی و کشیک ۲۶۸۲۴1 پرونده بوده است که در مقایسه با 
مدت مشابه سال ۹۶ افزایش حدود 1۷ هزار پرونده را شاهد هستیم.«
عالی ترین مقام قضایی استان البرز تصریح کرد:»در این مدت همچنین 
۲۶۲۲51 فقره پرونده مختومه شده که نسبت به مختومه های مدت 

مشابه در سال ۹۶ افزایش ۷ درصدی را داشته ایم.«

افزایش استفاده از مجازات های جایگزین حبس
رئیس کل دادگستری استان البرز یکی از دستاوردهای استان در سال 
۹۷ را افزایش مجازات های جایگزین حبس عنوان کرد و گفت:»با 
توجه به دستورالعمل ابلاغی به قضات استان، استفاده از مجازات های 
جایگزین حبس مورد تاکید قرار گرفته که در این راستا در ۶ ماهه 
نخست سال ۹۷ به نسبت مدت مشابه در سال ۹۶، رشد ۷ برابری 

را به دست آورده ایم.«

احداث مجتمع های جدید
وی در بخش دیگری از سخنان خود از ادامه عملیات های عمرانی در 
حوزه های قضایی استان خبر داد و بیان کرد: » ساختمان محمدشهر 
نیز با ۲۴۰۰ متر زیربنا از محل اعتبارات تخصیص رئیس قوه قضائیه، 
دادگستری استان و منابع محلی در چند ماه آینده مورد بهره برداری 
قرار می گیرد؛ کلنگ احداث ساختمان ماهدشت نیز بر زمین زده 
شده که با افتتاح آن بخشی مشکلات قضایی مردم محمدشهر و 

ماهدشت حل خواهد شد.«

افزایش 5 درصدي تحقق درآمدهاي 
استان مرکزی

به گزارش »دنیای هوادار«، استاندار مرکزی گفت:»در ۷ ماهه 
ابتدای سال جاری تحقق در آمدهای استان نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 5 درصد افزایش یافته است.«
آقازاده افزود:»تحقق درآمدهای مالیاتی استان مرکزی نیز نسبت 
به میانگین کشوری 15 درصد بیشتر است و در زمینه کسب 

درآمد شرایط بهتری نسبت به میانگین کشوری داریم.«
وی، افزایش تحقق درآمدهای استان را بیانگر فعال بودن چرخه 
اقتصادی در  استان مرکزی دانست و گفت:»بهتر بودن عملکرد 
درآمدی استان نسبت به کشور نشان می دهد تیم اقتصادی 

استان تلاش خوبی داشته است.«

اخبار

با قدردانی از زحمات رئیس پیشین؛
رئیس جدید دانشگاه پیام نور میبد 

معرفی شد
 رئیس جدید دانشگاه پیام نور میبد صبح روز گذشته در مراسمی 

معرفی و از مسوول پیشین این دانشگاه تقدیر شد.
فرماندار میبد در این مراسم با قدردانی از تلاش ها و زحمات 
میبد  نور  پیام  دانشگاه  پیشین  رئیس  پور  دهقان  علیرضا 
گفت:»علی رغم تنگناها و محدودیت های موجود، ارتقای سطح 
کیفی و کمی دانشگاه ها هدف اصلی در روند فعالیت واحدهای 

دانشگاهی است.«
حسین فلاح افزود:»این هدف همواره با وجود تنگناها و مشکلات 
اقتصادی که عملکرد ها را محدود می کند، مورد توجه قرار گرفته و 
در آینده نیز شاهد ارتقای کمی و کیفی این دانشگاه خواهیم بود.«

رئیس دانشگاه پیام نور استان یزد هم گفت:»هر آمدنی، رفتنی را 
در پی دارد و هرکس با احساسی که در خود می بیند به خدمت 

رسانی می پردازد.«
سعید عابسی افزود:»استفاده از پتانسیل ها، ارتقای امور را موجب 
می شود، همچنین همدلی و حمایتهای مسئولان شهرستان نیز در 
پیشبرد و اعتلای دانشگاه و تبدیل آن به قطب دانشگاه های یزد 

بسیار موثر خواهد بود.«
رئیس جدید دانشگاه نور میبد نیز تعامل در حوزه مسائل اجتماعی 
را با پشتوانه مردمی و حمایت و عنایت مسئولان از اهداف خود در 

مدیریت دانشگاه پیام نور ذکر نمود.
مرکزی  سازمان  تصمیمات  اساس  بر  میبد  نور  پیام  دانشگاه 
مرکز  و  شد  تأسیس   1۳۷۹ مهرماه  در  نور  پیام  دانشگاههای 
شهرستان 1۰۰ هزارنفری میبد در 5۰ کیلومتری شمال غرب شهر 

یزد قرار دارد.

مدیرعامل انجمن دیابت ایران:
دیابتی های بالای 50 سال آسپرین 

مصرف کنند
های  بررسی  گفت:»طبق  ایران  دیابت  انجمن  مدیرعامل 
علمی، مصرف روزانه آسپرین برای سلامتی قلب و عروق افراد 

دیابتی بالای 5۰ سال ضروری است«
نیکو سخن روز گذشته در همایش علمی  امیرکامران  دکتر 
آموزشی روز جهانی دیابت در تالار شهیدان نژاد فلاح کرج، 
قند خون  کنترل  برای  مناسبی  داروهای  اظهارداشت:»امروز 
در دسترس وجود دارد که تجویز آنها طبق نظر پزشکان از 

عوارض جانبی دیابت جلوگیری می کند.«
وی افزود:»برای پیشگیری و درمان دبابت باید آموزش ها 
براساس زبان، فرهنگ و سایر شاخص در جامعه گسترش 

یابد.«
مدیرعامل انجمن دیابت ایران با اشاره به اینکه داروهای درمان 
این دارو ها  بیمه نیست، گفت:»قیمت  دیابت تحت پوشش 
گران است اما باید توجه کرد که داشتن قلب سالم برای بیمار 

مهم تر است.«
وی بیان داشت:»مصرف داروهای جدید به افراد دیابتی کمک 

می کند تا درمان بیماری بهتر انجام شود.«
نیکوسخن با تاکید برکنترل وزن و انجام ورزش برای دیابتی 
ها گفت:»توجه به توصیه های پزشکی از عوارض جانبی دیابت 

جلوگیری می کند.«
گفتنی است که حدود ۲ هزار بیمار دیابتی در همایش آموزشی 

روز جهانی دیابت در کرج شرکت کردند.

اخبار

مترو به زودی به هشتگرد 
می رسد

شهرجدید  عمران  شرکت  مدیرعامل 
هشتگرد عنوان کرد: »مشکل آب پایدار 
در شهر جدید هشتگرد حل شده است و 
همچنان پیگیر رفع مشکلات زیرساختی 

هستیم.«
در  وی  هوادار«،   »دنیای  گزارش  به 
قطارشهری  پیرامون  مسائل  خصوص 
گلشهر-  مترو  به  مربوط  گفت:»مسائل 
شهرجدید در حال انجام و مترو به زودی به 

شهرجدید خواهد رسید.« 
هزار   ۴۹ کرد:»مجموعاً  خاطرنشان  وی 
مسکن مهر در شهر جدید تعریف شده که 
در حال حاضر ۲۰ هزار واحد مسکن مهر در 
حال تحویل داریم.1۲هزار مسکن در صورت 
قابل تحویل است و  تأمین زیرساخت ها 
مابقی واحدها هم تحویل داده شده است.«

وی در پایان گفت:»تاکنون چندین مدرسه 
نیز  مدرسه  چندین  و  ایم  کرده  افتتاح 
درحال تکمیل مي باشد. چندین سرای 
و  برداری رسیده  بهره  به  محله در شهر 
چندین سرای محله و مراکز درمانی در 

دستور کار مي باشد.«

کسب رتبه هفتم ایران در 
المپیاد جوانان جهان

در  گذشته  روز  امیری  صالحی  رضا   
مراسم افتتاحیه المپیاد فرهنگی ورزشی 
درون مدرسه ای متمرکز استان البرز که 
اظهار  شد،  برگزار  کرج  شهرستان  در 
کرد: »تحقق اهداف آموزشی و پرورشی 

به خلاقیت نیاز دارد.«
در  وی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
آموزشی  نظام  اینکه  بر  تأکید  با  ادامه 
سمت  به  را  آموزان  دانش  صرفاً  نباید 
کنکور ببرد، گفت:»با چنین دیدگاهی 
این  نمی توانیم شاهد تحقق اهداف در 

حوزه باشیم.«
رئیس کمیته المپیک در بخش دیگری با 
اشاره به اینکه پیش  از این مسیر توسعه 
را به درستی نپیموده ایم، گفت:»در این 
برهه از زمان نیازمند خلاقیت در اجرای 

برنامه های آموزشی و تربیتی هستیم.«
رئیس کمیته المپیک در بخش پایانی 
سخنان خود با اشاره به ارتقای رتبه ایران 
در المپیاد جوانان، گفت:»خوشبختانه ما 
از میان ۲۰۶ کشور  المپیاد جوانان  در 

جهان به رتبه ۷ دست پیداکرده ایم.«

بازدید دانشجویان البرزی 
از »انستیتو پاستور ایران«

بازدیدهای  سلسله  از  بازدید  چهارمین 
چهاردهمین طرح ملی »ایران مرز پرگهر« 
فرآورده های  تولید  مجتمع  از  بازدید  با 
دارویی نوترکیب »انستیتو پاستور ایران« 

برگزار شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، در این مجتمع 
داروهاي  تولید  مجتمع  بزرگترین  که 
نوترکیب در جنوب غربي و غرب آسیاست، 
اینترفرون،  آلفا   ،B هپاتیت  واکسن 
استرپتوکیناز و اریتروپویتین تولید مي شود.

قریب  بازدید که  این  قابل ذکر است در 
به ۲۰ دانشجوی دختر مقطع کارشناسی 
رشته های زیست شناسی و بیوتکنولوژی 
با  داشتند،  حضور  خوارزمی  دانشگاه 
بخش  آزمایشگاه ها  کارشناسان  همراهی 
واکسن  تولید  بخش  و  کیفیت  کنترل 
هپاتیت B تشریح شد و مورد بازدید قرار 
گرفت. گفتنی است انستیتو پاستور ایران 
موسسه اي تحقیقاتي تولیدي و آموزشي 
است که با هدف تامین بهداشت و سلامت 
جامعه در سال 1۲۹۹ تاسیس شد و تا به 

امروز به کار خود ادامه می دهد.

آتش سوزی در کرج 9 نفر 
را روانه بیمارستان کرد

استان  پزشکی  های  مرکزفوریت  رئیس 
البرز اعلام کرد که بر اثر اتصال برق و به 
دنبال آن آتش سوزی یک واحد مسکونی 
در کرج ۹ نفر ساکنان آن روانه بیمارستان 

شدند.
به گزارش »دنیای هوادار«، دکتر مهرداد 
ساعت  حادثه  اظهارداشت:»این  بابایی 
واحد  یک  در  یکشنبه  شامگاه   1۹:۲۹
مسکونی در منطقه شاهین ویلای کرج 

رخ داد.«
حادثه  داشت:»علت  بیان  مسئول  این 
اتصال برق در سیم کشی ساختمان بود 
که در اثر استنشاق دود حاصل از آتش 
سوزی 1۰ نفر از ساکنان واحد مسکونی 
راهی  و  تنفسی  حاد  مشکل  دچار  را 

بیمارستان کرد.«
وی ادامه داد:»آسیب دیدگان این حادثه 
شامل سه نفر مرد و هفت نفرزن که پس 
بیمارستانی  پیش  درمانی  خدمات  از 
ادامه  منظور  به  آنان  از  نفر  اورژانس، ۹ 
درمان به بیمارستان های شهید رجایی 

و کوثر کرج منتقل شدند.«

شاخص بورس 
مثبت شد

و ستدهای  داد  در جریان 
روز گذشته )دوشنبه( بازار 
میلیارد   ۲ تعداد  سرمایه 
و  سهم  میلیون   ۴۶۲ و 
 ۷5۸ به  ارزش  حق  تقدم 
 15۹ در  تومان  میلیارد 
و  داد  مورد  نوبت  هزار 
ستد قرار گرفت و شاخص 
 15۴۳ رشد  با  بورس 

واحدی در ارتفاع     1۸۲ هزار و ۲11 واحد قرار گرفت.
به گزارش »دنیای هوادار«، بیشترین اثر مثبت بر رشد 
نمادهای  نام  به  گذشته  روز  در  سهام  بازار  دماسنج 
فولاد  پارسیان،  گاز  و  نفت  سرمایه گذاری  معاملاتی 
مبارکه اصفهان و ملی صنایع مس ایران شد و در مقابل 
و  پتروشیمی جم  فجر،  پتروشیمی  معاملاتی  نمادهای 
شاخص  بیشتر  افزایش  مانع  خود  افت  با  بهران  نفت 

بورس شدند.

87 درصد مردم از رفتار پلیس 
رضایت کامل دارند

پیشگری  پلیس  رئیس 
رعایت  اینکه  بیان  با  ناجا 
حقوق شهروندی از تکالیف 
است،  انتظامی  نیروهای 
گفت:»طبق داده های آماری 
از  مردم  درصد   ۸۷ سامانه، 
پلیس  ماموران  رفتارهای 

رضایت دارند.«
هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 

وی افزود:»همچنین ۸5 درصد از مراجعه کنندگان به یگان 
های انتظامی از عملکرد نیروها رضایت دارند و پلیس در نظر 
دارد با جدیت کامل تحقق برنامه های خود از جمله کلانتری 
سیار، ساماندهی همیاران پلیس، لباس های دوربین دار را 

پیگیری و اجرایی کند.«
سردار شرفی تاکید کرد:»همایش سالیانه مدیران و فرماندهان 
با هدف بررسی عملکرد استان و نظارت بر تحقق فرامین و 

خطی و مشی در استان ها تشکیل می شود.«

مراسم بزرگداشت شهید مدافع حرم 
در یزد برگزار شد

و  یاد  بزرگداشت  مجلس 
حرم  مدافع  شهید  خاطره 
م  سلا لا حجت ا « ی د یز
دهقانی  محمدحسن 
محمدآبادی« روز گذشته در 
مردم  اسلامی  انقلاب  پایگاه 
یزد  محمدیه  روضه  مسجد 

برگزار شد.
هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 

در این مراسم که با حضور نماینده ولی فقیه و امام جمعه یزد، 
معاونین استاندار، مدیرکل بنیاد شهید استان، خانواده شهدا و 
قشرهای مختلف مردم دارالعباده برگزار شد، سخنران مراسم به 

بیان خصایص اخلاقی مجاهدان راه حق پرداخت.
حجت الاسلام سبحانیان با اشاره به شرایط سخت جبهه مقامت در 
سوریه گفت:»جوانان مومن و انقلابی ما برای دفاع از حریم ولایت 
به آنجا هجرت کردند و درنبردی نابرابر با دشمنان قسم خورده 

اسلام و بشریت به فیض عظیم شهادت نائل شدند.«

اخبار

ساخت نخستین نیروگاه خورشیدی 
البرز آغاز شد

نخستین  ساخت  عملیات 
نیروگاه خورشیدی استان البرز 
روز گذشته با مشارکت سرمایه 
شهرستان  در  خارجی  گذار 

اشتهارد این استان آغاز شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، این 
نیروگاه به ظرفیت 5۰ مگاوات 
خصوصی  بخش  مشارکت  با 
و شرکت سرمایه گذار کشور 
هکتار  یکصد  در سطح  چین 
آباد  پلنگ  روستای  اراضی  از 

شهرستان اشتهارد ساخته می شود. 
برای احداث این نیروگاه 5۰ میلیون یورو از محل آورده های بخش 

خصوصی و شرکت سرمایه گذار خارجی هزینه خواهد شد. 
طبق پیش بینی این نیروگاه تا یکسال آینده تکمیل وارد مدار بهره 

برداری می شود ضمن آنکه تا 1۰۰ مگاوات قابل توسعه است. 
ساخت نیروگاه های خورشیدی به منظور تامین انرژی پاک مورد 

حمایت و استقبال وزارت نیرو قرار گرفته است. 
با توجه به محدودیت منابع آبی، سوخت های فسیلی و هزینه 
بالای نیروگاه های سیکل ترکیبی، گازی و آبی، احداث نیروگاه 

های خورشیدی از اولویت ها است. 
از دیگر سو طبق اعلام رضا اردکانیان وزیر نیرو، ایران دارای بهترین 
وضعیت جغرافیایی برای بهره گیری از سوخت پاک خورشیدی 
است و راه اندازی سیستم های تولید کننده این نوع انرژی توسط 

مردم و بخش خصوصی حمایت می شود. 

سامانه آگهی الکترونیک قضایی در 
استان البرز آغاز به کار کرد

به گزارش »دنیای هوادار«، مهدی شمسی معاون آمار و فناوری 
اطلاعات دادگستری استان البرز گفت:»باتوجه به ماده 1۶ آیین 
نامه نحوه استفاده از سامانه های رایانه ای و مخابراتی موضوع ماده 
1۷5 و 1۷۶ قانون آئین دادرسی کیفری و تبصره آن مبنی بر کافی 
و معتبر بودن انتشار آگهی در یکی از روزنامه های کثیر الانتشار 
الکترونیکی، نشر آگهی در استان البرز بصورت الکترونیکی آغاز 

به کار کرد.«
وی خاطر نشان کرد:»با توجه به ایجاد سامانه آگهی ها و همچنین 
درج آن ها در روزنامه رسمی الکترونیکی، کلیه آگهی ها اعم از 

اعلامی یا اوراق قضایی بصورت الکترونیکی انتشار می یابند.«
کلیه  امسال  آبان   1۴ افزود:»از  ادامه  در  قضایی  مقام  این 
آگهی های استان البرز در سامانه http://agahi.adliran.ir و 
www.rrk.ir قرار گرفته و مردم می توانند با مراجعه به سامانه و 
انتخاب گزینه »سامانه آگهی الکترونیک قضایی« و ورود اطلاعات 

سجلی از آگهی مربوط به خود مطلع شوند.«

کوتاه از البرز

ثبت 19 میلیمتر بارش پاییزه در نجف آباد 
همچنان با پدیده خشکسالی 

مواجه هستیم!
آباد گفت:»بارندگی  نجف  اداره هواشناسی شهرستان  رئیس 
های مهر و آبان امسال تاکنون در این منطقه به 1۹ میلیمتر 

رسیده است.«
گذشته  روز  حجتی  مصطفی  هوادار«،   »دنیای  گزارش  به 
گفت:»پاییز سال گذشته نجف آباد پائیز بی بارانی را سپری کرد در 
حالی که از ابتدای مهرماه سال جاری تا ۲1 آبان بیش از 1۹ میلمتر 

باران دراین شهرستان باریده است.«
وی افزود:»با توجه به آخرین خروجی مدل های پیش بینی فصلی 
و عوامل دور پیوندی بارش های فصل پاییز در سطح شهرستان 

نرمال خواهد بود.«
وی تصریح کرد:»با وجود پیش بینی بارش های فصل پاییز درسال 
جاری، همچنان به دلیل کاهش بارش در سال های گذشته و 
مصرف بیش از حد منابع آبی با پدیده خشکسالی مواجه هستیم.«

در صورت فعال شدن کانون های ریزگرد؛
در گاوخونی فاجعه رخ خواهد داد!

رئیس اداره امور آزمایشگاه های اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان اصفهان گفت:»اگر روزی کانون های ریزگرد گاوخونی فعال 
شود فاجعه رخ می دهد.« وی با بیان اینکه متاسفانه در چهار پنج 
دهه اخیر به دلیل رعایت نکردن موازین زیست محیطی واحدهای 
صنعتی در شش درصد مساحت استان تمرکز پیدا کردند اظهار 
داشت:»این تراکم باعث شده حالت خود پالایی طبیعی از بین برود 

و شاهد افزایش آلاینده ها باشیم.
وی گفت:»ذرات معلق زیر دو نیم میکرون یکی از خطرناک ترین 
شاخص ها هستند، چون این ذرات به راحتی می توانند از ریه ها 

عبور کند و سلامتی مردم را به خطر بیاندازند.«

در پی گزارش دریافتی از شهروندان؛
کشف یک راس بره میش وحشی

در خانه!
لنجان  زیست  محیط  حفاظت  اداره  رئیس  محمدی  فاطمه 
گفت:»در پی گزارش دریافتی از شهروندان مبنی بر نگهداری یک 
رأس بره میش وحشی در یک منزل مسکونی، مأموران اجرایی 
محل  به  قضایی  حکم  با  لنجان  زیست  محیط  حفاظت  اداره 

مراجعه و وارد منزل شدند.«
وی در ادامه افزود:»در جریان بازرسی صورت گرفته، یک رأس بره 
میش وحشی کشف و متخلف مربوطه به مراجع قضایی معرفی شد.

کوتاه از اصفهان

 رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک پلیس راهور گفت:»در اغلب محورهای اردبیل، 
 ـاصفهان در  گیلان، مرکزی، همدان، تهران و چهار محور چوپانان به خور و کاشان 
 ـاصلاندوز در آذربایجان شرقی شاهد بارش شدید   ـجلفا و جلفا  استان اصفهان، مرند 

باران هستیم.«

به گزارش »دنیای هوادار«،  در ادامه افزود:»مه گرفتگی نیز در اغلب محورهای 
 ـرشت، همدان ـ   ـقزوین، محور قزوین  استان اصفهان، اردبیل و محورهای زنجان 
 ـمشهد، ارتفاعات هراز، کندوان و گردنه گدوک، محور آستارا ـ  کرمانشاه، سرخس 

 ـاردبیل مشاهده می شود.« تالش و سراب 

لغزنده شدن محورهای 7 استان کشور
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روزنامه اقتصادی - ورزشی

وضعیت زباله در کشورهای جهان 
چگونه است؟

 سوئیس
حفظ محیط زیست تنها عامل ایجاد چرخه بازیافت در سوئیس 
نیست و برای این کار انگیزه مالی زیادی نیز وجود دارد. بازیافت 
رایگان است اما در اکثر نقاط سوئیس دور انداختن زباله هزینه دارد 
و هر کیسه زباله داری برچسبی است که هر برچسب دست کم یک 

یورو هزینه دارد.
شیشه و کاغذ نمونه ای از زباله هایی هستند که به طور متوسط در 
سوئیس دور انداخته نمی شوند. در اکثر سوپرمارکتها سطل های 
مجزایی برای بطری هایی با شیشه سبز و قهوه ای وجود دارد. هر 
شهر این کشور به طور ماهانه به جمع آوری رایگان زباله های کاغذی 
می پردازد که تنها شامل روزنامه های قدیمی نمی شود و اکثر مردم 
همه اشیاء ساخته شد از مقوای نازک یا کاغذ را از پاکت غلات تا 

قبض های تلفن قدیمی را مورد بازیافت قرار می دهند.
در مورد زباله های سبز هر دو هفته یک بار همه ی گیاهان و روییدنی 
های مربوط به باغچه یا باغ که دیگر مورد استفاده نبوده بیرون گذاشته 

شده و جمع آوری می شود.
به  ها  باتری  منتقل شده،  محلی  مخازن  به  و حلبی  آلومینیوم 
سوپرمارکتها بازگردانده می شوند و روغن های قدیمی یا سایر مواد 

شیمیایی در نقاط ویژه ای نگهداری می شود.
بطری های پلاستیکی رایج ترین محفظه نوشیدنی ها در سوئیس 
هستند که ۸۰ درصد آنها بازیافت می شوند که بسیار بیشتر از 

میانگین اروپا با ۲۰ تا ۴۰ درصد است.

 آمریکا
در آمریکا تلاشها برای کاهش زباله های خانگی و تجاری تحت نظر 

آژانس محافظت از محیط زیست آمریکا )EPA( انجام می شود.
امروزه آمریکا ۲۸ درصد زباله های خود را بازیافت می کند که این 

میزان در 15 سال گذشته تقریباً ۲ برابر شده است.
بازیافت انواع خاصی از زباله ها در این کشور افزایش بیشتری داشته 
است: ۴۲ درصد کاغذها، ۴۰درصد بطری های پلاستیکی نوشابه های 
غیرالکلی، 55 درصد قوطی های آلومینیومی نوشیدنی ها، 5۷ درصد 

بسته بندی های استیل و 5۲ درصد سایر اشیا هم بازیافت می شوند.
۲۰ سال پیش تنها یک برنامه جاده ای زباله در آمریکا وجود داشت. 
این میزان در سال 1۹۹۸ به ۹۰۰۰ برنامه جاده ای و 1۲ هزار مرکز 
بازیافت زباله رسید. در سال 1۹۹۹ بازیافت و تغییر کاربری زباله ها 

مانع ورود ۶۴ تن زباله به محل دفن یا مراکز سوزاندن زباله ها شد.

 دانمارک
در دانمارک این امر تحت تأثیر فلسفه یکی از سبزترین کشورهای دنیا 
قرار دارد. هم اکنن چند دهه است سیاست زیست محیطی دانمارک 

به زباله به عنوان یک منبع می نگرد.
در سال ۲۰۰۳ به طور میانگین هر دانمارکی 55۹ کیلوگرم زباله داشته 

است که از پلاستیک و کاغذ تا بطری و باطری متفاوت بوده است.
حدود 1۰هزار دانمارکی در تجارت جمع آوری زباله فعالیت می کنند 
که حدود ۰/1 درصد کل جمعیت این کشور را تشکیل می دهد. 
تلاش سخت برای دستیابی به دانمارکی سبزتر باعث شده که این 

کشور به رکوردی جالب دست یابد.
آمار دولتی نشان می دهد در سال ۲۰۰۳، ۳1 درصد زباله های خانگی 
بازیافت شده و ۶۲ درصد سوزانده شده است. ۶درصد باقیمانده نیز در 

زمین دفن شده است.
اگرچه میزان کل زباله های دانمارک به اندازه ای نیست تا این کشور 
به ایجاد مراکز بازیافت زباله بپردازد اما به ویژه زباله های پلاستیکی، 
زباله محصولات الکترونیکی باطریها و فلزات برای بازیافت به خارج این 

کشور فرستاده می شوند.
دولت همچنین در حال ترغیب صنایع به تولید محصولاتی است که 

زباله های کمتری را از خود به جای می گذارند تا میزان تولید 
زباله کشورش را محدود کند.

 آلمان
آلمانها خود را قهرمان محیط زیست جهان می دانند. البته شکی 
نیست که این بحث برای آنها بسیار مهم است. جداسازی زباله های 

خانگی امری بسیار مهم برای مردم آلمان است.
در هر آپارتمان معمولاً 5 سطل برای 5 نوع زباله وجود دارد که با 
رنگ های جداگانه مشخص شده اند. زرد برای بسته بندی ها )مانند 
کارتون های قدیمی شیر(، آبی برای کاغذ و مقوای نازک، سطل های 
ویژه شیشه در سه قسمت شیشه های روشن، قهوه ای و سبز و یک 
سطل برای مواد غذایی و گیاهی و سرانجام یک سطل سیاه برای 
سایر زباله ها که مناسب برای افرادی هم هست که حوصله جداسازی 

زباله ها را ندارند.
از لحاظ تئوری و قانونی همه آلمانی ها ملزم به رساندن زباله های 
خاص مانند باطری و مواد شیمیایی به مراکز بازیافت هستند واگر 
کسی این کار را نکند مرتکب جرمی اداری شده که البته در عمل به 

ندرت در این مورد پیگیرد قانونی رخ می دهد.
بر اساس نظرسنجیها حدود ۹۰درصد آلمانی ها باعلاقه شخصی به 

جداسازی زباله ها می پردازند.

  یونان
بر اساس آمار جامعه بازیافت زیست محیطی یونان، این کشور هرساله 
با تولید زباله ای برابر یک میلیارد بطری پلاستیکی آب، 1 میلیارد 
بطری نوشیدنی های غیرالکلی و یک میلیارد محفظه پلاستیکی 

شوینده ها روبه روست.
حدود یک پنجم زباله های تولید شده این کشور پلاستیک است که 
تنها یک درصد آن بازیافت می شود. به گفته مقامات این سازمان 
یونان در بحث بازیافت زباله حدود 15 سال عقب تر از سایر کشورهای 

اتحادیه است.
سیستم جداسازی زباله برای یونانی ها مهم نبوده و دولت سعی دارد 
تا سال آینده خود را به استانداردهای اروپایی برساند. در نتیجه این 
روند آتن پایتخت این کشور در حال حاضر با بحران مدیریت زباله به 

دلیل نبود روش های جایگزین روبه روست.
این درحالی است که آتن بزرگترین مرکز بازیافت زباله در اروپا را در 
کنار محل دفن زباله های این شهر داراست که ساخت آن ۷5 میلیون 

یورو هزینه برده است اما به همان شکل رها شده و فعالیتی ندارد.

  ایتالیا
قوانین زباله در ایتالیا از منطقه ای به منطقه دیگر بسیار متفاوت است. 
مثلا این قوانین رم سخت تر بوده و بر اساس آن افرادی که تا فاصله 
5۰۰ متری خانه خود دارای سطل بازیافت هستند و زباله های خود را 

جدا نکنند تا ۶1۹ یورو جریمه خواهند شد.
در کشور ایتالیا پسماند به عنوان ثروتی ملی محسوب می شود و این 
موضوع در بخش از قوانین مربوط به شهرداری های این کشور نیز به 

صراحت ذکر شده است.
پسماندها در ایتالیا فقط توسط خودروها جمع می شود که دارای 
کدهای شناسایی مورد تایید شهرداری آن شهر هستند. در شهر 
میلان سال ۲۰۰۷ میلادی ۳۸۰ دستگاه از این خودرها فعالیت 
داشتند که تنها مسئول جمع آوری پسماند منازل ذخیره شده در 

خیابان های قابل تردد هستند.
بافت های تاریخی در این شهر دارای خودروهی مخصوصی اند که 
تعداد آنها نزدیک به ۸۰ دستگاه است. در بخشی از بافت های تاریخی 
شهروندان باید پسماندهای خود را به جهت جلوگیری از تردد خودرو 
در آن بافت داخل مخازنی قرار دهند که شهرداری در اماکن خاصی 

تعبیه نموده است.

از گوشه و کنار جهان

از بازسازیِ کرمانشاه چه خبر؟
رئیس بنیاد مسکن با ارائه گزارش یک ساله از روند بازسازی مناطق 
زلزله زده استان کرمانشاه از پیشرفت فیزیکی ۷5 درصدی فرآیند 

بازسازی مناطق زلزله زده غرب کشور خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از دنیای اقتصاد، علیرضا تابش 
در این باره اعلام کرد: تاکنون بازسازی بیش از ۹۰ درصد واحدهای 
و تخریبی مسکونی در مناطق روستایی و همچنین  تعمیری 
بازسازی بیش از 5۰ درصد از این واحدها در مناطق شهری غرب 
کشور که در جریان زلزله سال قبل کرمانشاه تخریب یا دچار 
آسیب شدند به اتمام رسیده است و به طور کلی پیشرفت فیزیکی 
بازسازی مناطق آسیب دیده غرب کشور بر اثر زلزله سال گذشته، 

حدود ۷5درصد برآورد می شود.
وی با اشاره به جریان روان پرداخت تسهیلات به افراد آسیب دیده 
بر اثر زلزله سال گذشته مناطق غرب کشور گفت: طی یک سال 
گذشته تاکنون، مجموعا بیش از ۲ هزار و ۲۲۰ میلیارد تومان 
تسهیلات ساخت وساز و همچنین مبالغ بلاعوض به منظور کمک 
به آسیب دیدگان پرداخت شده است که جریان پرداخت تسهیلات 
به متقاضیان واجد شرایط و مردم آسیب دیده همچنان ادامه دارد 
و هر روز بر این میزان افزوده می شود. از این میزان هزار و ۹۰۰ 
میلیارد تومان مربوط به تسهیلات بانکی ساخت مسکن و۳۲۰ 
میلیارد تومان مربوط به مبالغ بلاعوض پرداختی به خانوارهای 
آسیب دیده بوده است. تابش گفت: در جریان زلزله سال گذشته 
غرب کشور، مجموعا حدود 1۰۰ هزار واحد مسکونی آسیب دید 
که با انجام کارشناسی های فنی و دقیق تر برخی از آنها به عنوان 
واحدهای تعمیری و برخی به عنوان واحدهای نیازمند تخریب و 
احداث مجدد در دستور کار دولت و بنیاد مسکن قرار گرفتند. این 
1۰۰ هزار واحد مجموعا در 1۰ شهر و 1۶۲۳ روستا قرار داشتند.

از مجموع این واحدها حدود ۳۷ هزار واحد به عنوان واحدهای 
تخریبی و نیازمند احداث مجدد و ۶۳ هزار واحد به عنوان واحدهای 
تعمیری و نیازمند مقاوم سازی شناسایی شدند که از این تعداد 1۰ 
هزار واحد احداثی در مناطق شهری، ۲۷ هزار واحد احداثی در 
مناطق روستایی، ۲۰ هزار واحد تعمیری در مناطق روستایی و ۴۳ 
هزار واحد تعمیری در مناطق شهری شناسایی شدند. وی اعلام 
کرد: برای واحدهای شهری تخریب شده و نیازمند احداث مجدد 
مجموعا علاوه بر 5۰ میلیون تومان تسهیلات بانکی، 11 میلیون 
تومان وام بلاعوض به همراه 1۰ میلیون تومان تسهیلات معیشتی 
و همچنین دو میلیون تومان دیگر تسهیلات بلاعوض جمعا به 
مبلغ ۷۳ میلیون تومان در نظر گرفته و پرداخت شد که روند 

پرداخت این تسهیلات همچنان ادامه دارد.
این در حالی است که با توجه به اعطای مجوز ساخت واحدهای 
به  ساختمان،  هر  در  پیلوت  یک  احداث  به  الزام  و  طبقه  دو 
به ساخت واحد مسکونی  اقدام  الگو  این  با  آسیب دیدگانی که 
می کنند مجموعا ۲5۰ میلیون تومان تسهیلات)شامل تسهیلات 
برای ساخت دو واحد و یک پیلوت( پرداخت می شود که بخشی از 
آن در قالب تسهیلات بلاعوض و بخشی دیگر در قالب تسهیلات 
بانکی ساخت مسکن به آنها تعلق می گیرد. وی افزود: تسهیلات 
روستایی بازسازی واحدهای تخریب شده ونیازمند احداث نیز 
شامل ۳5 میلیون تومان تسهیلات بانکی به علاوه 1۰ میلیون 
تومان مبلغ بلاعوض به همراه 1۰ میلیون تومان وام معیشتی و 
۲ میلیون تومان مبلغ بلاعوض است. این در حالی است که به 
هر کدام از واحدهای مسکونی که نیازمند مقاوم سازی و بهسازی 
لرزه ای هستند علاوه بر پرداخت ۴۰ میلیون تومان تسهیلات بانکی 

معادل 5/ ۴ میلیون تومان به عنوان بلاعوض پرداخت می شود.
تابش اعلام کرد: هم اکنون عملیات تعمیر 55 هزار واحد تعمیری 
در مناطق شهری و روستایی به اتمام رسیده است که از این تعداد 
۳۸ هزار واحد شهری و 1۶ هزار واحد روستایی هستند.  همچنین 
از میان واحدهای احداثی نیز در مناطق شهری و روستایی مجموعا 
حدود 1۸ هزار و 5۰۰ واحد مسکونی نیز به اتمام و به مرحله 
بهره برداری رسیده است. این در حالی است که کار بازسازی در 
مناطق زلزله زده شهری و روستایی غرب کشور معادل ۷5 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و این پیشرفت در مناطق روستایی بیشتر 

از مناطق شهری است.

جنگل های »هیرکانی« در راه یونسکو
ارزیابان یونسکو پس از ۹ روز بازدید از 15 محدوده مناطق مختلف 
جنگل های هیرکانی در ایران، گزارش خود را درباره این پرونده 

میراث جهانی، سال آینده به یونسکو می دهند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مهر، فرهاد نظری، مدیرکل دفتر 
ثبت آثار تاریخی گفت: »قرار است پرونده ثبت جهانی جنگل های 
هیرکانی سال آینده در چهل و سومین دوره کمیته میراث جهانی 
یونسکو که در شهر باکو کشور آذربایجان برگزار می شود، مورد 
بررسی قرار گیرد و کارشناسان یونسکو ارزیابی خود را در آن کمیته 

پیرو بازدیدی که از جنگل های هیرکانی داشتند، ارائه  کنند.«
وی افزود: »پس از گفت وگو درباره این پرونده جهانی، مشخص 
می شود که آیا یونسکو می پذیرد این پرونده ثبت جهانی شود یا نه.« 
نظری همچنین درباره برنامه بازدید ارزیابان تصریح کرد: »ارزیابان 
یونسکو به پنج استان خراسان شمالی، سمنان، گلستان، مازندران و 
گیلان رفتند و از 15 محدوده و قسمت هایی از جنگل که در این 

استان ها وجود دارد، دیدن کردند.«

برخورد قانونی با دفن غیراصولی زباله
در استان بوشهر

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر از انجام برخورد 
قانونی با دفن غیراصولی زباله در استان بوشهر خبر داد.

رعایت  گفت:  قلی نژاد  فرهاد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
استانداردهای محیط زیستی در زمینه دفن زباله یک ضرورت 

است و با فعالیت های غیراصولی و غیراستاندارد برخورد می شود.
وی از پیگیری و انجام اقدامات قانونی محیط زیست بوشهر برای 
دفن غیراصولی زباله خبر داد و بیان کرد: بکارگیری و استفاده از 
شیوه های استاندارد مدیریت کردن پسماند و جلوگیری از آسیب 

به محیط زیست باید مد نظر همه شهرداری ها باشد.
قلی نژاد با اشاره به تخلف شهرداری جم در دفن زباله، افزود: با 
توجه به مشاهدات و مستندات موجود مبنی بر محصور نکردن 
محل دفن پسماند، نبود فضای سبز استاندارد، اعتراضات مردمی، 
دامداران و عابرین، اداره کل محیط زیست خواستار برخورد قانونی 

با این موضوع شد.
وی تصریح کرد: اداره کل حفاظت محیط زیست استان بوشهر طی 
اخطارهای کتبی به شهرداری و عدم رعایت ملاحظات زیست، 
شکواییه خود را به دادستانی شهرستان تقدیم و خواستار برخورد 

قانونی با عاملان تهدید علیه محیط زیست و بهداشت شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر با اشاره به معرفی 
پیمانکاران شهرداری در بازیافت و پسماند به دادسرا، اضافه کرد: 
ضمن اخذ تعهدات کتبی از عاملان این اقدام نادرست و خلاف 
قواین محیط زیستی، این افراد موظف به رفع این معضل و مشکل 

تا پایان مدت تعیین شده شدند.
وی با اشاره به عدم رعایت موارد مندرج در تعهد نامه پس از سه 
بازدید سرزده، گفت: جایگاه دفن زباله، توسط یک دستگاه لودر با 
احداث خاکریز در مسیر ورودی محل دفن، مسدود و از هر گونه 

فعالیت ممانعت شد.

شهرهای ایران

اسلامی  شورای  عمران  کمیسیون  رئیس 
شهر کرج گفت: متاسفانه ادغام سازمان های 
تاکسیرانی و اتوبوسرانی دردی از مشکلات 

ناوگان حمل و نقل عمومی دوا نکرد. 
حاجی  مهدی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
قاسمی در جلسه بررسی مشکلات سازمان 
ادغام  به  اشاره  با  بار و مسافر  نقل  حمل و 
سازمان ها، افزود: از فرصت های پیش رو باید 

نهایت بهره را برد.
وی با تاکید بر اینکه باید با عزمی همگانی 
در جهت پیشبرد اهداف حرکت کرد، افزود: 
با جداسازی سازمان ها شاهد اتفاق خاصی در 
این مجموعه ها نخواهیم بود چرا که افزایش 
سازمان ها موجب ناکارآمدی بیشتر می شود.
اسلامی  شورای  عمران  کمیسیون  رئیس   
شهر کرج با تاکید بر لزوم چابک سازی بیشتر 
سازمان ها، گفت: با توجه به ادغام سه سازمان 
مسافر  و  بار  نقل  و  حمل  سازمان  ایجاد  و 
شهرداری کرج، تاکنون کارایی و اقدام خاصی 

در این مجموعه دیده نشده است.
وی در ادامه همچنین ساماندهی منابع انسانی 
و چابک سازی حوزه هماهنگی و برنامه ریزی 
سازمان های تابعه شهرداری را الزامی دانست 
و اظهار کرد: سازمان حمل و نقل بار و مسافر 
شهرداری کرج نسبت به سایر مجموعه ها 
استراتژی  این  از  که  دارد  را  نیاز  بیشترین 

استفاده کند.
بخش  در  کرج  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
دیگری با اشاره به توسعه ناوگان حمل و نقل 
عمومی به عنوان اولویت مجموعه مدیریت 
به  مند  علاقه  شهر  شورای  گفت:  شهری، 
ساماندهی ناوگان حمل ونقل عمومی است. 
وی همچنین در ادامه با تاکید بر لزوم توجه 
به ناوگان تاکسیرانی و استفاده از فناوری های 
نوین در این بخش، خاطرنشان کرد: شهرداری 
کرج می تواند با استفاده از سیستم های نوین 
حمل نقل نظیر اسنپ و تپ سی به صورت 
تخصصی در حوزه جابجایی مسافرین درون 

شهری ورود کند.
اینکه تا کنون در  با اعلام   حاجی قاسمی 
راستای ساماندهی تاکسی های سطح شهر 
اقدام خاصی صورت نگرفته است، ادامه داد: 
وضعیت نامناسب ایستگاه های تاکسی در 
سطح شهر نظیر شاه عباسی )میدان توحید( 
شهروندان  تردد  برای  ای  عدیده  مشکلات 

ایجاد کرده است.
رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر 
افزایش  و  تاکسی های خطی  کرج کاهش 
تاکسی های گردشی را راهکار اساسی برای 
تسهیل در تردد شهروندان عنوان کرد و گفت: 
رسیدگی به این موضوع به منابع مالی چندانی 

نیاز ندارد. 

به  توجه  لزوم  بر  تاکید  با  قاسمی  حاجی 
احداث و راه اندازی ترمینال مرکزی کرج، 
برای  مناسب  مکانی  جانمایی  با  گفت: 
احداث این ترمینال می توان ردیف تامین 
اعتبار خوبی در بودجه سال ۹۸ برای آن 

در نظر گرفت.
وی در پایان با بیان اینکه طبق ارزیابی های 
اتوبان  ترافیک  از  درصد  گرفته ۲۰  صورت 
مناسب  نا  جانمایی  از  ناشی  قزوین  کرج- 
ترمینال شهید کلانتری است، افزود: بر اساسا 
بررسی های صورت گرفته احداث ترمینال 
مترو  ایستگاه  محدوده  در  کرج  مرکزی 
محمدشهر بخش عمده ای از مشکلات مطرح 

شده را  رفع خواهد کرد.

ادغام سازمان های تاکسی رانی و اتوبوس رانی؛

اقدامی که دردی از مشکلات
حمل و نقل عمومی دوا نکرد

روزنامه همشهری در عکس صفحه اول یکی 
از شماره های سال ۹5 خود، مقایسه ای بین 
ترافیک سال 55 و ۹5 انجام داده بود با این 
و   ای است  تهران ریشه  ترافیک  موضوع که 
این همه سال هنوز، مشکل  از گذشت  بعد 
رفع نشده است و این موضوع تلنگری بود به 
مسئولان که چرا بعد از ۴۰ سال نباید راهکاری 
برای کاهش آلودگی پایتخت ارائه و اجرا می 

شد که خروجیِ مناسبی داشته باشد.
موضوع آلودگی تنها مختص به تهران نیست. 
کلانشهر کرج که زمانی باغشهری خوش  آب 
و هوا بود، اکنون به شهری با ترافیک و آلودگی 
بالا بدل شده است که آسمان سیاه رنگ آن، 
امان شهروندان را برُیده است. نکته اینجاست 
که مسئولان هر شهری همواره سعی بر این 
دارند که نقطه قوت شهر خود را تقویت کنند 
و بستری برای ارتقای سایر ویژگی هایی که 
در سایه ی آن رشد خواهد کرد، پدید آورند 
اما رشد ساخت و ساز در کرج، کنترل نکردن 
های  به طرح  اعتنایی  بی  و  مهاجرت  میزان 
ترافیکی که اجرای آن ها به طور مستمر از مدت  
ها قبل، می توانست تا حدودی از مشکلات 
کنونی بکاهد، رویه ای کاملا عکسِ آن چه در 

راستای ارتقای کرج است، پیش گرفته.
با  مقابله  راهکارهای  از  انجامِ هر کدام  شاید 
آلودگی هوا، دلایلِ خاص خود را داشته باشد 
بهبود  برای  نیز  شده  پیش بینی  نتیجه ی  و 

وضعیت هوای شهر مثمر ثمر باشد اما غلظت 
آلایندگی در برخی روزها به حدی می رسد که 
ضروری ست چندین راهکار با هم لحاظ شود. 
فرهنگ سازی استفاده نکردن از خودروهای 
تک سرنشین، طرح زوج و فرد و در عین حال 
ارتقای سیستم حمل و نقل عمومی چرا باید 
هر کدام به طور جداگانه ارائه شود در حالی 
که دیگر فرصتی برای آزمون و خطای میزان 

مطلوبیت خروجی وجود ندارد.
معضل ترافیک در کرج بیداد می کند. هرچه 
جمعیت شهرها و روستاهای اطراف به واسطه 
ی دستیابی به امکانات و خدمات بیشتر به شهر 
هجوم می آورد، به همان نسبت تعداد افرادی 
که در سطح شهر حضور پیدا می کنند بیشتر 
می شود؛ افرادی که از خودروهای شخصی یا 
وسایل حمل و نقل عمومی برای آمد و شد بهره 
می برند و نتیجه، ایجاد گره های ترافیکی در 

بخش عظیمی از معابر شهری است. 
استان البرز، کارخانه های متعدد صنعتی دارد؛ 
زمانی که کرج جزئی از تهران بود، با رعایت 
حریم از مرکز، این کارخانه ها در اطراف کرج 
شکل گرفتند و باغشهر را فدای قطب صنعتی 
کردند! اما لقب باغشهر چنان با کرج عجین 
شده بود که هرگز گمان نمی رفت چندین 
سال بعد، آلودگی هوای کرج در روزهایی به 
حدی برسد که غلظتش بالاتر از غلظت آلودگی 
کلانشهر تهران باشد! این اتفاق، زنگ خطری 
است برای شهری که همواره آب و هوایش، 
بیماران تنفسی، سالمندان و آنان را که برای 
حفظ سلامتی خود نیاز به زندگی در هوایی 
سالم داشتند، از تهران به کرج می کشاند اما 
از  نیز  البرزی ها را  بالا، اکنون خودِ  آلودگی 

استانشان فراری می دهد.
البته ترافیک و آلایندگی حاصل از خودروها 

تنها یک بخش از قضیه است. بخش مهمی 
باز  انرژی  های  حامل  مصرف  به  آلودگی  از 
می گردد که با توجه به صنعتی بودن استان، 
آلایندگی بالایی در پی دارند و در عین حال 
ندارد و در  استانی  تنها مقیاس  این موضوع 

سطح ملی یا حتی بین المللی مطرح است. 
طبق نظر کارشناسان حوزه ی ترافیک و طبقِ 
پیش بینی ها، جریمه های ایران در خصوص 
درصد آلودگی های شهری که توسطِ سیستمِ 
حمل و نقل ایجاد می شود، از سال ۲۰۲۰ آغاز 
خواهد شد. این در حالی است که متاسفانه ما 
نامطلوبی  بسیار  در مصرفِ سوخت عملکرد 
درصد،  نیم  و  پنج  حدودِ  سال  در  و  داریم 
افزایش سرانه مصرف سوخت را شاهد هستیم. 
هم چنین طبقِ برآوردها، در سال 1۴۰۴، ایران 
وارد کننده حامل های انرژی خواهد بود که این 
امر یکی از دغدغه های اصلیِ اقتصادِ مقاومتی 
نیز است و باید در این زمینه به استفاده از 
حامل های انرژی از انواعِ ضایعات و سوخت 
های زیستی جامد، مایع و گاز توجه ویژه شود. 
در این حوزه، سند ملی راهبرد انرژی توسط 
شورای عالی انرژی تصویب و راهکارهایی ارائه 
شده اما هنوز به طور جامع این موارد به مرحله 

اجرا نرسیده است.
ظرفیت کلانشهر کرج نیز در حوزه باغات و 
استفاده از ضایعات شهری برای تامین حامل 
های انرژی بالاست و می توان با استفاده از 
ایران  زیستی  های  سوخت  انجمن  ظرفیتِ 
و پژوهشکده بیو تکنولوژی که در کرج واقع 
شده است، اقداماتِ موثری در این حوزه انجام 
داد اما نه تنها این موضوع چندان مورد توجه 
مسئولان واقع نشده بلکه کرج در حال از دست 
شهروندان  که  است  باغشهری  هویت  دادن 
به آن افتخار می کردند؛ به جای اینکه البرز 

قطب کشاورزی باشد، بیشتر به قطبی صنعتی 
بدل شده که افزایش ساخت و سازها و تغییر 
کاربری اراضی به آلودگی بیش از پیشِ هوای 

آن دامن می زند.
کشاورزی صورت  زمینه  در  که  فعالیتی  هر 
گیرد باید با آب و خاک در ارتباط باشد که با 
توجه به هویتِ باغشهریِ کرج، می توان یکی از 
دغدغه های مهم را تغییر کاربریِ اراضی شهری 
دانست. طبق پژوهش های موسسه تحقیقات 
خاک که در شش کلانشهر صورت گرفته است، 
متاسفانه بسیاری از اراضی و باغات مستعد، در 
حالِ بلیعده شدن برای ساخت و ساز هستند 
و کرج هم از این امر مستنثی نیست. وسعتِ 
کشور، 1۶5 میلیون هکتار است  و کل اراضی 
کشاورزی، 1۸/5 میلیون هکتار که تقریبا 11 
درصدِ کلِ مساحت کشور را در بر می گیرد 
که این درصدِ کم مدام در کلانشهرها به ویژه 
کرج و استان هایی چون البرز در معرضِ تغییرِ 
کاربری است؛ به عبارتی دیگر منابع طبیعی 
استان در حال از بین رفتن است و ساخت و 
سازی که جای آن پدید می آید، آلودگی هوای 

استان را شدت خواهد بخشید.
با این تفاسیر به هر حوزه در سطوح کلان، خُرد 
و میانی که بنگریم، مواردی از این دست وجود 
دارد که مجموعِ آن ها سببِ آلودگی بالای کرج 
و استان البرز شده است بنابراین اقدامی جامع 
نیز نیاز است. فرهنگ سازی استفاده از حمل 
و نقل عمومی، ارتقای کیفیت وسایل حمل 
و نقل عمومی، اجرای طرح های زوج و فرد، 
استفاده از سوخت های زیستی که آلودگی بالا 
در پی نداشته باشند و بسیاری از راهکار های 
دیگر باید همزمان و در کنار هم اجرا شود تا 
شاید بتوان کلانشهر کرج را از مرگ احتمالی 

نجات داد.

مرگِ تدریجیِ یک باغشهر ...

شهری
مدیریت  کارشناس  اکبرپور؛  فاطمه  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
پسماند گفت: چرخه بازیافت کاغذ در مقایسه با فرآیند تولید خطی 
علاوه بر جلوگیری از دفع پسماند در محیط زیست، قطع درختان 
و سرازیر شدن میلیون ها لیتر پساب صنعتی به طبیعت با ۲۸درصد 

صرفه جویی انرژی همراه است. باید به این نکته اشاره کرد که بازیافت 
هر تن کاغذ از قطع 1۷ درخت، مصرف 1۴5۰ لیتر نفت، ۷ هزار 
کیلوژول انرژی، ۲۷متر مکعب آب و اشغال دو متر مکعب زمین برای 

دفن زباله جلوگیری می کند.

بازیافت هر تن کاغذ از قطع 17 درخت جلوگیری می کند

مهر،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
شهر دوستدار سالمند، شهری است که در 
آن سالمندان و مردم عادی هر دو به یک 
اندازه از حقوق شهروندی برخوردارند وشهر با 
سالمندان غریبه نیست واستانداردها و کدهای 
طراحی در مناسب سازی آن رعایت می شود.
برنامه ریزان شهری شهر دوستدار سالمند را 
شهری تعریف می کنند که در آن سالمندان 
و مردم عادی هر دو به یک اندازه از حقوق 
سالمندان  با  شهر  و  برخوردارند  شهروندی 
غریبه نیست و استانداردها و کدهای طراحی 
در مناسب سازی آن رعایت می شود این در 
حالی است که مطالعات نشان می دهد که در 
کشور ما و به خصوص کلانشهرها، سالمندان 
دارای مشکلات فراوانی هستند و جامعه امروز 

نسبت به سالمندان بی توجه است.

چالش حضور سالمندان در شهر
توانبخشی  کارشناس  باقری  صادق  محمد 
فردی و خانوادگی معلولین  و بیتا ضیایی  
در پژوهشی به مشکلاتی که فضاهای شهری 
برای سالمندان ایجاد کرده اند پرداخته اند. 
مشکل  ترین   مهم  پژوهش  این  اساس  بر 
سالمندی در این سال ها، چالشی عظیم در 
اجتماعی سالخوردگان است.  زمینه حضور 
دلیل به وجود آمدن این چالش نیز بی توجهی 

نسبت به توسعه امکانات و خدمات شهری 
و روستایی به گونه ای است که برای افراد 

سالمند نیز قابل استفاده باشند.  
براساس این تحقیق اقداماتی از قبیل صدور 
برپایی  یا  سالمند  افراد  برای  منزلت  کارت 
تأثیرات  هرچند  آنان،  حضور  با  جشنهایی 
مثبتی در تقویت روحیه و حضور اجتماعی 
آنان خواهد داشت اما  آنچه که نقش آفرینی 
فرد سالخورده در عرصه روابط اجتماعی را 
تسهیل می کند، دستیابی وی به امکانات 
خدمات  و  آموزشی  فرهنگی،  بهداشتی، 

بیمه ای است.
می  نشان  پژوهش  این  میدانی  تحقیقات 
به  کشور  در  موجود  زیرساختهای  دهد 
از  بهره مندی  ارائه خدمات شهری،  لحاظ 
امکانات علمی و فرهنگی، تأمین اجتماعی 
و بهداشت عمومی، به هیچ وجه پاسخگوی 

نیاز سالمندان نیست.

تعریف جهانی شهر دوست دار سالمند
بر اساس رویکرد سازمان بهداشت جهانی، 
شهرهای دوستدار سالمند شامل آن دسته 
از فضاهای شهری هستند که توزیع خدمات 
که  است  ای  گونه  به  ها  آن  در  عمومی 
دارای حداکثر تناسب با نیازها و محدودیت 
های افراد سالمند است. طبق این تعریف، 

شبکه  اداری،  امور  نقل،  و  حمل  خدمات 
های مخابراتی و ارتباطات رسانه ای، ساخت 
شهری،  معماری  طراحی  و  اماکن  ساز  و 
خدمات فرهنگی و بهداشتی به شکلی ارائه 
می شود که افراد سالمند بدون وابستگی یا 
دیگران  سوی  از  کمک  حداقل  دریافت  با 
بتوانند از آن ها بهره مند شوند. همچنین  
در چنین شهرهایی توجه به نیازهای تعریف 
شده فرد سالخورده به عنوان یک ضرورت در 
شاخصه های فرهنگی و تعاملات بین فردی 

لحاظ می شود.

حضور  برای  پیشنهادی  راهکارهای 
سالمندان در شهر 

اما چاره کارچیست؟ چه کنیم که سالمندان 
در شهر بیشتر تردد کنند و احساس راحتی 
بیشتری داشته باشند. در پژوهشی که با عنوان 
»شهر دوست دار سالمند« توسط ۳ کارشناس 
ارشد شهرسازی )محمدتقی ولی داد، سیده 
مریم مجتبوی و ناهید شهسواری( انجام شده 
است، به روشهای مناسب سازی محلات برای 
سالمندان اشاره شده است. معیارها و مشخصه 
های محیطی که در نهایت سالمندان را برای 
و  کرده  ترغیب  عمومی  فضای  در  حضور 
سازی  مناسب  برای  هایی  روش  همچنین 

محلات ارائه می کند.

سالمندان  که  است  داده  نشان  تحقیقات 
هنگامی که از خانه بیرون می روند، با عواطف 
در  توانند  می  و  می شوند  روبرو  گوناگونی 
روزهای مختلف احساسات متفاوتی داشته 
باشند. گرچه روشن بود که اکثریت آنان از 
این امر لذت می برند. با توجه به مطالعات 
انجام شده و همچنین با تاکید بر نتایج به 
از  که  میدانی  های  پژوهش  از  آمده  دست 
سالمندان محلات مختلف به عمل آمده است، 
در این جدول معیارها و راهکارهای افزایش 
کیفیت زندگی سالمندان در مراکز محلات و 
همچنین تاثیر اجرای این راهکارها بر زندگی 

سالمندان ارائه شده است.
طراحی،  کدهای  و  استانداردها  رعایت 
انطباق فضاهای شهری با نیازهای جسمی 
و رفتاری معلولان و فراهم سازی شرایط 
در  عمومی  فضاهای  در  سالمندان  حضور 
بستر سیاست های اجتماعی از طریق تغییر 
برابر سالمندان،  رفتار شهروندان سالم در 
راهکارهایی  عمومی،  فضاهای  در  خاصه 
عرصه  در  سالمندان  حضور  افزایش  برای 
های جمعی هستند که بایستی مورد توجه 
معماران و طراحان شهری و سیاستگذاران 
شهری قرار گیرد تا حق طبیعی این اقشار 
فضاهای  کاربری  و  استفاده  در  اجتماعی 

شهری فراهم شود.

سالمندان؛ فراموش شدگان فضاهای شهری

دیدگاه

نسترن کیوان پور
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روزنامه اقتصادی - ورزشی

اجتماعی

استاندار البرز:
بستر سرمایه گذاری داخلی و خارجی 

در البرز مهیا است

گذاری  گفت:»سرمایه  البرز  استان  در  دولت  عالی  نماینده 
خارجی در ۶ ماهه اول سال ۹۷ نسبت به مدت مشابه سال ۹۶ 

رشد ۷ برابری داشته است.«
رسانی  اطلاع  پایگاه  از  نقل  به  و  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
ایجاد  آغاز  البرز، دکترمحمدعلی نجفی در مراسم  استانداری 
اولین نیروگاه 5۰ مگاواتی استان در اشتهارد با اشاره به اینکه 
است،  درصد  پروژه ۹5  این  در  خارجی  گذار  سرمایه  حضور 
افزود:»شرایط استان برای سرمایه گذاری داخلی و خارجی مهیا 

است.«
وی ادامه داد:»وزیر اقتصاد مبنای انتصابات خود در استان ها را 

جذب سرمایه گذاری خارجی اعلام کرده است.«
دکترنجفی با اشاره به روند رو به رشد استان در جذب سرمایه 
گذاری داخلی و خارجی، گفت:»در سال ۹۷ و در قالب ۶ طرح 
سرمایه گذاری خارجی، بیش از ۷۷ میلیون دلار سرمایه در البرز 

جذب شده است.«
وی به رویکرد مثبت و اهتمام ویژه دولت تدبیر و امید در جذب 
دولت  دوره  افزود:»طی  و  کرد  اشاره  خارجی  گذاری  سرمایه 
یازدهم و دوازدهم در مجموع ۶۳۹ میلیون دلار سرمایه گذاری 
خارجی در البرز محقق شده که نسبت به دوره قبل رشد ۶ 

برابری داشته است.«
استاندار البرز اضافه کرد:»سرمایه گذاری خارجی در ۶ ماهه اول 
سال ۹۷ نسبت به مدت مشابه سال ۹۶ رشد ۷ برابری داشته 
است که از این حیث آمار بسیار خوبی برای این استان بوده که 

در جای خود بسیار قابل توجه است.«
و همدلی  تعامل  سایه  در  البرز  استان  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کسب  اقتصادی  مختلف  های  حوزه  در  ارزشمندی  توفیقات 
کرده، گفت:»ارتقا ۲1 پله ای استان البرز در فضای کسب و کار 

کشور طی کمتر از یک سال محقق شد.«
راه  موانع  دلسوزانه  و  جدیت  با  استان  افزود:»در  دکترنجفی 
سرمایه گذاری برطرف شده و البرز با سرعت به سمت تعالی 

و رشد پیش می رود.«
 5۰ نیروگاه  کار  به  آغاز  خصوص  کرد:»در  خاطرنشان  وی 
مگاواتی بعدی نیز موانع راه با همراهی وزارتخانه های مربوطه 

برطرف می شود.«

خبر

در نشست تخصصی بررسی هوای 
پاک مطرح شد؛

حقوق محیط زیست نسل سوم حقوق 
بشر محسوب می شود

نشست علمی تخصصی بررسی تحلیلی قانون هوای پاک به همت 
کانون وکلای دادگستری قزوین و با حضور محمد نسخه چی رئیس 
و دکتر کمالی و سرداری اعضای هیئت مدیره کانون و نمایندگان 
اداره کل محیط زیست، منابع طبیعی، شهرداری و سازمان های 
مردم نهاد در محل این کانون برگزار و در مورد عوامل ایجاد آلاینده 
ها و راهکارهای قانونی برای مقابله با مخاطرات زیست محیطی بحث 
و تبادل نظر شد. در این نشست الزامات قانونی و موانع اجرایی قانون 

هوای پاک مورد تحلیل و بررسی قرار گرفت.
وکلای  کانون  رئیس  »نسخه چی«  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
قزوین  دادگستری  وکلای  اظهارکرد:»کانون  قزوین،  دادگستری 
بعنوان یک نهاد غیردولتی وظیفه دفاع از حقوق مردم را برعهده 
دارد. کرده ایم تا در راستای  وظایف قانونی در احیای حقوق عامه 
نقش موثری داشته باشیم. یکی از اقدامات این کانون استفاده از 
وکلای مختلف جهت برقراری ارتباط با نهادهای مختلف در راستای 

برقراری حاکمیت قانون بوده است.«
نسخه چی افزود:»همچنین در گذشته درخصوص حقوق کودک 
و زنان و بحث زندانیان ورود پیداکرده ایم و محیط زیست همواره 
دغدغه فردی ما بوده و جلسات مهمی هم در این زمینه ازجمله 

بحث تالاب برگزارشده است.«
وی خاطرنشان کرد:»کانون وکلا بعنوان یک نهاد تخصصی رابط 
مجموعه های مجری قانون بوده و درمجموع قانون وظایفی برای 
ادارات مختلف تعیین شده که باید ارتباط و همبستگی بین آنها 

جهت اجرای قانون برقرارشود.«
نسخه چی تاکیدکرد:»کسانی که فعالیت محیط زیستی انجام می 
دهند بعضا در مذان اتهام های مختلفی هستند که وکلا می توانند 

با ارائه موارد قانونی از آنها دفاع کنند.«
در ادامه دکتر »کمالی« عضو هیئت مدیره کانون وکلای دادگستری 
نامگذاری ۲۹ دی ماه بعنوان روز هوای پاک  به  با اشاره  قزوین 
گفت:»محیط زیست مورد توجه همه هست و باید تلاش کنیم در 

راستای صیانت از آن گام برداریم.«
وی از محیط زیست بعنوان یکی از ۷ ابرچالش کشور یادکرد و 
افزود:»ضمن توجه به مباحث تالاب و آب در سال های گذشته در 

مقوله هوا نیز ورود پیدا کردیم.«
عضو هیئت مدیره کانون وکلای دادگستری قزوین از آمادگی این 
کانون برای همکاری جهت حفظ محیط زیست و آب و هوا از آلاینده 

ها سخن گفت.
دکتر کمالی با اشاره به اینکه ایران جزو 1۰کشور تولیدکننده 
گازهای گلخانه ای است افزود:»حقوق محیط زیست نسل سوم 
حقوق بشر محسوب می شود و از مقررات بین المللی الهام 

می گیرد.«
مظفری در پایان گفت:»در این طرح علاوه بر موضوعات پیشگیرانه؛ 
میزان جرایم نیز تعیین شده و یکسری سیاست گذاری برای شرایط 

اضطراری و بحران درنظر گرفته شده است.«

خبر

در طول  تهران  پنجم شهر  عملکرد شورای 
یک سال و اندی فعالیت خود آنقدر پر حرف و 
حدیث، تکراری و ملال آور بوده است که دیگر 
گمان نمی کنم حالی برای بازگویی و حوصله 
ای برای شنیدن یا خواندن این قصه هفتاد من 

کاغذ باقی مانده باشد.
بنابراین، خلاصه این قصه به آنجا رسید که بعد 
از بی نتیجه ماندن تلاشها برای ماندن افشانی، 
طبق قانون منع بکارگیری بازنشستگان، شورای 
اصلاح  طلب شهر تهران در نود و هشتمین 
نامزد   1۳ بین  از  ابتدا  خود  علنی  جلسه 

شهرداری 5 نفر را انتخاب کرد.
سپس تصمیم گرفت از میان آنها به دو نفر 
به نام های پیروز حناچی 55 ساله و عباس 
آخوندی ۶1 ساله به عنوان فینالیست های این 
بازی پر افت و خیز و پردردسر رای دهد، چه 
اینکه به گفته سخنگوی شورای شهر تهران، 
ماه جاری معرفی  آبان  پایتخت ۲۲  شهردار 

خواهد شد.
اکنون به زعم ما تکلیف حناچی بطور کامل 
مشخص است، چرا که او فارغ التحصیل ممتاز 
نخستین دوره دکتری معماری دانشگاه تهران 
در سال ۷۸ بوده و دارای رزومه ای شاخص و 

مستند به فعالیت، مدیریت، پژوهش و تحقیق 
در حوزه شهر و شهرسازی و دیگر امور مرتبط  
است و نیاز چندانی به بازگویی ندارد، اما آنچه در 
این میان بسیار پرسش برانگیز شده، آخوندی 
وزیر مغضوب راه و شهرسازی دولت دوازدهم 

است.
سال  دو  حتی  آخوندی  اینکه  توجه  جالب 
بزرگتر یا بهتر است بگوییم دو سال پیرتر از 
افشانی شهردار تهران است که برغم حمایت 
های همه جانبه اعضای شورا، به دلیل اجرای 
قانون منع بکارگیری بازنشستگان، نتوانست به 
مدیریت خود بر شهرداری تهران ادامه دهد،  
این درحالی است که به گفته افراد آگاه، جناب 
آخوندی باوجود اینکه ۳۶ سال پیش معاون 
وزیر بوده و اکنون ۶1 سال سن دارد، ولی هنوز 

بازنشسته محسوب نمی شود!
به راستی اینکه نساختن حتی یک خانه توسط 
دولت، افتخار جناب آخوندی به عنوان وزیر 
مستعفی  راه و شهرسازی است، آیا نباید تعجب 
افکار عمومی را برانگیزد؟ چراکه او اگر حتی 
پروژه مسکن مهر را نیز قبول نداشت، اما باید به 
عنوان یک مسوول )وزیر( درصدد انجام تعهدات 

قبلی دولت به مسوولیت خود عمل می کرد.
از طرفی نکته مهمتر اینکه نه تنها طرح و ایده 
جناب آخوندی مبنی بر »مسکن اجتماعی« 
هرگز جنبه اجرایی در کشور پیدا نکرد، بلکه 
هر  قیمت  متوسط  مستند  آمارهای  طبق 
مترمربع آپارتمان در تهران، در مهرماه سال 
۹۲ یعنی حدود همان زمانی که عباس آخوندی 
وزارت راه و شهرسازی را تحویل گرفت، سه 
میلیون و ۷۶۴هزار تومان بوده است، در حالی 

که هنگام ترک وزارتخانه راه و شهرسازی توسط 
او، یعنی مهر۹۷ متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی در تهران به هشت  میلیون و 

۶۳۳هزار تومان افزایش یافته است.
باری، اگر از نوع برخوردهای غیرمتعارف عباس 
آخوندی با اهالی رسانه و بعضی ارباب رجوع 
مستقیم   حتی  و  تلویحی  نظرهای  اظهار  و 
برخی افراد و صاحب نظران اعم از مسوول و 
غیرمسوول،    منتسب به جناحهای مختلف یا 
افراد مستقل مبنی بر هشدار نسبت به عواقب و 
پیامدهای بسیار منفی شهردار شدن احتمالی 
او بگذریم، یکی از منطقی ترین و اصولی ترین 
نظرها توسط غلامحسین کرباسچی، شهردار 
پیشین تهران و دبیرکل حزب کارگزاران بیان 

شده است.
او با تاکید براینکه همه سیاسی هستند و تعارف 
نداریم، نحوه انتخاب و نوع برخورد هم سیاسی 
است، گفته است: قصد ندارم در مورد گزینه ها 
صحبت کنم اما توصیه ما به شورا این است 
که تلاش کنند افراد کارآمد و آشنا به مسایل 

شهری انتخاب شوند. 
کرباسچی این را هم گفته است که هر کس 
سلامت  به  هم  کند،  کار  تهران  در  بخواهد 
جسمی نیاز دارد و هم موافقت ارکان مختلف 
نظام، یعنی اینکه بتواند با دولت، مجلس، قوه 
قضاییه و نهادهای مختلف کار کند، اینکه کسی 
مختلف  ارگان های  موافقت  بدون  کند  فکر 
می تواند شهر تهران را اداره کند، نادرست و 

ناممکن است.
حال چنانچه بخواهیم این نظر را در چهارچوب 
این واقعیت قرار دهیم که هر کس بخواهد در 

تهران کار کند به موافقت ارکان نظام نیاز دارد، 
جدای از دیگر قوا، به نظر می رسد نظر قوه 
مجریه کشور نسبت به عباس آخوندی مشخص 
و معلوم است و گفته می شود مخالفت خود را 
به نحوی به اطلاع اعضای شورای شهر تهران 

رسانده است!
بگذریم، به پایان آمد این دفتر، حکایت ها هنوز 
باقی است، چرا که چه بخواهیم و چه نخواهیم 
چنین فردی با چنین سابقه و پیشینه ای به 
عنوان یکی از دو گزینه فینالیست شهرداری 
تهران در شورای شهر مطرح است، آیا اعضای 
شورا مصالح و منافع مردم تهران را فدای آنچه 
سیاسی کاری نامیده می شود، خواهند کرد؟ یا 
پاسخی در خور به اعتماد مردم خواهند داد، 
پرسشی که پاسخ آن روز دوشنبه همین هفته 
معلوم خواهد شد، بنابراین تصمیم یا تسلیم 

شورا مساله اصلی این است!

فرماندار ویژه شهرستان کرج  اعلام کرد؛
رشد صعودی ساخت و سازهای 

غیرمجاز در کلانشهر کرج
معاون استاندارالبرز و فرماندار ویژه شهرستان کرج عدم توازن 
جلسات کمیسیون ماده 1۰۰ و 5 را بیانگر رشد صعودی ساخت 
و سازهای غیرمجاز در کلانشهر کرج عنوان کرد و بر ضرورت 
برداشتن فاصله بین ادارات با شهرداری در جهت هم افزایی و تعامل 

بیشتر بمنظور ساماندهی ساخت و سازهای غیرمجاز تأکید کرد.
به گزارش »دنیای هوادار«، »سیروس شفقی« صبح روز گذشته 
در جلسه پیشگیری و مقابله با ساخت و ساز غیر مجاز که با 
حضور جمعی از مسولان شهری در محل فرمانداری برگزار شد، 
از  و  نیست  امروز  گفت:»موضوع ساخت و ساز غیرمجاز بحث 
گذشته با آن مواجه بوده ایم و وضعیت شهرستان کرج به جهت 
مهاجر پذیری بالا و سودجویی انبوه سازان موجب ایجاد ساخت و 

سازهای غیرایمن و آلودگی بصری شده است.«
وی با اشاره به وجود گسل های فعال در البرز و تهران و تهدید 
ساخت و سازهای غیرمجاز در هنگام بحران ها و حوادثی همچون 
زلزله تصریح کرد:»امروزه بسیاری از کشورها مانند ژاپن دیگر به 
مقوله ساخت و ساز غیرمجاز به چشم بحران نگاه نمی کنند و 
راهکارهایی هم برای این امر اندیشیده اند؛ امروز دیگر پدیده زلزله 

برای آنها امری بدیهی محسوب می شود.«

مهاجرت و نیاز به مسکن زمینه ایجاد سازه های غیرایمن را 
در کلانشهر کرج ایجاد کرده است

وی ادامه داد:»مهاجر پذیری کرج، سودجویی برخی از سازندگان ، 
گران شدن ساخت وساز بسترها را برای ایجاد سازه های غیرایمن 

دراین کلانشهر فراهم کرده است.«
معاون استاندار البرز با تاکید بر برگزاری کمیته هایی دراین زمینه 
با همراهی شهرداری های کرج برای آسیب شناسی دراین حوزه 
گفت:»فاصله کوتاه گسل ها و  تاثیرپذیری از گسل های تهران 
ضرورت مقاوم سازی و ایمن سازی هرچه بیشترسازه های کرج 

را ضروری می سازد.«
شفقی اضافه کرد:»مجموعه فرمانداری کرج از امادگی لازم برای 
هم افزایی و تعامل هرچه بیشتر با شهرداری ها برای حل مشکلات 

این حوزه برخوردار است.«

لزوم افزایش نظارت ها در اجرای کمیسیون ماده 100
فرماندار ویژه کرج خاطرنشان کرد:»در بحث کمیسیون ماده 1۰۰ نیز 
باید نظارت های کافی را به خرج داد و با هماهنگی نظام مهندسی 

در حل مشکلات ساخت وساز غیرمجاز هرچه موثرتر عمل کرد.«
فرماندار ویژه شهرستان کرج با بیان اینکه برای جلوگیری از ساخت 
و سازها باید تعامل و همراهی برای هم افزایی بیشتر از سوی تمامی 
دستگاه ها وجود داشته باشد ادامه داد:»برخی اصلاحات بر آیین 
است  وارد  غیرمجاز  سازهای  و  ساخت  ساماندهی  جدید  نامه 
که یکی از آنها نیز ماده ۸قانون منع فروش اراضی فاقد کاربری 
مسکونی است که باید این قبیل موارد احصاء شود تا در صورت 

استمرارقانون مورد بازنگری قرار گیرد.«

فزایش فاصله ادارات با مدیریت شهری به ضرر شهر است
مهندس شفقی در ادامه با تأکید بر ضرورت ارتباط بیشتر مدیران 
ادارات با مسولان حوزه شهری در جهت هم افزایی و در راستای 
اهداف قانونی شهرداری گفت:»باید تمام تلاش خود را بکار ببرید تا 
دستگاه های اجرایی را به شهرداری نزدیک تر سازیم چرا که این 

فاصله به ضرر شهر و مدیران مناطق خواهد بود.«
وی افزود:»در بحث ماده 1۰۰ هم باید خط قرمزهایی را تعریف 
کرد تا روند مصوبات به شکلی اجرا شود که شاهد کاهش ساخت و 

سازهای غیر مجاز باشیم.«

خبر

شهردار کرج تاکید کرد؛
ضرورت تبدیل کرج به شهری تاب 

آور در زلزله

شهر  سازه های  مقاومت  افزایش  ضرورت  بر  کرج  شهردار 
برای کاهش خسارات ناشی از زلزله تاکید کرد.

اظهار  زاده  کمالی  اصغر  علی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
کرد:»اقداماتی مثل تدوین نقشه گسل های کرج و تکمیل 
مطالعات این حوزه کمک می کند تا کرج به شهری تاب آور 

تبدیل شود.«
وی ادامه داد: »بدون شک تاب آوری شهر در زمان وقوع 
کاهش  در  سزایی  به  نقش  زلزله،  مثل  طبیعی  حوادث 

خسارات مادی و جانی دارد.«
شهردار کرج با بیان آن که برای جلوگیری از غافلگیری در 
زمان وقوع زلزله باید اقدامات لازم در زمان قبل، حین و 
بعد از این حادثه با دقت بررسی و اجرایی شود، افزود:»قبل 
از وقوع زلزله باید گسل های فعال شهر شناسایی شود و بر 
مبنای آن ازساخت و ساز در مناطق حادثه خیزجلوگیری 

کرد.«
کمالی زاده ابراز کرد:»علاوه براین، قبل از وقوع زلزله باید 
و  ساخت  در  نامه ۲۸۰۰  آیین  رعایت  برای  لازم  الزامات 
کاهش  سازه های شهر  تا خطرپذیری  اجرایی شود  ساز ها 

یابد.«
بحران  مدیریت  حوزه  در  که  آن  به  اشاره  با  مسئول  این 
مسیر های  شناسایی  پرخطر،  محل های  شناسایی  هم 
به نظر  ... ضروری  و  امدادرسانی، محل های اسکان موقت 
می رسد، اظهار کرد:»در حوزه مدیریت بحران باید مشخص 
شود در صورت وقوع زلزله، خسارت های مادی و جانی در 

مناطق مختلف تا چه حد خواهد بود.«
کمالی زاده در ادامه با اشاره به اینکه زلزله حادثه ای بعید 
از ذهن  دور  پدیده ای  گفت:»زلزله  نیست،  ذهن  از  دور  و 
نیست و این احتمال وجود دارد هر یک از ما تا تا پایان عمر 

زلزله ای با شدت بالا را تجربه کنیم.«
دوره  از  سال  چندین  این که   به  توجه  داد:»با  ادامه  وی 
برگشت پذیری زلزله در کلانشهر های تهران و کرج گذشته، 
باید برای وقوع آن آماده باشیم و با اقدامات کاربردی زمینه 

کاهش خسارات را فراهم کنیم.«
مقاوم  سازه های  ساخت  ضرورت  بر  تاکید  با  مسئول  این 
عمر  که  برویم  پیش  سمتی  به  افزود:»باید  کرج  در 
ساختمان هایی که در شهر ساخته می شود به استاندارد ها 

یعنی ۳۰ سال نزدیک شود.«
وی گفت:»بدون شک مطالعات صورت گرفته برای شناسایی 
گسل ها نقش به سزایی در تدوین دقیق اسناد بالا دستی 

مثل طرح تفصیلی و طرح جامع خواهد داشت.«

اخبار

علیرضا  ریحانی

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
استان تهران گفت: »بارش های پاییز نشان 
می دهد سال آبی خوبی را شروع کردیم که 
امیدواریم با تداوم آن کمبودهای بارش در 

نیمه اول سال آبی گذشته جبران شود.«
به گزارش »دنیای هوادار«، سید محمدرضا 
بختیاری در نشست خبری روز گذشته در 
جمع خبرنگاران درباره آخرین وضع بارش 
استان افزود:»از ابتدای سال آبی )اول مهر( 
تاکنون ۴۶ میلی متر بارش در استان تهران 
ثبت شده که نسبت به پارسال که این رقم 
11 میلی متر بود ۳۰۰ درصد افزایش نشان 

می دهد.«
وی گفت:»میزان بارش از ابتدای سال آبی 
تاکنون نسبت به دراز مدت که ۳1 میلی متر 

ثبت شده است 5۰ درصد افزایش دارد.«
بختیاری افزود:»حجم مخازن آب 5 سد تأمین 
کننده آب تهران 55۴ میلیون متر مکعب است 
که 15۰ میلیون متر مکعب نسبت به زمان 
مشابه پارسال کمتر آب داریم در حالی که 
پارسال به دلیل کمبود بارش بخصوص برف، 

سدهای تهران وضعیت بدی داشت.«
وی گفت:»میزان مصرف آب شرب تهران 
از ابتدای امسال تاکنون ۶۹۸ میلیون متر 
مکعب بوده است که این رقم در زمان مشابه 
پارسال ۶۸۳ میلیون متر مکعب ثبت شده 
است بنابراین 15 میلیون متر مکعب نسبت 
به پارسال در نیمه اول امسال بیشتر آب 
مصرف کردیم که اگر رشد جمعیت را نیز 
نسبت به پارسال در نظر بگیریم رشد مصرف 

نداشتیم.«
در ۲۰  افزود:»میزان مصرف آب  بختیاری 
تیر امسال ۳ میلیون و 5۰۰ هزار متر مکعب 
ثبت شده که این رقم در زمان مشابه پارسال 

۳ میلیون و ۴۰۰ هزار متر مکعب بوده است 
در حالی که متوسط روزانه مصرف آب در 
شهر تهران در طول سال ۲ میلیون و ۹۰۰ 

هزار متر مکعب است.«
وی گفت:»سالانه 1 میلیارد و ۴5۰ میلیون 
متر مکعب آب در استان تهران برای شرب 
مصرف می شود که میزان مصرف آب فقط 
در شهر تهران 1 میلیارد و ۶۰ میلیون متر 

مکعب است.«
بختیاری با اشاره به اینکه تأمین آب شرب 
تهران در سال های نرمال ۷۰ درصد از 5 
سد لار، لتیان، کرج، طالقان و ماملو بدست 
می آید و ۳۰ درصد دیگر از آب های زیر 
ترسالی  افزود:»در  می شود  تأمین  زمینی 
 ۷5 تا  تهران  در  شرب  آب  تأمین  میزان 
درصد از منابع سطحی )سدها( استفاده شده 
است همچنین در خشکسالی مانند سال 
۹۲ میزان تأمین آب شرب از منابع آب زیر 

زمینی به 55 درصد نیز رسیده است.«
وی با اشاره به اینکه سال سختی را از نظر 
تأمین آب، کشور و تهران پشت سر گذاشته 
است گفت:»با وجود ۳ عامل قطعی برق، 
افزایش دما و کمبود بارش در شهر تهران 
حتی یک ساعت قطعی آب نداشتیم اما در 
غرب تهران )شهریار و اندیشه( و جنوب غرب 
به دلیل قطع برق، روزانه چند ساعت قطعی 

آب داشتیم.«
بختیاری افزود:»وضع استان تهران از نظر 
در  ها  استان  سایر  به  نسبت  آب  کمبود 
تابستان گذشته بهتر بود و کم آبی یا بی آبی 

را مشترکان تهرانی لمس نکردند.«
درصد   ۸ تا   ۷ تهران  استان  آب  مصرف 

افزایش می یابد
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 

استان تهران گفت:»پیش بینی می کنیم 
سال آینده ۷ تا ۸ درصد مصرف آب استان 
تهران به خاطر رشد جمعیت در منطقه ۲1 
و ۲۲ و مسکن مهر در پردیس و پرند افزایش 

یابد.«
محمدرضا بختیاری در ادامه نشست خبری 
افزود:»با افزایش جمعیت در مناطق ۲1 و 
۲۲ و غرب تهران مواجه هستیم و برنامه 
ریزی می کنیم تا تابستان آینده را بدون 
مشکل سپری کنیم همچنین به آب منطقه 
ای تهران کمک می کنیم تا بخشی از تصفیه 
خانه ششم تهران به مدار بیاید و ۲ پکیج 
اضطراری نیز در نظر گرفتیم تا در صورتی 
که تصفیه خانه به مدار نیامد از آنها برای 

تأمین آب استفاده کنیم.«
وی درباره طرح های فاضلاب شهر تهران نیز 
گفت:»حدود ۷۰ درصد تأسیسات فاضلاب 
شهر تهران و ۳5 تا ۴۰ درصد تصفیه خانه 
داریم  تلاش  و  شده  انجام  فاضلاب  های 
امسال سرعت ساخت تصفیه خانه های شهر 

تهران را افزایش دهیم.«
بختیاری با اشاره به اینکه در استان تهران به 
لحاظ اجرای فاضلاب از میانگین کشور عقب 
تر هستیم، افزود:»قول می دهیم ساخت 1۰ 
تصفیه خانه فاضلاب را در شهرستان های 
استان تهران مانند بومهن و رودهن و سایر 
شهرستان ها به ارزش ۲ هزار میلیارد تومان 

در دهه فجر آغاز کنیم.«
وی درباره هدر رفت آب در استان تهران نیز 
گفت:»آب به حساب نیامده آبی است که 
مبلغی بابت مصرف آن دریافت نمی شود که 
هدر رفت آب نیز جزء آن محسوب می شود 

که در تهران ۲۳ درصد است.«
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 

استان تهران افزود:»11 درصد آن مربوط به 
هدر رفت ظاهری آب که شامل انشعاب غیر 
مجاز و ۲ درصد مربوط به شستشوی تصفیه 
خانه و 1۰ درصد دیگر مربوط به هدر رفت 

واقعی آب است.«
بختیاری گفت:»براساس برنامه ریزی ها در 
سال 1۴1۰ باید هدر رفت آب در تهران به 
15 درصد برسد که البته کار مشکلی است 
بسیار  تهران  آب  شبکه  از  بخشی  چون 
بهسازی  درصد  هر  برای  و  است  قدیمی 

شبکه ۴۰۰ میلیارد تومان نیاز است.«
وی اضافه کرد:»برای رسیدن به هدر رفت 
15 درصد، 1۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز 
داریم که ۴ هزار میلیارد تومان آن فقط برای 

جبران هدر رفت واقعی آب لازم است.«
قطع  در  تهران  گفت:»شهرداری  بختیاری 
انشعاب های غیر مجاز همکاری خوبی با آب 

و فاضلاب استان دارد.«
وی افزود:»در تهران طرح نیمه تمام نداریم و 
همه طرح ها در حال اجراست و مدول دوم 
تصفیه خانه هفتم نیز قرار است اردیبهشت 
سال آینده وارد مدار شود و همه تجهیزات 

آن نیز خریداری شده است.«
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
استان تهران گفت:»با به مدار آمدن مدول 
متر  میلیون  هفتم ۳۰  خانه  تصفیه  دوم 
مکعب آب به شرق تهران اضافه می شود، 
همچنین رینگ تهران در جنوب شهر از 
آباد و جنوب  یافت  تا  تصفیه خانه هفتم 
شرق تهران قرچک و ورامین نیز به پایان 
خواهد رسید که ۳۰ میلیون متر مکعب آب 
از سد ماملو نیز به جنوب شرق تهران منتقل 
می شود و کیفیت آب جنوب تهران افزایش 

می یابد.«

مدیرعامل آبفای استان تهران عنوان کرد؛

سال آبی خوبی را  آغاز کردیم!

به گزارش »دنیای هوادار«، براساس شنیده های مطمئن از سوی منابعی 
موثق؛ یکی از شهرداران پیشین کرج در پی دستگیری مشاوره متخلفی از 
یک دستگاه نظارتی، پیش از ایام سوگواری حضرت رسول )ص( دستگیر 

شده است و همچنان در بازداشت به سر می برد.

گفته می شود ریشه این دستگیری براساس تخلفات مشاوری در تهران 
بوده که زقرار ردپای وی در موضوع نوسانات دلار مطرح می باشد! در پی 
این دستگیری وی به تخلف و ارتباطش با مجموعه از افراد در کرج نیز 

اعتراف کرده است.

شهردار سابق کرج دستگیر شد

به زعم ما تکلیف حناچی 
بطور کامل مشخص است، 
چرا که او فارغ التحصیل 

ممتاز نخستین دوره 
دکتری معماری دانشگاه 

تهران در سال 78 بوده و 
دارای رزومه ای شاخص 

و مستند به فعالیت، 
مدیریت، پژوهش و تحقیق 
در حوزه شهر و شهرسازی 

و دیگر امور مرتبط  است

فینال پر حرف و حدیث شورای شهر تهران؛

تصمیم یا تسلیم  شورا ؛ مساله این است!
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سبک زندگی

 شل دست دادن: ضعف 
بسیاری از افراد در مورد دست دادن تصور 
اشتباهی دارند. آنها فکر می کنند که شل 
دست دادن نشانه فروتنی است، در صورتی 
که واقعیت چیز دیگری است. کارشناسان 
می گویند که شل دست دادن نشانه ضعف 
است، به همین دلیل بهتر است که هنگام 
دست دادن با دیگران، محکم دست های 
طرف مقابل تان را بفشارید. در این صورت 
تاثیر مثبتی که بر دیگران خواهید گذاشت 
به مراتب بیشتر خواهد بود. به عنوان مثال 
اگر با رئیس تان محکم و با اعتماد به نفس 
دست دهید، او باور خواهد کرد که شما 
در کارتان جدیت و مهارت بالایی دارید، 
باز  دیگری  حساب  شما  روی  نتیجه  در 

خواهد کرد. 

 دست به سینه بودن: محافظه کاری
آیا تا به حال به دستان تان هنگام صحبت 
کردن با دیگران دقت کرده اید؟ آیا شده که 
در مقابل آنها دست به سینه بنشینید؟ به 
نشانه ای که این حالت از بدن تان به دیگری 

منتقل می کند فکر کرده اید؟ در اینجا باید 
به شما بگوییم که این حالت بدن چندان 

خوشایند نیست.
در واقع، بهتر است که این کار را زیاد تکرار 
نکنید زیرا این مفهوم را به طرف مقابل منتقل 
می کنید که شما فردی محتاط هستید که 
به حرف های دیگران، اگر خلاف نظر شما 
را قبول  آنها  اهمیتی نمی دهید و  باشند، 
ندارید. بنابراین هنگام صحبت کردن با فردی 
که به او علاقه دارید، از حالت دست به سینه 
خودداری کنید زیرا برای طرف مقابل تان نیز 

چندان خوشایند نیست.

دست در جیب گذاشتن طوری که   
انگشت شصت بیرون باشد: اعتماد به 

نفس بالا
تا به حال به دست هایتان، زمانی که آنها را 
در جیب تان می گذارید، دقت کرده اید؟ 
به وضعیت انگشتان تان چطور؟ بله، شاید 
تعجب کنید اما در زبان بدن جزییات نیز از 
اهمیت بالایی برخوردارند به طوری که حالت 
هر یک از انگشتان نیز مفهومی خاص دارند.

اگر هنگامی که دستان تان را در جیب تان 
از  بیرون  تان  شصت  انگشت  گذارید،  می 
جیب تان است، بدین معنی است که شما 
یا  رهبری  دارید  فردی هستید که دوست 
مدیریت گروه را به عهده بگیرید. این حالت 
همچنین نشانه ای از اعتماد به نفس بالای 
شماست. علاوه بر آن این حالت نشان از آن 
دارد که شما فردی زیرک و باهوش اید و به 
خوبی می توانید از توانایی هایتان در مواقع 

مختلف استفاده کنید.

انگشت روی صورت:  گذاشتن یک   
علاقمند به موضوع

اگر هنگام صحبت کردن با فردی دیدید که 
او انگشت اش را زیر چانه یا روی گونه اش 
گذاشت، بدانید که او با جان و دل در حال 
گوش دادن به حرف های شماست. البته این 

حالت نشان از قدرت و باهوشی نیز دارد.

 با لب های خود بازی کردن: در انتظار 
تایید بودن

چانه  روی  دست  که  کنید  می  فکر  اگر 

ها  لب  روی  دست  گذاشتن  با  گذاشتن 
اشتباه کرده  بگوییم که  باید  یکی است، 
اید. آنها دقیقا دو پیغام مختلف را منتقل 

می کنند.
زمانی که دست تان روی چانه تان قرار می 
گیرد، بدین معنی است که شما به موضوعی 
علاقمندید اما اگر دست تان را روی لب تان 
بکشید، این پیام را به دیگران منتقل می کند 
که شما به دنبال تایید دیگران هستید. شاید 
تا به حال خودتان هم متوجه آن نشده باشید 
اما این بار که هنگام صحبت کردن با فردی 
در انتظار تایید حرف هایتان هستید، به دست 

های خود بیشتر دقت کنید.

 خواراندن بینی: شک، دروغگویی
اگر فکر می کنید که طرف مقابل تان تنها به 
این دلیل که بینی اش می خوارد به آن دست 
می زند، اشتباه کرده اید. خواراندن بینی بدین 
معنی است که به احتمال زیاد طرف مقابل 
تان در حال دروغ گفتن به شماست یا این 
که او به حرف هایش اطمینان ندارد و هنوز 

هم دودل است.

با تکنیک های ساده زبان بدن دیگران آشنا شوید

مالک  واقع  در  که   Bytedance کمپانی 
و   TikTok ویدیوی  اپلیکیشن  سازنده ی  و 
خبرخوان Toutiao است، اکنون ارزشی معادل 
۷5 میلیارد دلار دارد و توانسته شرکت آمریکایی 
پرآوازه ی اوبر را با ارزش ۷۲ میلیارد دلاری خود 

پشت سر بگذارد.
در حال حاضر ByteDance ارزشمندترین 
استارتاپ جهان محسوب می شود. این مسئله 
می تواند دستاورد بزرگی برای این شرکت چینی 
باشد چرا که تنها مدت کوتاهی است که پای 
این شرکت به دیگر کشور  ها باز شده و پیش از 

این تنها در چین فعالیت داشته است.
به  زیادی  نوجوانان چینی علاقه ی  روزها  این 

اپلیکیشن TikTok نشان می دهند و درست 
کردن ویدیو  با این اپ، موج جدیدی در محتوای 
شبکه  های اجتماعی چینی به راه انداخته است. 
این مسئله موجب شده که فیسبوک نیز سعی 
کند، سرویس مشابهی با TikTok برای شبکه 

اجتماعی خود طراحی کند.
 ،Toutiao از سوی دیگر اپلیکیشن خبرخوان
یکی از اپ  های پرطرفدار چین به حساب 
می آید و صد ها میلیون کاربر فعال روزانه و 
ماهانه دارد. نحوه عملکرد این اپلکیشن بدین 
شکل است که با استفاده از هوش مصنوعی، 
خبر  های مختلف را کنار هم جمع آوری کرده 

و برای کاربر خود به نمایش می گذارد.

شرکت چینی ByteDance به ارزشمندترین 
استارتاپ جهان بدل شد

ادیسون با تلاش و روحیه جنگ طلبانه خود 
توانست الکتریسیته، تصاویر متحرک، ضبط 
صدا و حتی دستگاه پرتوی اکس را توسعه 
دهد که همین عوامل کمک کردند تا دنیای 
پیشرفته امروزی شکل بگیرد. اگر شما هم جزو 
کارآفرینانی هستید که در مسیر پیشرفت خود 
گاهی با شکست مواجه شده اند، ممکن است 
این نقل قول های معروف ادیسون در ادامه راه به 

کمک شما بیایند.
غنیمت  ها  انسان  اکثر  توسط  ها  »فرصت 
شمرده نمی شوند چرا که در لباس کار ظاهر 
شده و نیازمند به تلاش هستند.« ، »ثروت 
با  که  آیند  می  دست  به  زمانی  زیاد  های 

آمادگی به استقبال فرصت ها بروید.«، »برای 
اختراع کردن تنها به یک قوه تجسم خوب و 
مقداری خرت و پرت نیاز دارید.«، »تنها یک 
درصد نبوغ را الهام تشکیل می دهد و نود و 
نه درصد باقیمانده آن در گروی سخت کوشی 
، »بزرگ ترین ضعف ما در تسیلم  است.« 
شدن نهفته است. همیشه مطمئن ترین راه 
برای موفقیت، تلاش دوباره خواهد بود.«، »من 
هیچگاه شکست نخورده ام. تنها ده هزار روش 
یافته ام که به نتیجه نمی رسد.«، »چنانچه 
همه ما کارهایی که در توانمان هستند را انجام 
دهیم، به معنای واقعی کلمه خود را شگفت 

زده خواهیم کرد.«

جملات تأثیرگذاری از توماس ادیسون که
می تواند الهام بخش کارآفرینان باشد

پول چیست؟
امروزه پول و بانکداری از جمله مهمترین موضوعات اقتصادی 
در دنیا است. اهمیت مطالعه پول و بانک در اقتصاد را دو نکته 
روشن می کند. اولاً پول و بانکداری با توجه به ارتباط نزدیکی که 
با تغییرات حجم پول، تورم، بیکاری و تحولات اقتصادی دارد، 
دارای اهمیت است. ثانیاً از آنجایی که در رابطه با موضوعات 
مختلف اقتصادی، جواب مطلق و مشخصی در بین کارشناسان 
و متخصصین اقتصادی وجود ندارد، این تنوع و جدال بین 
کارشناسان در رابطه با مسایل اقتصادی را می توان در تحولاتی 
که هر روز در پول و بانکداری حاصل می شود، جستجو نمود. 
چراکه هر روز موسسات پولی و مقررات جدیدی به منظور 

پاسخگویی به مسایل و مشکلات پدید می آید.

تعریف پول
در تعریف ابتدایی، پول وسیله، قطعه یا شیء است که انسان ها 
برای تبادل خواسته ها، خدمات، کالاها و نیازهای خود مورد 
استفاده قرار می دهند. در تعریف دیگر، پول عبارت است از آن 
چیزی که در داد و ستد و مبادله مورد قبول عموم افراد جامعه 
باشد . معمولاً بجز اسکناس و مسکوک و سپرده های دیداری )که 
بصورت چک قابل انتقال است(، سایر انواع دارائی ها را نمی توان 

پول نامید.

در تبدیل پول به دارائی های دیگر با دو نوع دارائی مواجه می شویم:
به  و  هستند  شدن  نقد  قابل  آسانی  به  که  دارائی هایی   )1
سهولت و سرعت می توان آنها را به پول نقد تبدیل نمود. نقد 
شونده ترین دارائی ها عبارتند از : سپرده های غیر دیداری یا 

همان شبه پول.
۲( دارائی هایی که به سهولت قابل تبدیل به پول نقد نیستند؛ برای 

نمونه: زمین و ساختمان.

وظایف سنتی پول
معمولاً سه وظیفه سنتی برای پول ذکر شده که عبارتند از:

1( وسیله مبادله  ۲( واحد شمارش یا سنجش  ۳( ذخیره ارزش 
یا ثروت.

شبه پول
شبه پول نزدیک ترین جانشین برای پول است. یکی از مهمترین 
خصوصیات شبه پول، ضد تورمی بودن آن در کوتاه مدت است چرا 
که دارندگان این دارائی لااقل برای مدتی از هزینه و خرج کردن آن، 

منصرف شده اند.

قوانین مدیریت

سه سبک مدیریتی که همه مدیران
 باید بشناسند

مشخص  سو  و  که سمت  است  مدیریتی  واسطه ی سبک   به 
می شود، طرح ها اجرا می شوند و افراد انگیزه پیدا می کنند. از میان 
بسیاری از این سبک ها که توسط استادان مدیریت به رسمیت 
شناخته شده اند، تعدادی از آنها در طول زمان بهبود یافته اند. 
برخی مدیران، تنها یک سبک خاص را به کار می گیرند، در حالی 
که برخی دیگر، متناسب با شرایط و موقعیت، سبک مناسب 
را انتخاب می کنند. این سبک ها تنها مخصوص مدیران رده بالا 
نیست، بلکه دیگر افراد نیز می توانند این رویکردها را در زندگی 

شخصی خود به کار بگیرند.
در ادامه شما را با 5 سبک مدیریتی آشنا می کنیم که همه مدیران 

در دنیای کسب وکار باید با آنها آشنا باشد.

عدم مداخله
معنی  به   »Laissez-faire« فرانسوی  واژه ی  از  برگرفته 
»رها کنید«، یک سبک مدیریتی است که طی آن، مدیر کنار 
می ایستد و تصمیم گیری را به عهده ی اعضای گروهش می گذارد. 
به عقیده ی مدیران طرفدار این سبک، کلید موفقیت، پرورش یک 

تیم قوی و سپس واگذاری کارها به آنها است.

مدیریت دستوری
مدیران پیرو این سبک مدیریت، روش کار را توضیح می دهند و 
سپس نظارت می کنند تا افراد حتما به مقصود مورد نظر برسند. 
مدیران دستوری، علاقه مند هستند سریع به نتیجه برسند. آنها 
سعی می کنند با یادآوری عواقب منفی قصور در کار، به افراد 
انگیزه بدهند. این سبک مدیریتی می تواند برای محیط های دارای 
شغل های غیرتخصصی، جایی که نظارتِ بیشتر برای جلوگیری از 

ابهام لازم است، مناسب باشد.

مدیریت انگیزشی
این سبک مدیریت به معنای مهارت تقویت افراد و دادن انگیزه 
به آنها است به گونه ای وظایف خود را به بهترین نحو انجام 
دهند. مدیران انگیزشی توجه ویژه ای به خلق محیطی امن و 
قابل  اعتماد دارند. بر اساس اصول پایه ای مدیریت انگیزشی، 
مدیر باید اخلاق مدار باشد، ایده هایی روشن و روابطی قابل اتکا 
داشته باشد، کار گروهی را تشویق و انرژی مثبت را منتشر 
کند. به عنوان مدیر، وظیفه ی شماست که موانعی را که موجب 
کاهش انگیزه ی افراد می شوند، رفع کنید و از بعد روانشناختی 
چنان اثری روی افراد بگذارید که تا رسیدن به مقصد دست 

از تلاش برندارند.

از پل ورسک تا سه خط طلا

 ۴5 در  واقع  ورسک،  روستای  در  ورسک  دره  در  ورسک  پل 
کیلومتری جنوب شهر زیرآب و ۸5 کیلومتری شهر قائمشهر در 
محور فیروزکوه و در مسیر راه آهن شمال قرار دارد. پل ورسک از 
شاهکارهای مهندسی زمان خویش به حساب می آمده است. این 
پل در زمان حکومت رضاشاه در ایران توسط آلمانی ها به رهبری 
سرمهندس اتریشی خود یعنی والتر اینگر ساخته شد. حجم پل 
ورسک که دارای ۶۶ متر دهانه قوسی اصلی و 11۰ متر ارتفاع 
از ته دره است، جمعاً ۴5۰۰ مترمکعب است. طول کلی پل ۸۶ 
متر است. عظمت این پل که در واقع دو کوه عظیم و سخت را به 
یکدیگر اتصال می دهد ستودنی است. این پل راه ارتباطی راه آهن 
سراسری شمال جنوب بوده که با شگفتی تمام و با ابزار آلات بسیار 
ساده مانند دینامیت و دریل دستی ساخته شده بود و در ساخت 
آن از هیچ سازه فلزی استفاده نشده است. این پل در دوران جنگ 

جهانی دوم پل پیروزی نامیده می شد.
امروزه پل ورسک علاوه بر اهمیت ویژه در صنعت حمل و نقل، 
از جاذبه های سیاحتی کشور نیز محسوب می شود. پل ورسک در 
شمار مهم ترین آثار فنی مهندسی راه آهن شمال ایران محسوب 
می شود و با شماره 15۴۳ به ثبت ملی رسیده است. قطارهای 
مسافری تهران ـ ساری و تهران ـ گرگان پس از گذشت بیش 
از ۷۰ سال هر روز ۴ بار از روی آن می گذرد. قطارهای باری و 

سوختی نیز از روی آن می گذرند.
آبشار بسیار زیبا و پرآب چشمه علی که همان آبشار فصلی ورسک 
می باشد به ارتفاع تقریبی بیست متر از این دره به سمت روستای 
ورسک جاری است. آب این آبشار از ارتفاعات قدمگاه سرچشمه 
می گیرد و سالانه تعداد زیادی از مردم مشتاق را به سوی خود 
می کشاند. از روستای ورسک تا زیر آبشار حدود ۳۰ دقیقه راه می 
باشد که نیمی از آن از کنار آب رودخانه می گذرد. آب و هوای این 
منطقه معتدل، مرطوب و کوهستانی می باشد. این رودخانه فصلی 

است و در فصل های مختلف حجم آب متفاوتی دارد.

سه خط طلا :
اصطلاح سه خط طلای راه آهن شمال مربوط به دره ای در سه 
کیلومتری بعد از پل ورسک و بعد از روستای ورسک به سمت 
گدوک در ارتفاعات شرق جاده تهران - شمال مشاهده می باشد. 
طراحی این خطوط به جهت کم کردن شیب و افزایش ضریب 
ایرانیان  قدرت لوکوموتیوها در نظر گرفته شده است که برای 
ارزشی به مراتب بیشتر از طلا دارد. از این رو به این سه خط 
راه آهن که بالای یکدیگر قرار دارند به اصطلاح سه خط طلا 

می گویند.
بهترین مکان برای مشاهده و عکسبرداری از پل ورسک و سه 
خط طلا، جاده فیروزکوه به حساب می آید. شما باید ماشین خود 
را در جای مناسب پارک کرده و نظاره گر زیبایی و عظمت این 

اثر زیبا شوید. 

دیدنی ها

یکی از مهمترین چیزهایی که باید در زندگی تان بیاموزید، زبان بدن است. باور کنید یا نه، دانش در این زمینه کمک های زیادی به شما خواهد کرد از این رو که هر چه در این زمینه 
بیشتر بدانید، راحت تر می توانید با دیگران ارتباط برقرار کنید و آنها را بشناسید. اگر خوب در این زمینه آگاهی داشته باشید حتی در نگاه اول هم می توانید تا حدودی بفهمید که طرف 

مقابل تان چه در سر دارد. اگر شما هم دوست دارید که تا حدودی با زبان بدن آشنا شوید، با ما همراه باشید.

در هوای سرد چی بخوریم؟
و  مغذی  مواد  از  سرشار  که  مفیدی  و  سالم  غذاهای 
آنتی اکسیدان هستند. این غذاها باعث تقویت سیستم ایمنی 
شما می شوند و شما را در برابر هوای سرد محفوظ می کنند.

در ادامه با غذاهای مناسب فصل سرد آشنا می شوید.همچنین 
نکاتی را در مورد آماده کردن این غذاها به مغذی ترین شکل 

 ممکن یاد می گیرید.

 جو دوسر
آغاز فصل سرد بهترین زمانی است که به سراغ جو دوسر بروید. 
جو دوسر یکی از بهترین غذاهای مناسب فصل سرد و یکی از 
غلات کامل است. بنابراین با یک کاسه از این غذا هم گرسنگی تان 
برطرف می شود، هم فیبر زیادی به بدن خود وارد می کنید. علاوه 
بر این جو دوسر یکی از منابع خوب پروتئین گیاهی هم هست. 

خواص جو دوسر تنها به این موارد محدود نمی شود.

 کلم بروکسل
خوردن این کلم های کوچک به شما کمک می کند در زمستان 
از  سرشار  منابع  از  یکی  بروکسل  کلم  بخورید.  سرما  کمتر 
فیبر و نیز یکی از منابع خوب ویتامین C است و مواد مغذی 
ضدسرطان دارد. این نوع کلم حاوی ۸/۷۴ میلی گرم ویتامین 
C در هر فنجان است که مقدار زیادی است. این مقدار کاملا 
باعث پیشگیری از سرماخوردگی نمی شود، ولی تحقیقات نشان 
را  سرماخوردگی  علائم  بروز  زمان  مدت    C ویتامین  داده اند 

کاهش می دهد.

 گردو
گردو را می توانید هر زمانی از سال بخورید. ولی در زمستان 
برای میان  وعده عالی است. خواص گردو زیادند. گردو سرشار 
از اسید آلفا لینولنیک)ALA( است. این چربی امگا ۳ می تواند 
سلامتی قلب شما را بهبود بخشد. در مجله  دانشکده  تغذیه ی 
آمریکا تحقیقی در این مورد منتشر شد. نتیجه  تحقیق نشان داد، 
افرادی که در رژیم غذایی خود گردو، روغن گردو و روغن کتان 
استفتده می کنند، کمتر درمعرض فشار خون و کاهش جریان 

خون در رگ ها هستند.

 چای زنجبیل
رابطه  است.  بسیار  زیبایی  و  سلامتی  برای  زنجبیل  خواص 
زنجبیل و لاغری هم برای بسیاری از ما شناخته شده است. اگر 
می خواهید یک فنجان چای بخورید، حتما آن را با زنجبیل دم 
کنید. زنجبیل سوخت وساز و جریان خون را افزایش می دهد. 
اضافه کردن زنجبیل به چای می تواند درد شما را کمتر کند، 
سخت  ورزش  از  بعد  که  دردهایی  و  عضلات  گرفتگی  مثلا 

احساس می کنید.

 سیب
سیب پخته شده یک میان وعده  عالی برای پاییز است. این میوه 
سرشار از فیبر محلول و غیرمحلول است. یکی از این فیبرها فرایند 
هضم را کاهش می دهد و دیگری کمک می کند تا غذا راحت تر 
از سیستم گوارشی عبور کند. سیب کمک می کند کمتر گرسنه  

شوید و شکم تان راحت تر کار کند.

رژیم غذایی

غذاهای خیابانی معروف دنیا

»هوی ترد« ؛ نوعی املت دریایی است که خمیر آن از ترکیب دو 
نوع آرد، لیموترش و آب درست شده و با تخم مرغ پخته می شود.

غذای  نوعی  که  ژاپنی  خوراک  این  گیودون؛  سوکیا  ژاپن: 
خیابانی محسوب می شود شامل یک کاسه برنج به همراه گوشت 
چرخکرده پخته، پنیر و نیمرو است که با کیمچپی سرو می شود.
برزیل: پیکانا؛ برزیلی ها در حالت سنتی، گوشت را به سیخ 
کشیده، نمک زده و روی زغال کباب می کردند. از این روش 
برای پخت Picanha که تکه ای گوشت راسته با یک لایه چربی 

است، استفاده می کنند.
مالزی: لاکسا؛ آسام لاکسا نوعی سوپ دریایی و تمبر هندی 
است که در مالزی محبوبیت بسیاری دارد و دلیل خوشمزگی آن 

نیز ادویه مخصوصی که در طبخش مورداستفاده قرار می گیرد.

دنیای خوراکی

اقتصاد

 در زمان تب نباید غذا خورد
می گویند فردی که سرما خورده است در 
زمان تب نباید غذا بخورد اما این حرف کاملا 
اشتباه است. خوردن غذا هیچ تاثیر منفی ای 
بر روی بدن ندارد؛ خصوصا زمانی که بیمار 
این مساله درست  واقع عکس  هستید. در 
است. خوردن غذا باعث می شود بدن سوخت 

کافی برای مقابله با بیماری را داشته باشد.

سرما  هنگام  در  شیر  نوشیدن   
خوردگی  مضر است

برخی معتقدند که نوشیدن محصولات لبنی 
مانند شیر در هنگام سرماخوردگی باعث بدتر 
شدن بیماری و تولید مایع مخاطی بیشتری 

می شود. هیچ گونه شواهد علمی مبنی بر این 
ادعا وجود ندارد. شما می توانید هر چقدر که 

مایلید شیر بنوشید.

با  مواجهه  خاطر  به  سرماخوردگی   
هوای سرد است

درست است که سرماخوردگی در طول فصول 

سرد بیشتر شما را گرفتار می کند اما شواهد 
بسیار کمی وجود دارد مبنی بر این که آب و 
هوای سرد عامل ابتلا به این بیماری هستند. 
در حالی که ویروس های سرماخوردگی در 
همه فصول وجود دارند ولی در فصل سرد 
سال بیشتر تکثیر پیدا می کنند و چون به 
دلیل سردبودن هوا در و پنجره ها بسته است 
و جریان هوایی هم وجود ندارد قابلیت انتقال 

ویروس به بدن افراد بالاست.

 بخور درمان سرماخوردگی است
بیماران دچار سرماخوردگی از بخور استفاده 
می کنند ولی بخور سرماخوردگی را درمان 
تهویه  برای  خوبی  راهکار  فقط  کند،  نمی 
مجرای بینی خشک و آلوده به ویروس است. 

بیماران باید از بخور گرم استفاده کنند.

درمان  برای  ها  بیوتیک  آنتی   
سرماخوردگی کمک کننده هستند

واقعیت این است که هیچ درمانی برای از بین 
بردن سریع سرماخوردگی وجود ندارد. حتی 
آنتی بیوتیک ها نیز قرار نیست در این رابطه 
معجزه کنند. در واقع منشا سرماخوردگی 
آنتی  توسط  تواند  نمی  پس  است  ویروس 
مورد  بی  مصرف  شود.  درمان  ها  بیوتیک 
آنتی بیوتیک باعث مقاوم شدن بدن به آن 
می شود. پس از مصرف آنتی بیوتیک بدون 

دستور پزشک جدا خودداری کنید.

سرماخوردگی  درمان   C ویتامین   
است

که  داشت  وجود  باور  این  ها  نسل  برای 
ویتامین سی درمان کننده سرماخوردگی 
است. این در حالی است که ویتامین سی 
به هیچ وجه از ابتلا به این بیماری جلوگیری 
نمی کند و تنها با تقویت سیستم ایمنی 
بدن، می تواند طول دوره سرماخوردگی را 

کوتاه کند.

چند باور اشتباه در باره سرماخوردگی
سرماخوردگی معمولا با علائمی مانند خارش و سوزش گلو شروع می شود و به تدریج با عطسه های مکرر، آبریزش بینی، در گلو، 
سرفه و خلط سینه و... توام می شود. این علائم در اغلب مواقع بعد از 3 تا 5 روز به طور خود به خود فروکش می کنند. تقریبا همه 

مردم با این علائم آشنایی دارند ولی برای مقابله با آن به راه هایی دست می زنند که اصلا علمی نیستند و گاه هم پرهزینه اند:

عده ای آرزو دارند خارج بروند و آنها که خارج هستند برای وطن دلشان لک 
زده و ترانه ها می سرایند. مجردها می خواهند ازدواج کنند، متاهل ها می 
خواهند مجرد باشند... لاغرها آرزو دارند چاق بشوند و چاق ها همواره حسرت 
لاغری را می کشند. شاغلان از شغلشان می نالند و بیکارها دنبال همان شغلند!

افراد مشهور از چشم مردم قایم می شوند و مردم عادی می خواهند مشهور 
شده و دیده شوند. هیچکس نمی داند تنها فرمول خوشحالی این است:»قدر 
گویند  قانون های ذهنی می  ببر«  لذت  ها  آن  از  و  بدان  را  هایت  داشته 

خوشبختی یعنی »رضایت«.

قدر داشته هایت را بدان و از آن ها لذت ببر

کسب و کار
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روزنامه اقتصادی - ورزشی

هنری
به گزارش »دنیای هوادار«، رامبد جوان در صفحه شخصی خود با اعلام فراخوان 
به گروه های موسیقی و خوانندگان برای همکاری با عوامل »قاچ« درباره زمان 
پخش برنامه »خندوانه« گفت:»به زودی پخش »خندوانه« در روز های چهارشنبه، 
پنجشنبه و جمعه شروع خواهد شد و در دیگر روز های هفته از شنبه تا سه شنبه با 

»قاچ« روی آنتن هستیم.«
گفتنی است؛ برنامه تلویزیونی »خندوانه« با کارگردانی و اجرای رامبد جوان و تهیه 
کنندگی سید علی احمدی روی آنتن شبکه نسیم می رود و در سری جدید نیز برنامه 

»قاچ« هم درکنار »خندوانه« قرار گرفته و پخش می شود.

زمان پخش »خندوانه« و »قاچ« مشخص شد

قرارداد اکران ۴ فیلم سینمایی ثبت شد
غلامرضا فرجی سخنگوی شورای صنفی 
چهار  اکران  »قرارداد  گفت:  نمایش 
فیلم سینمایی جدید ثبت شد و فیلم  
»وای آمپول« به کارگردانی علیرضا 
محمودزاده از چهارشنبه ۲۳ آبان ماه 

اکران می شود.« 
و پری«  وی عنوان کرد: »قرارداد »دزد 
ساخته حسین قناعت بعد از فیلم »بی نامی« 
ساخته علیرضا صمدی و »تخته گاز« به کارگردانی محمد آهنگرانی 
در سرگروه ایران ثبت شد و قرارداد اکران  »کلمبوس« به کارگردانی 

هاتف علیمردانی در گروه سینمایی کورش به ثبت رسید.

فراخوان ثبت نام در کارگاه های آموزشی، 
گفتمانی و مستند جشنواره »مقاومت«

فیلم  بین المللی  جشنواره  پانزدهمین 
مقاومت برای شرکت در کارگاه های 
»انتقال تجربه«، »گفتمان فرهنگی 
ایران  و  هراسی  »اسلام  انقلاب«، 
مستند«  »فیلم های  و  ستیزی« 
فراخوان داد. علاقمندان می توانند تا 
پایان هفته جاری )جمعه ۲5 آبان ماه( 
نسبت به ثبت اقدام نمایند. گفتنی این دوره 
از 5 تا ۹ آذر ماه سال جاری به دبیر محمد خزاعی در تهران برگزار 

می شود.

گاف عجیب در طراحی پوستر »به وقت شام« 
در ژاپن!

روز گذشته در طراحی پوستر »به وقت 
شام« که در ژاپن در حال اکران است 
از سربازان ارتش آمریکا استفاده شده 
است در حالی که این سربازان در فیلم 
وجود نداشته اند. پوستر فیلم »به وقت 
شام« با حضور تیپ یکم نیروهای ویژه 
هوابرد ارتش ایالات متحده طراحی شده 
که حتی طراح اقدام به حذف پرچم واضح ایالات 

متحده از روی لباس و کلاه سربازان نکرده است.

اعلام برنامه روز دوم همایش
»سینما در عصر دیجیتال«

بین  همایش  برگزاری  از  روز  دومین  در 
دیجیتال«  عصر  در  »سینما  المللی 
)امروز(؛ 5 سخنرانی، ۲ پنل تخصصی 
مرکز همایش های  در  کارگاه  و 1 
بین المللی کتابخانه ملی ایران برگزار 
چون  عناوینی  با  مباحثی  می شود. 
»بررسی تحولات سبک سینمایی عباس 
کیارستمی«،»گذر از آنالوگ به دیجیتال« اکرم 
جمشیدی، »گونه شناسی و تحلیل نظام های ادراک تنَ در سینمای 
دیجیتال« علی رویین، »سینمای امروز و مخاطبان آن تاثیر تحول 

آنالوگ به دیجیتال« توسط لیدا کاووسی و...

سینمای ایران

محسن  برمهانی:
جشنواره فیلم »مقاومت« مدعی پیامی 

همسو با نامش است
به گزارش »دنیای هوادار«، محسن برمهانی مدیر بخش بین الملل 
پانزدهمین جشنواره فیلم »مقاومت« به ارایه توضیحاتی درباره 

روند برگزاری این بخش از این رویداد پرداخت.
محسن برمهانی مدیر بخش بین الملل پانزدهمین جشنواره بین 
المللی فیلم »مقاومت« درباره تفاوت های بخش بین الملل این 
دوره جشنواره نسبت به دوره های قبل  اظهار داشت:»به طور کلی 
جشنواره فیلم »مقاومت« در حوزه بین الملل هر ساله یک سیاق 
ثابت را پیش می  گرفته و آن نگاه به جریان های ضدامپریالیستی، 
ضداستعماری، ضداستکباری و در عین حال جریان های طرفدار 
مقاومت بوده است به همین دلیل نمی توانیم بگوییم انتخاب آثار 
و مهمانان، موضوعات و بحث ها، امسال دچار تغییر شده ولی آنچه 
امسال تفاوت کرده، شیوه برگزاری این بخش است یعنی امسال 
به جای اینکه یک نفر مسئول بخش بین الملل باشد یک تیم 
چهار نفره با تجربیات، ویژگی ها و دیدگاه های متفاوت آن را اداره 

می کنند.«
اینکه احسان کاوه، احمد نوروزی و حسین  به  با اشاره  وی 
بخش  اجرایی  و  برنامه ریزی  عنوان شورای  به  درچه  پناهی 
بین الملل پانزدهمین جشنواره بین المللی فیلم »مقاومت« 
حضور دارند، افزود:»آقای کاوه که پیش از این مدیریت شبکه 
های تلویزیونی را در صدا و سیما برعهده داشته و در حال 
حاضر هم از مدیران ارشد حوزه هنری است به عنوان جانشین 
بخش بین الملل عهده دار مدیریت اجرایی این بخش است و 
احمد نوروزی عهده دار مسئولیت حوزه محتوایی بین الملل که 
با جریان های مقاومت در جهان ارتباط جدی دارد در جشنواره 
حضور دارد که همین ارتباطات می تواند افراد مرتبط با حوزه 
مقاومت را متوجه جشنواره کند. همچنین حسین پناهی که 
در شرکت آیات مدیا که یک شرکت چندملیتی است مشغول 
فعالیت است، توزیع و تامین آثار را اداره می کند و مسئولیت 
بخش دبیرخانه بین الملل را به عهده دارد بنابراین این تیم به 
شکل جدی با وجود فشارهایی که به جشنواره آمد و مشکلاتی 
مالی که برای این رویداد ایجاد شد توانست جشنواره را به این 

نقطه برساند.«
برمهانی با اشاره به اینکه امسال بیش از ۸۰۰ اثر از بیش از هفتاد 
کشور برای حضور در این فستیوال به دبیرخانه رسیده است، 
عنوان کرد:»وقتی ما از حوزه بین الملل صحبت می کنیم علاوه بر 
موضوعات و گفتمان بین المللی، بحث حضور مهمانان خارجی و 
استفاده از آنها در برنامه های جشنواره مدنظر است که امیدواریم 
این بخش نیز با وجود مسایل مالی به بهترین شکل انجام شود تا 
ما بتوانیم صداهای مشابه بیشتری را از خارج از کشور در جشنواره 

داشته باشیم.«
وی با تاکید بر اینکه فیلم های خارجی ویژه ای برای این دوره از 
جشنواره انتخاب شده اند، گفت:»ما در حوزه مستند فیلم های 
بسیار جدی و ویژه ای داریم که تاثیرگذار هستند یعنی در عین 
اینکه محتوای مرتبط دارند از ساختار عالی هم برخوردار هستند 
از همین رو می توان این نوید را به طرفداران حوزه مستند داد تا 
شاهد مستندهای خاص و شاخصی باشند که جزو بهترین ها به 
لحاظ ساختار و مضمون در دنیا هستند. در حوزه فیلم داستانی هم 

به همین نحو است و آثار جدید و خاصی وجود دارد.«
مدیر بخش بین الملل پانزدهمین جشنواره فیلم »مقاومت« در 
بخش دیگر از صحبت هایش با بیان اینکه طی روزهای آینده 
اظهار  می شود،  اعلام  رویداد  این  المللی  بین  مهمانان  اسامی 
کرد:»حضور تعدادی از این افراد قطعی شده است اما تا زمانی که 

ویزای آنها قطعی نشود نمی توانیم نام آنها را اعلام کنیم.«

گفت و گو

پدرام فتاحی -      فیلم »وقتی بابا ماموریت 
 When Father Was Away( بود« 
امیر  ساخته ی  دومین   ،)on Business
 1۹۸5 سال  در  که  است  کوستوریتسا 
ساخته شد. فیلم داستان خانواده ای در اوایل 
دهه ی 1۹5۰ در یوگسلاوی را روایت می کند. 
اندکی پس از جنگ جهانی دوم، مارشال تیتو، 
رهبر سوسیالیست یوگوسلاوی، از شوروی 
جدا شد و به مخالفت با استالین پرداخت و به 
سمت یک سیاست ضداستالینی پیش رفت و 
همان روش پاکسازیِ الله بختکیِ استالینی را، 

این بار علیه طرفداران او، دنبال کرد.
دوران  این  در  که  فیلم هایی  از  بسیاری 
تعدیل  سوسسالیسمِ  از  ساخته شدند، 
انتقاد  او  سیاست های  و  تیتویی  شده ی 
این  از  بسیاری  دلیل  همین  به  می کردند. 
تدوینِ  از  پس  یا  و  شدند  توقیف  فیلم ها 
سال های  در  شدند.  عوض  کلی  به  دوباره، 
نخستِ پس از جنگ جهانی دوم، شوروی در 
کشورهای اروپای شرقی، مدارس سینماییِ 
دولتی تاسیس کرد. کارگردانان جوان این 
تجربه  به  »دست  یوگسلاوی  در  مدارس 
در نوعی طنز اجتماعی پوچ انگارانه زدند.«  
امیر  مدارس،  این  فارق التحصیلان  یکی 
کوستوریتسا، کارگردان بوسنیایی، بود، که 
تحت تاثیر این نوع کمدی تلخ قرار داشت. اما 
مرگ تیتو در 1۹۸۰ سبب باز شدن فضای 
سیاسی شد. بنابراین کوستوریتسا در وقتی 
بابا ... توانست پاک سازیِ سیاسیِ تیتو را به 

تصویر بکشد.
این فیلم داستان خانواده ای را روایت می کند 
سران  سیاسی  درگیری های  میان  در  که 
کشور دچار بحران می شود. پدر آن ها کارمند 
این درگیری ها  به  ساده ای است که کاری 
ابتدای فیلم، مالک می گوید پدرِ  ندارد. در 
دوستش به خاطر ارتباط با استالین دستگیر 
عکس های  همه ی  »ما  بنابراین  شده است، 
استالین رو از خونه مون جمع کردیم. ما اون 

رو از سبیلش تشخیص می دادیم.«
این  سبیلش!  از  استالین  دادنِ  تشخیص 
جمله نشان دهنده ی آن است که خانواده ی 

سخت  جهت گیری های  و  شناخت  آن ها 
سیاسی ندارند و مطابق با سیاست های رایج 
کشور عمل می کنند. همچنین پدر، پسرش 
را »کمونیست کوچولوی من« صدا می زند. 
سیاست زدگی  نمایان کننده ی  نیز  این ها 
در  ساده  مردمِ  ناآگاهانه ی  جهت گیری  و 
درگیری های سیاسی کشور است، تا جایی 
می شود  پر  نیز  بچه های شان  دنیای  که 
در  اجباری  شرکتِ  و  نظامی  مانورهای  از 
موضوع  )همچون  سیاسی  مراسم های 
می سازد(.  مالک  برادر  که  انیمیشن هایی 
تمام این ها کنایه ای است که فیلم به نابود 
شدن زندگیِ مردمی می زند که بی خبر از 
همه جا، میان درگیری های سیاست مدارها 

گرفتار شده اند.
سکولار  خانواده ای  در  خود  کوستوریتسا، 
از  آمد.  دنیا  به  سارایوِو  شهر  در  مسلمان 
این فیلم می توان متوجه دل بستگی فراوان 
کوستوریتسا به شهر محل زندگیِ کودکی اش 
شد. این را می شود از فیلم های دیگر او نیز 
دریافت. نخستین فیلم هایش، دالی بلِ را به 
یاد میآری؟ و زیرزمین نیز توجه و علاقه ی او 
را به دوران های گذشته ی یوگسلاوی نشان 
می دهند. کوستوریتسا به خصوص در فیلم 
وقتی بابا ... پیشگویی ای می کند از وضعیت 
سیاسی - اجتماعیِ آینده ی یوگسلاوی، به 

ویژه بوسنی.
میان  که  اتحاد ی  تیتو،  مرگ  از  پس 
برقرار  یوگسلاوی  نژادهای  و  جمهوری ها 
شده بود، در هم شکست و سبب شد اختلاف 
از فروپاشی  آن ها دوباره آشکار شود. پس 
داخلی  جنگ  شوروی،  جماهیر  اتحاد 
شد.  آغاز  نسل کشی  با  همراه  یگوسلاوی، 
و  متعهدترین  توان  می  »را   ... بابا  وقتی 
دانست؛ کم  فیلم کوستوریتسا  دقیق ترین 
از دوران  پذیرفتی تر  و  زیرزمین  از  هجوتر 
شگفتی های  حول  مالک  زندگی  کولی ها. 
توپ  )آرزوی  می زند  دور  کودکی  دوران 
فوتبال چرمی، جادوی فیلم، سیرک، اولین 
عشق(؛ ولی در واقعیتی تلخ محصور است. 
مالک با دختر زیبایی آشنا می شود و دل 

بدو می بازد. ... شبی دخترک را با آبولانس 
و  آمبولانس می دود  دنبال  مالک  می برند، 
دستان دختر را رها نمی کند؛ و این اشاره ای 
برای  او  که  است  آن چیزهایی  همه ی  به 
نیز  فیلم  پایان   ... خواهد داد  دست  از  ابد 
آن  از  پیش  که  سوالی  به  است  »پاسخی 
شده بود:  مطرح  غمگین  آوازی  صورت  به 
»یک پری از بالای کوه تریوسیچ می پرسد، 
آیا سارایوِو هنوز همان گونه است که بود؟« 
علی رغم تصویر نهایی فیلم - تصویر خندان 
»نه«  پاسخ   - خوابگردی  درحال  مالک 
مفهوم  و  جنون آسا  تحولات  مفهوم  است. 
خانه ای که از دست رفته است، امروزه با قوت 

بیشتری در این فیلم احساس می شود.« 
به  موقتا   1۹۸۸ سال  در  کوستوریتسا 
امکان  جنگ  آغاز  با  و  رفته بود  آمریکا 
او  ازدست داد.  را  کشورش  به  بازگشت 
کشور  به  سال 1۹۹۲  در  بار  یک  »تنها 
... تدفین کند.  خود باگشت تا پدرش را 

کوستوریتسا در سال 1۹۹۲ در مصاحبه ای 
را  پدرم  »جنگ  گفت:  نیویورک تایمز  با 
به  کشت؛ مرگِ پدرم در نظر من شبیه 

مرگِ کشورم است.« 
که  گویی   ،»... بابا  »وقتی  فیلم  خانواده ی 
پدر  کوستوریتسا.  برای  است  یوگسلاوی 
کوستوریتسا  خودِ  گفته ی  به  که  خانواده، 
شبیه کشورش است، به خاطر درگیری های 
سیاسی به زندان می افتد، و خانواده  ناچار به 
مهاجرت می شود. همان گونه که کوستورتسا 
ناچار به ترک کشور می شود. گرچه در انتهای 
فیلم آن ها به شهر خود بازمی گردند، اما این 
را  خانه  بی سروصدا  که  است  پدربزرگ  بار 
ترک می کند و می گوید که از سیاست آن ها 
خسته و بیمار شده است. گویی که اکنون 
مرده است.  کوستورتسا  برای  یوگسلاوی 
یگوسلاوی ای که شاید برای او همان رویاهای 
و فضای محله ای است که در آن  کودکی 

بزرگ شده است.

»هنر خوب زیستن«
::  رولف دوبلی  ::

کتاب  نویسنده  اثر  آخرین 
درخشان »هنر شفاف اندیشیدن«
کتاب »هنر خوب زیستن - 5۲ 
میان بر شگفت انگیز به شادکامی، 
اثر  ثروت و موفقیت -« آخرین 
نویسنده ای  است.  دوبلی  رولف 
که کتاب هنر شفاف اندیشیدن 
او با استقبال بسیار خوبی مواجهه 
دوبلی،  رولف  کتاب  است.  شده 
فرعی  عنوان  از  که  همان طور 
میان بر  شامل 5۲  برمی آید،  آن 
شگفت انگیز به شادکامی، ثروت و موفقیت است. در عنوان اصلی کتاب 
به خوب زیستن اشاره شده است و در عنوان فرعی به شادکامی، ثروت 
و موفقیت. پس آیا می توان نتیجه گرفت که برای خوب زیستن به 
شادکامی، ثروت و موفقیت نیاز داریم؟ آیا خوشحال بودن، خندیدن، 
پرانرژی بودن نشان دهنده یک زندگی خوب است؟ ثروت داشتن 
چطور؟ خانه و ماشین خوب نشانه یک زندگی خوب است؟ آیا کسب 
موفقیت حتما به زندگی خوب می انجامد؟ این موارد سوال هایی هستند 
که رولف دوبلی در کتاب هنر خوب زیستن به آن پاسخ می دهد و در 
فصل های مختلف به بررسی شاد بودن، ثروت و موفقیت می پردازد و 

نقش هر کدام را در زندگی بررسی می کند.
راهکارهای کتاب هنر خوب زیستن برای بالا بردن کیفیت زندگی، 
راهکارهای شگفت انگیز و اعجاب انگیزی نیستند. صرفا با خواندن 
آن ها زندگی تان متحول نمی شود و خود شما هم به فرد دیگری 
تبدیل نمی شوید. چه بسا ممکن است خودتان هم از این میان برها 
آگاه باشید. اما مسئله ای که وجود دارد، این است که تصمیم بگیرید 
آگاهانه از این میان برها استفاده کنید. انجام دادن و یا ندادن است که 
کیفیت زندگی را مشخص می کند. با خواندن این کتاب، اطلاعات 
شما در مورد خوب زندگی کردن بالا می رود و ممکن است مدت 
محدودی هم بهتر زندگی کنید اما یک زندگی خوب پایدار نخواهید 

داشت. باید تلاش کرد از این میان بر به شکل عملی استفاده کنیم.
قبلی  کتاب  کاملا شبیه  زیستن  هنر خوب  نظر ساختاری،  از 
نویسنده - یعنی هنر شفاف اندیشیدن است - و حتی در این کتاب 
هم مفاهیم کتاب هنر شفاف اندیشیدن استفاده شده است. به 
همین خاطر پیشنهاد می کنیم این دو کتاب را در کنار هم بخوانید. 
اگر بهتر فکر کنید، زندگی بهتری خواهید داشت و اگر بهتر زندگی 

کنید، بهتر هم می توانید فکر کنید.
را  شما  تفکر  کتاب  است:»این  شده  نوشته  کتاب  جلد  روی 
دگرگون خواهد کرد.« رولف دوبلی نیز در مقدمه خود نوشته 
است: »می توانید این کتاب را به عنوان کتابی از فلسفه قدیم برای 
زندگی در قرن بیست و یکم توصیف کنید. من سال هاست که از 
این ابزارها در زندگی روزمره خودم بهره می برم. آن ها به من در 
رویارویی با بسیاری از چالش های کوچک و بزرگ زندگی ام یاری 
رسانده اند. از آنجایی که زندگی من تقریبا در تمام جنبه ها بهبود 
یافته است، می توانم با وجدانی آسوده این ابزارها را به شما نیز 
توصیه کنم این 5۲ ابزار فکری شاید تضمین کننده یک زندگی 

خوب نباشند اما به شما فرصتی برای مبارزه می دهند.«

معرفی کتاب

سینما در محاصره فیلم های بند تنبانی
لطفا، سینما را جدی بگیریم

سینمای  پیشونی  روی  ظاهرا 
ایران حک شده است که باید هر 
چند سال یک بار فیلمسازان روی 
بیاورند به ساخت فیلم های کمدی 
بند تنبانی و از این طریق، خنداندن 
مردم به هر قیمتی ! نمی دانم به 
چه زبانی اما باید رک بگویم ؛ اگر 
ما نخواهیم شما ما را بخندانید، چه کسی را باید ببینیم؟ کی 
گفته است که هرکس می تواند فیلمساز کمدی شود که اینگونه 
دسته دسته از درب و دیوار سینمای ایران نام فیلم های کمدی 
به گوش برسد که نام کارگردان آن را حتی یک بار نشنیده ایم 
و افتخار آشنایی با ایشان را نداشته ایم؟ مگر غیر این است که 
هرساله صد ها دانشجوی کارگردانی و فیلمنامه نویسی جوان 
بخاطر نبود سرمایه نمی توانند فیلمنامه هایشان را وارد چرخه 
تولید کنند؟ پس این میزان حمایت از فیلم هایی که ارزش یک 

ریال خرج کردن هم ندارند، برای چیست؟
بپرسید، بدون حتی یک استثنا همه شان می  آقایان  از  اگر 
گویند که »مردم ما نیاز به شادی و خنده دارند و ما این فیلم ها 
را ساختیم تا لحظه ای خنده بر روی لب های مخاطب جاری 
شود. « نکته قابل تامل تر اما اینجاست که چنین جوابی را عین 
آب خوردن از دهان مدیران بلندپایه سینمای مملکت هم می 
توان شنید. چقدر خوب است که فیلمساز با مدیر بالا دستی 
خود اتفاق نظر دارد اما این تفاهم زنگ خطر را برای ما مردم 

به صدا در می آورد.
قطعا جامعه ما به خنده نیاز دارد، اما بی تردید هیچ نیازی 
ندارد که به آمپول زدن یک دزد خرده پا توسط یک زن درشت 
اندام بخندد! »چارلی چاپلین« در زمان جنگ جهانی دوم فیلم 
کمدی می ساخت و مردم را می خنداند در عین اینکه جام 
جهانی را با سخت ترین انتقادات ترور می کرد. »وودی آلن« 
در کوران جنگ سرد فیلم »موزها« را ساخت اما یک نفر هم 
نمی توانید پیدا کنید که بگوید این فیلم تنها برای »خنداندن« 

ساخته شده است. 
بیایید یک بار هم شده ماجرا را اینگونه ببینیم ؛ ساخت بی شمار 
فیلم کمدی بی کیفیت و فاضلابی که به قول سازندگانش برای 
آوردن خنده روی لب های مخاطب زخمی و خسته از جامعه، 
چه دلیلی می تواند داشته باشد جز اینکه سینمای ما از واقعیت 
جامعه اش فاصله بگیرد؟ واقعیت های تلخی که مردم همه روزه 
درحال دست و پنجه نرم کردن با آن هستند. بستری مانند سینما 
می تواند در جامعه اش پیشرو باشد و به افکار عمومی راه درست 
را نشان بدهد و مردم را با واقعیت های جامعه اش به نحو صحیح 
رو به رو کند. اما وقتی سینما چنین اتفاقی را رقم نزند و کارکرد 
هنری و تجربی هم نداشته باشد، چه چیزی برایش باقی می ماند 
جز پرت کردن حواس مردم از موضوع اصلی؟ لطفا، پدیده ای مثل 

سینما را جدی بگیریم.

یادداشت

بنای انیمیشن های والت دیزنی در دنیای واقعی )2(

از »علاءالدین« تا »گوژپشت نوتردام«
دنیای قشنگی که در کارتون های دیزنی وجود دارد رویایی و دست نیافتنی به نظر می رسند، اما حتی آنها هم برگرفته از مکان هایی در دنیای واقعی 
هستند. تصاویری که در این گزارش مشاهده خواهید کرد مقایسه هایی هستند از این مکان ها با همتایان خود در دنیای واقعی! ممکن است درجه ای 
که هنرمندان دیزنی برای طراحی بناهای خود از واقعیت قرض گرفته اند متفاوت باشد اما شباهت آنها به نمونه های واقعی خود کاملا آشکار است. تعدادی 
از آثار کلاسیک دیزنی بر اساس افسانه های سنتی بودند، این موضوع نیز نشان دهنده این است که قصرها و بناهای آنها برگرفته از آثار دنیای واقعی 

هستند. به همین جهت »دنیای هوادار« در چند شماره و حالا در قسمت دوم آن به این موضوع جالب توجه خواهد پرداخت.

علاءالدین
تاج محل، آگرا )هندوستان(

کارتون علاءالدین  در  که  قصر سلطان 
بنا  این  از  برگرفته  نیز  شود  می  دیده 
در هندوستان است. این قصر هم مانند 
بسیاری از بناهای دیگر، آرامگاه باشکوهی 
است که به دستور امپراتور شاه جهان 
برای همسر خود؛ ممتاز محل و در سال 
آرامگاه  این  است.  شده  ساخته   1۶۳۲
نمادین از سنگ مرمر بوده و توسط باغ 
های سرسبزی که در اطراف آن قرار دارد 

احاطه شده است.

علاءالدین کارتونی

علاءالدین واقعی

زندگی جدید امپراتور کارتونی

زندگی جدید امپراتور واقعی

مولان کارتونی

مولان واقعی

گوژپشت نوتردام کارتونی

گوژپشت نوتردام واقعی

گوژپشت نوتردام
کلیسای نوتردام، پاریس )فرانسه(

کلیسایی که در گوژپشت نوتردام دیده 
کلیسای  از  گرفته  الهام  نیز  شد  می 
نوتردام فرانسه است. این کلیسای نمادین 
از  یکی  و  بوده  مشهور  و  جامع  بسیار 
شناخته شده ترین نمونه های معماری 
گوتیک در جهان است. تکمیل این بنا 
حدود ۲۰۰ سال زمان برده است. این بنا 
جزء یکی از اولین ساختمان های تقویت 
پرواز در اروپا است. امروزه معماران زیادی 
حمایت خود را از این بنا اعلام کرده اند.

زندگی جدید امپراتور
ماچو پیچو، کوسکو )پرو(

روستایی که شخصیت پاشا در این کارتون 
در آن زندگی می کرد نیز برگرفته از این 
مکان است. احتمال داده می شود که این 
فضا مخصوص زندگی امپراتوری اینکان ها 

بوده باشد.
بعد از فتح اسپانیا این منطقه به فراموشی 
سپرده شده بود تا اینکه در سال 1۹11 
دوباره کشف شد. این انیمیشن توانست 
در رقابت های اسکار سال ۲۰۰1، برنده 

جایزه اسکار بهترین موسیقی متن شود.

مولان
شهر ممنوعه، پکن )چین(

مولان  کارتون  در  که  امپراتوری  خانه 
گرفته  الهام  و  برگرفته  شود  می  دیده 
است.  چین  در  پکن  ممنوعه  شهر  از 
روی  به  مکان  این  امروزه  اینکه  با 
گردشگران باز است، اما در دوره خود، 
مختص امپراتوری مینگ و چینگ بوده 
است. از آنجایی این مکان ممنوعه نام 
گرفت که محل زندگی امپراتور بوده و 
هیچ کس بدون اجازه، نمی توانست از 

آن خارج و یا به آن وارد شود.

نگاهی به فیلم »وقتی بابا ماموریت بود«
به بهانه سالروز تولد امیر کوستوریتسا

مرثیه ای بر پیکر یوگسلاوی

محمدحسین سیفی
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روزنامه اقتصادی - ورزشی

ورزشی

کلاف سردرگم والیبال ایران
همه رفتنی هستند!

نشستی خبری  در  والیبال  فدراسیون  رئیس  احمد ضیایی، 
که روز چهارم مهر ماه برگزار شد اعلام کرد که تکلیف ایگور 
کولاکوویچ، سرمربی تیم ملی والیبال ایران برای ادامه همکاری 
با فدراسیون والیبال ظرف ۴5 روز آینده مشخص خواهد شد. 
این اتفاق در مدتی که ضیایی وعده کرده بود، نیفتاد و این 
رأس  در  هم  ضیایی  خود  حضور  اصولاً  که  است  حالی  در 
فدراسیون والیبال طبق قانون منع به کارگیری بازنشسته ها 
در  قانون  و  نیفتد  خاصی  اتفاق  اگر  نیست.  شده  تضمین 
فدراسیون والیبال اجرا شود. ضیایی تا پایان هفته جاری باید 

اتاق ریاست فدراسیون را ترک کند.
احمد ضیایی که هنوز به سالگرد نخستین روز کاری اش به 
عنوان رئیس فدراسیون والیبال نرسیده در صحبت های خود 
گفته بود که باید تا ۲۴ آبان صبر کرد و دید چه اتفاقی می افتد. 
و  کولاکوویچ  اختلاف  با  باید  بگذریم  که  ضیایی  قضیه  از 
فدراسیون می رسیم. سرمربی اهل مونته نگرو تیم ملی والیبال 
بعد از مسابقات قهرمانی جهان گفته بود که تا پایان المپیک 
۲۰۲۰ با فدارسیون والیبال ایران قرار دارد و متوجه نمی شود 

که قرارداد ۲+۲ از کجا آمده است.
امیر منظمی، دبیر فدراسیون والیبال می گوید: »در این هفته 
و یا نهایتاً در هفته آینده پس از آسیب شناسی نتایج تیم ملی 
ایران در مسابقات قهرمانی جهان و پس از شنیدن صحبت  های 
ایگور کولاکوویچ، تصمیم نهایی در مورد او خواهیم گرفت. البته 
ما خیلی علاقه داریم که کولاکوویچ نیز در تهران حاضر شود و 

صحبت های او را بشنویم.«
ایگور کولاکوویچ روز پنجشنبه، سفری ۲ هفته ای به فرانسه 
خواهد داشت تا از نزدیک شاهد عملکرد فرزند خود در لیگ 
هندبال این کشور باشد، بنابراین امکان حضور او در تهران و در 
مدتی که منظمی عنوان کرده، عملاً وجود ندارد. ضمن اینکه 
بعید است او در حالی که معتقد است قرارداد او ۲ سال دیگر 
اعتبار دارد، علاقه ای به مذاکره و صحبت در این مورد داشته 
باشد. تنها تماس او با والیبال ایران از طریق آنالیزوهای تیم 
ملی بوده که گزارش تمام بازی های لیگ برای او به صورت 

منظم ارسال کرده اند.
دبیر فدراسیون والیبال پیش از این گفته بود که کولاکوویچ 
به احتمال زیاد ماندنی نیست. بنابراین باید صبر کرد و دید 
که معمای جدید والیبال ایران چگونه حل خواهد شد. ضیایی 
طبق قانون باید پست خود را به مدیران جوان واگذار کند ولی 
خودش معتقد است که ماندنی است و تاکنون هیچ تحرکی 

مبنی بر ترک صندلی ریاست از او دیده نشده است.
کولاکوویچ هم که به گفته خودش تا ۲ سال دیگر با فدراسیون 
ماندنی  اعتقاد فدراسیونی ها  به  اما  قرارداد معتبر دارد  ایران 
با  برای هدایت تیم ملی  از طرفی پیدا کردن مربی  نیست. 
اینکه  اقتصادی موجود نیز ساده نخواهد بود. ضمن  شرایط 
خسارت فسخ قرارداد کولاکوویچ برای فدراسیون بسیار سخت 
است. به این کلاف سر در گم، اختلاف شدید سعید معروف به 

عنوان کاپیتان با رئیس فدراسیون را هم اضافه کنید!

خبر

ملی پوش البرزی تیم ملی: 
همه بازیکنان برای موفقیت در جام 

ملت ها مصمم هستند
عضو تیم ملی فوتبال ایران از 
عزم راسخ ملی پوشان فوتبال 
جام  در  قهرمانی  برای  ایران 

ملت های آسیا سخن گفت.
هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
حاشیه  در  ترابی  مهدی 
ملی  تیم  تمرین  نخستین 
این  کرد:  اظهار  ایران  فوتبال 
اردو با چندین مصدوم شروع 

شد اما تمام تلاشمان را برای پیش برد اهداف سرمربی تیم ملی 
انجام می دهیم. تلاش می کنیم با نهایت آمادگی به جام ملت های 

آسیا برویم.
او درباره انتظارات مردم از تیم ملی برای قهرمانی در جام ملت های 
آسیا گفت: با توجه به نتایج تیم ملی در جام جهانی، انتظارات از 
تیم ملی بالا رفته است. تمام بازیکنان مصمم هستند بهترین نتایج 
را در جام ملت ها بگیریم. امیدوارم بازی های تدارکاتی خوبی برگزار 

کنیم تا تجربه بازیکنان بیشتر شود.

مسابقات تنیس خاکی کشور به میزبانی 
البرز آغاز شد

مسابقات تنیس خاکی، لیگ دسته یک آقایان کشور به مدت یک 
هفته به میزبانی استان البرز آغاز شد.

به گزارش »دنیای هوادار«، دبیرهیات تنیس البرز گفت: دراین 
دوره از رقابت ها 1۰ تیم از استان های اصفهان، البرز، تهران، 
با  فارس  و  شمالی  خراسان  غربی،  آذربایجان  رضوی،  خراسان 

یکدیگر به رقابت می پردازند.
جعفر سهرابی افزود: فینال این دوره از رقابت ها که در پایگاه 
قهرمانی گلشهر کرج در حال برگزاری است روز جمعه برگزار و 

تیم های اول و دوم راهی لیگ برتر می شوند.
وی اضافه کرد: با توجه به فرارسیدن فصل سرما، رقابت های تنیس 
لیگ دسته یک آقایان کشور آخرین تورنمنتی است که به میزبانی 

البرز برگزار می شود.
سهرابی گفت: همچنین پیش از این البرز، میزبان مرحله برگشت 
لیگ برتر بانوان کشور با حضور ۶ تیم از سراسر کشور بود که تیم 

درنا کرج توانست قهرمانی این دوره را از آن خود کند.
وی ادامه داد: هم اکنون ۲۰۰ نفر در بخش بانوان و آقایان در 
رشته تنیس خاکی مشغول به فعالیت هستند که این تعداد در 

حال افزایش است.
دبیر هیات تنیس البرز افزود: ۲۷ زمین خاکی در البرز برای این 
رشته ورزشی وجود دارد که با توجه به افزایش فعالیت های تنیس 
خاکی و تنیسورها در این استان، در آینده نیاز به زمین های 

بیشتری است

اخبار

عضو شورای فنی کشتی آزاد گفت: وقتی 
دیدیم بنی تمیم سرپرست فدراسیون شد 
تصمیم گرفتیم بمانیم و اگر کمکی از ما 

خواست کمکش کنیم.
 به گزارش »دنیای هوادار«ابراهیم جوادی 
در خصوص انتخاب غلامرضا محمدی به 
عنوان سرمربی جدید تیم ملی کشتی آزاد 
به  محمدی  غلامرضا  فعلا  داشت:  اظهار 
عنوان سرمربی موقت تیم ملی انتخاب شد 

تا ببینیم در آینده چه اتفاقاتی رخ می دهد.
بنی تمیم  که  آنجایی  از  داد:  ادامه  وی 
رئیس  و شاید  است  فدراسیون  سرپرست 
مربی  بخواهد  کشتی  فدراسیون  آینده 
دیگری را برای تیم ملی کشتی آزاد انتخاب 
کند بنابراین محمدی را نمی توان سرمربی 
دائم تیم ملی قلمداد کرد. محمدی هم مربی 
خوبی است و می تواند با تیم ملی عملکرد 

موفقی داشته باشد.

جوادی در پاسخ به این سوال که با توجه به 
این که اعضای شورای فنی استعفا کرده اند 
انتخاب سرمربی  برای  این شورای چگونه 
تیم ملی تشکیل شده است، تصریح کرد: 
هیچ شورایی تشکیل نشده بلکه بنی تمیم با 
تماس تلفنی از من خواست نظرم را درباره 
انتخاب غلامرضا محمدی بگویم که من هم 

نظرم را دادم.
آزاد خاطرنشان  عضو شورای فنی کشتی 
سرپرست  بنی تمیم  دیدیم  وقتی  کرد: 
فدراسیون شد تصمیم گرفتیم بمانیم و اگر 
کمکی از ما خواست کمکش کنیم. وقتی 
رئیس فدراسیون انتخاب شد می تواند نفرات 

دیگری را انتخاب کند.
ابراهیم جوادی با بیان اینکه کشتی به رئیس 
و مدیری از جنس خودش نیاز دارد، اظهار 
داشت: سالها در کشتی شاهد رفت و آمد 
در  ولی  بودیم  متعددی  روسای  حضور  و 

مجموع باید گفت کشتی به مدیری از جنس 
خودش نیاز دارد. البته با توجه به شرایطی 
که برای رسول خادم در فدراسیون کشتی 
ورزش  وزارت  کرد  قبول  باید  آمد  بوجود 
به دنبال گزینه مورد نظر خودش است و 
مطمئنا با کسی مثل رسول خادم نمی تواند 

همکاری کند.
شده  مطرح  های  گزینه  در خصوص  وی 
کرد:  تصریح  نیز  فدراسیون  ریاست  برای 
اسامی مختلفی را در روزهای اخیر شنیده 
ایم اما از امیررضا خادم و علیرضا دبیر به 
عنوان گزینه های اصلی نام برده می شود. 
من با توجه به وضعیت کنونی کشتی بعید 
می دانم خادم و دبیر وارد عرصه ریاست 
فدراسیون کشتی شوند، چراکه به خوبی به 
زیر و بم این کار و مسئولیت سنگینی که در 

پی خواهد داشت، آشنایی دارند.
دارنده چهار مدال طلای قهرمانی کشتی 

جهان گفت: مطمئن باشید وزارت ورزش 
با جدیت بدنبال انتخاب گزینه خودی است 
و در نهایت فردی را روانه انتخابات مجمع 
فدراسیون کشتی می کند که کاملا با اهداف 
و سیاست های وزارت ورزش هماهنگ و 

همسو باشد.
جوادی در پایان با اظهار تاسف برای برخی 
چهره هایی که به محض رفتن رسول خادم 
وارد عرصه انتقاد شدند تا شاید در این آشفته 
بازار به چیزی برسند، افزود: متاسفانه طی 
روزهای اخیر شاهد حضور پررنگ و مستمر 
برخی از چهره هایی هستیم که انگار برای 
جمع آوری غنیمت آمده اند و به هر چیزی 
چنگ می اندازند تا سالها دوری و انزاوی 
را  فرصت  افراد  این  کنند.  جبران  را  خود 
حساب  تسویه  برای  و  اند  شمرده  مغتنم 
شخصی با رسول خادم از هیچ اقدامی دریغ 

نمی کنند.

در شرایطی که لیگ برتر بسکتبال به هفته 
شهرداری  تیم  حالا  رسیده  خود  چهارم 
تبریز تصمیم دارد به لیگ اضافه شود اما 
تاکید  فدراسیون  مسابقات  کمیته  رئیس 

کرد این کار شدنی نیست.
برتر  لیگ  هوادار«  گزارش»دنیای  به 
بسکتبال تا هفته دوم خود منتظر بازگشت 

شهرداری تبریز بود اما در نهایت مسوولان 
این تیم تصمیم گرفتند که در بسکتبال 
تیم داری نکنند و به همین دلیل مسابقات 
مسابقات   گذشته  سال  قهرمان  غیاب  در 
آغاز شد اما حالا که لیگ به هفته چهارم 
هندوستان  یاد  تبریزی ها  فیل  رسیده 
کرده و مسوولان این باشگاه تصمیم دارند 

وارد رقابت های باشگاهی کشور شوند که 
قطعا باعث برهم خوردن برنامه های فصل 
با  فدراسیون  دلیل  به همین  خواهد شد 

درخواست آنها موافقت نخواهد کرد.
ورژ آبکاریان رئیس رئیس کمیته مسابقات 
فدراسیون بسکتبال در پاسخ به این سوال 
که آیا تبریزی ها به دنبال بازگشت به لیگ 
هستند؟ بیان کرد: هنوز نامه ای به دست 
ما نرسیده و من از طریق رسانه ها متوجه 
اما آنطور که خبر دارم طی فردا و  شدم 
را  نهایی  تصمیم  می خواهند  فردا  پس 

بگیرند.

او در پاسخ به این سوال که آیا فدراسیون 
موافق این تصمیم است؟ گفت: اصلا شدنی 
نیست. ما خیلی منتظر آنها بودیم اما وارد 
لیگ نشدند. حتی تا هفته دوم شدنی بود 
اما این اتفاق نیفتاد. حالا در هفته چهارم 
و  داد  تغییر  را  لیگ  برنامه های  نمی شود 
یک تیم جدید وارد مسابقات کرد. اکنون 
این کار شدنی نیست و فدراسیون اجازه 

ورود به لیگ را صادر نمی کند.
این فصل از لیگ برتر بسکتبال در غیاب 
شهرداری تبریز و مهرام که قهرمان و نایب 

قهرمان لیگ قبل بودند آغاز شده است.

تبریز در اندیشه بازگشت به لیگ بسکتبال 
فدراسیون: شدنی نیست!

جوادی تاکید کرد:

غلامرضا محمدی سرمربی موقت تیم ملی کشتی آزاد است

فوتبال ساحلی و رویای قهرمانی جهان

دست یافتنی تر از همیشه

بعد از قهرمانی در مسابقات جام بین قاره ای که بعد از جام جهانی 
معتبرترین مسابقات فوتبال ساحلی است، حالا فقط یک قدم 
دیگر مانده تا ساحلی بازان ایران به اولین تیمی تبدیل شوند که از 
ایران روی سکوی قهرمانی یک رشته تیمی در جهان می ایستند.
به گزارش »دنیای هوادار«در شنبه ای که گذشت فوتبال ایران در 
سطح بین المللی شاهد دو رقابت بزرگ بود. هر چند در ورزشگاه 
آزادی، پرسپولیس نتوانست به مقام قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا 
دست یابد اما در آن سوی آب ها، ساحلی بازان ایران موفق شدند 
برای دومین بار به مقام قهرمانی رقابت های جام بین قاره ای 
دست پیدا کند. ایران در این مسابقات تیم های روسیه، آمریکا، 
تاهیتی و مصر را از پیش رو برداشت تا برای دومین بار به مقام 

قهرمانی برسد.
بازیکنان ایران قبل از این مسابقات، برزیل را حریف اصلی خود 
می دانستند و خود را آماده کرده بودند تا با این تیم در فینال 
بتوان گفت  برزیل خوش شانس  بازی کنند. شاید  مسابقات 
بود که با شکست در نیمه نهایی برابر روسیه به فینال نرسید 
وگرنه شکست برابر ایران از نظر روانی آنها را برای جام جهانی در 

موقعیت بدی قرار می داد.
تیم ملی فوتبال ساحلی ایران در مسابقات بین قاره ای اخیر، 
برخی از بهترین و نام دارترین بازیکنانش را در اختیار نداشت و 
همین هم در آغاز مسابقات، حریفان تیم ملی را شگفت زده کرده 
بود اما شگفتی حریفان زمانی بیشتر شد که جوانان ساحلی باز 
ایران با قدرت، پیش رفتند و بر جام قهرمانی بوسه زدند. این 
اتفاق خجسته، نوید روزهای بهتر آینده را می دهد و ما را امیدوار 
می کند که بالاخره روزی را خواهیم دید که یک تیم ایرانی، بر 
بالاترین سکوی جهانی رشته اش می ایستد. تاکنون فقط فوتبال 
ساحلی و فوتسال ایران توانسته اند به عنوان رشته های تیمی روی 
سکوی جهانی بایستند. هر دو تیم یک بار سابقه سومی جهان را 
دارند و اما تیم ملی ساحلی ایران ظرفیتش را دارد که نخستین 
تیم ایرانی قهرمان جهان باشد. روند رو به رشد تیم   ملی فوتبال 
ساحلی، حساسیت جام جهانی سال ۲۰1۹ را بیشتر کرده است.

روزهایی که اردوی تیم   ملی »ب« برگزار می شد شاید کمتر 
کسی فکر می کرد که ایران بتواند بدون استفاده از برخی بازیکنان 
با تجربه اش به عنوان های بین المللی دست پیدا کند اما اوکتاویو، 
سرمربی ایران با تلفیقی از جوانان انتخاب شده از تیم   ملی »ب« و 
بازیکنان قدیمی تیم   ملی، تیمی ساخت که همه تیم ها را با اقتدار 
شکست داد و حتی روسیه، قهرمان سه دوره این رقابت ها را یک 

بار در مرحله گروهی و یک بار در فینال شکست داد.
اسفند ماه امسال مسابقات جام ملت های آسیا در تایلند برگزار 
می شود. فدراسیونی که  یکی از ستارگانش را به این تیم مدیون 
است، باید شرایط را مهیا کند تا ملی پوشان در اردوهای مختلف 
و در بازی های تدارکاتی زیاد، امده تر شوند و تیم ملی در این 
رقابت ها با اقتدار قهرمان شود و مطابق انتظار به جام جهانی 
صعود کند. اوکتاویو و بازیکنان پر تلاشش به خوبی می دانند که 
می توانند به اولین تیمی از ایران بدل شوند که به مقام قهرمانی 

جهان دست پیدا می کند.

یادداشت

زنگ خطر برای مس و گل گهر
 به صدا در آمد

هفته ها بود که گل گهر سیرجان 
های  رقابت  در صدر جدول 
فوتبال قهرمانی دسته اول 
قرار  کشور  های  باشگاه 
نتایج  ادامه  در  و  داشت 
رفت  پیش  ای  گونه  به 
که این موقعیت در اختیار 
دیگر تیم کرمانی یعنی مس 

قرار گرفت.
به گزارش »دنیای هوادار«، نتایج در 
هفته دوازدهم به گونه ای بود که زنگ خطر برای دو تیم بالانشین 
کرمانی به صدا در آمد و آنها حالا چند رقیب جدی در مسیر 

قهرمانی و کسب سهمیه صعود به لیگ برتر دارند.
پیروزی ۳-1 پرسپولیس پاکدشت در برابر مس کرمان فاصله 
دو تیم را به سه امتیاز رساند و این در حالی است که شاگردان 
فرهاد کاظمی یک بازی کمتر انجام داده اند و اگر در این بازی 
به پیروزی برسند با مس کرمان هم امتیاز می شوند. یعنی ۲۲ 

امتیاز از 11 بازی.
در هفته ای که گل گهر سیرجان ۲1 امتیازی و شاهین شهرداری 
تیم  بودند  شده  روبرو  استراحت  قرعه  با  امتیازی  بوشهر ۲۰ 
آلومینیوم اراک هم با هدایت محمد ربیعی از سد کارون اروند 
خرمشهر گذشت تا 1۹ امتیازی و وارد جمع مدعیان شود. با 
توجه به هفته های باقی مانده تا پایان بازی ها اکسین البرز که در 
مصاف با ملوان پیروز شد می تواند داعیه حضور در جمع مدعیان 
با هدایت مجتبی  از این پس  را داشته باشد به خصوص که 

حسینی به میدان خواهد رفت.

 انتقاد تند و آتیشی دست نشان از 
قضاوت زرگر

تیم  سرمربی  دست نشان،  نادر 
فوتبال مس کرمان با انتقاد 
حسین  قضاوت  از  شدید 
زرگر گفت: نمی دانم چه 
هیزم تری به او فروخته ام 
که همیشه من را اخراج 

می کند.
به گزارش »دنیای هوادار«، 
مورد  در  دست نشان  نادر 
قضاوت حسین زرگر در این دیدار و 
اخراجش نیز تصریح کرد: در مورد داوری هم نمی توانم چیزی 
بگویم، اما فقط یک سؤال دارم که امیدوارم مسئولان کمیته 
داوران جوابی برای من پیدا کنند. سه سال است در سه مسابقه 
من اخراج شدم، هر سه بازی را هم باخته ایم و داور هر سه مسابقه 
هم آقای زرگر بوده است. این برای من جالب شده است و فقط 

هم زرگر و کمیته داوران می توانند دلیل این اتفاق را بگویند.
سرمربی تیم فوتبال مس کرمان در ادامه گفت: جریان اخراج 
من هم کاملًا مشخص است. برای من جالب است، آیا صحبت 
کردن با بازیکن خودم جرم است؟ داور به بازیکن من سه مرتبه 
به خاطر پرتاب یک اوت آن هم در وسط زمین تذکر داد، من 
هم به خاطر اینکه تیمم عقب بود، سر بازیکنم فریاد زدم و 
گفتم برو آنجا که داور می گوید اوت را پرتاب کن. آیا این حرف 

من اخراج دارد.

این روزها سرنوشت تیم اکسین البرز در 
دستان مدیرانی افتاده است که در انتخاب 
سرمربی با سرگیجه شدید مواجه شده اند.

به گزارش »دنیای هوادار«، بی شک یکی از 
تیم هایی که در ابتدای فصل لیگ آزادگان 
با سروصدای فراوان و جذب بازیکنان نامی 
راهی مسابقات شد اکُسین بود تیمی که 
به گفته مدیرعامل باشگاه باید گل ریحان 

البرز نامید.
فراز کمالوند که ابتدای فصل لیگ دسته 
اول هدایت اکسین البرز را برعهده گرفت و 
با جذب نفرات نسبتا خوبی تیمش را برای 
صعود به لیگ برتر بسته بود، تنها ۹ هفته 

از  پس  و  نشست  تیم  این  نیمکت  روی 
کسب سه پیروزی، سه تساوی و سه باخت 

استعفای خود را اعلام کرد.

حضور دو هفته ای نصرتی و آمدن حسینی
یکی از مدافعان توانمند سال های گذشته 
فوتبال ایران محمد نصرتی بوده است که 
ملی  تیم  لباس  شد  موفق  سال  چندین 
سال  چند  در  ولی  کند  تن  بر  را  ایران 
آل  ایده  بدنی  شرایط  نتوانست  او  اخیر 
خود را حفظ کند و در نهایت در ابتدای 
فصل تصمیم گرفت به تیم فوتبال اکُسین 
فراز  ولی  بپیوندد  البرزدرلیگ یک کشور 
نام  مسابقات  شروع  آغاز  از  قبل  کمالوند 
تا این مدافع  از لیست تیم خط زد  او را 
پابه سن گذاشته تصمیم به خداحافظی از 

دنیای فوتبال بگیرد.
نتایج ضعیف اکُسین البرز در هفته های 
گذشته و استعفای کمالوند بازهم پای این 

مدافع را به تیم البرزی باز کرد و با حکم 
سرمربی  عنوان  به  نصرتی  باشگاه  مدیر 
موقت این تیم انتخاب شد و عصر یکشنبه 
هم در مقابل خونه به خونه بابل موفق شد 
به یک برد با ارزش دست پیدا کند ولی از 
قرار معلوم این آخرین حضور نصرتی در 
نیمکت البرزی ها بوده است و سید مجتبی 
عنوان  به  بازی  از  قبل  شب  حسسیتی 

سرمربی جدید باشگاه انتخاب شده بود.

بازگشت پس از یک سال دوری
سید مجتبی حسینی که سابقه دستیاری 
یحیی گل محمدی را در تیم های صبای قم، 
پرسپولیس، نفت، ذوب آهن و تراکتورسازی 
دارد و در تیم های ذوب و تراکتورسازی هم 
از  پس  کرده،  فعالیت  سرمربی  به عنوان 
حدود یک فصل دوباره به فوتبال بازگشت 

و سرمربیگری اکسین را عهده دار شد.
مجتبی حسینی در طول دوران مربیگری 

جذب  عدم  حتی  و  است  بوده  دستیار 
بازیکنان توانمند موجب شده بود در ابتدای 
فصل از مس کرمان کنار گذاشته شود و 
در سال های اخیر هم نتوانسته موفقیت 
بزرگی بدست بیاورد و چرا چنین انتخابی 
از سوی مدیران اکسین انجام شده است 

جای سوال دارد؟

هزینه های هنگفت چه سرانجامی دارد
اکسین عمری کمتر از انگشتان یک دست 
دارد و در این سالها به مدد سرمایه مدیران 
پولدارش همواره در جذب مربیان و بازیکن 
خبرساز بوده اما از سوی مقابل نتوانسته 
به هدف اصلی اش یعنی حضور در لیگ 
برتر برسد وباید صبوری کرد و دید هزینه 
های هنگفت مدیران جدید این باشگاه در 
فصل جاری به چه سرانجامی می رسد و آیا 
منتهی به لیگ برتری شدن نماینده البرز 

می شود.

سومین مربی در نیم فصل نخست

سرگیجه مدیران اکسین ادامه دارد...

تصمیم عجیب؛ فقط یک تیم سقوط می کند!

فوتبال  های  رقابت  از  فصل  این  پایان  در 
قهرمانی دسته اول باشگاه های کشور تنها 

یک تیم به دسته دوم سقوط می کند!
به گزارش»دنیای هوادار«، این بدین معنی 
است تیم های انتهای جدول روزهای آرامی 
را در هفته های پیش رو سپری خواهند کرد 
و حتی این احتمال وجود دارد در هفته های 
بازی کنند و اصلا درک  پایانی بی تفاوت 
نکنند تا چه حد جدال آنها با تیم های روبرو 

برای دیگر رقبا حائز اهمیت است.
هم اکنون تیم ملوان در قعر جدول قرار دارد 
و اگر در هفته های آتی فاصله دیگر تیم های 
قعرنشین با ملوان زیاد شود این تیم ها خیلی 
برای فرار از قعر جدول خود را به آب و آتش 
نخواهند زد و این یعنی بی تفاوت بازی کردن 
و طبیعتا تبعات بدی به دنبال خواهد داشت.

گفتنی است بر اساس آئین نامه موجود در 
لیگ  و دوم  اول  تیم های  پایان هر فصل 

برتری می شوند و سه تیم انتهای جدول هم 
به دسته دوم سقوط خواهند کرد. از آنجایی 
که نفت تهران از حضور در بازی ها انصراف 
داده است و سیاه جامگان هم با حکم کمیته 
انضباطی از جدول بازی ها کنار گذاشته شد 
در پایان فصل تنها یک تیم به دسته دوم 

سقوط می کند.
زمزمه هایی مبنی بر اینکه ۲.5 تیم به لیگ 
برتر صعود خواهند کرد و سه تیم هم دسته 
دومی می شوند تا فصل آینده لیگ یک با 
حضور 1۶ تیم تکرار شود خبرهایی در حد 
حرف بود و در جلسه اعضای هیات رئیسه 
فدراسیون فوتبال اصلا در این باره صحبتی 
نشده است و حتی سازمان لیگ برتر هم در 

این زمینه طرحی ارایه نداده است.
آنچه که مسلم است سقوط تنها یک تیم از 
لیگ یک به لیگ ۲ بازی ها را در هفته های 

پایانی به چالش خواهد کشید.

آشوبی:دوست دارم  در اکسین بمانم

مربی جوان تیم اکسین البرز گفت:شرایط 
ادامه همکاریم با نماینده البرز مشخص 
نیست و سرمربی جدید باید کادر فنی 

خود را انتخاب کند.
به گزارش »دنیای هوادار«، آشوبی درباره 
ادامه همکاری اش با اکسین گفت:» البته 
دوست دارم در این تیم کار کنم چرا که 
تجربه خوبی بود اما همه چیز به نظر 
مجتبی حسینی ربط دارد باید ببینیم 
ایشان برای کادرفنی اش چه برنامه ای 

دارد.«
او ادامه داد: من نمی خواهم به صرف دو 
نتیجه خوبی که گرفتیم این را بگویم اما 
به نظرم خیلی از مربیان جوان ما هستند 
که انرژی و توان زیادی دارند و اگر مدیران 
شهامت بیشتری داشته باشند با اعتماد به 
مربیان جوان تر می توانند نتایج بهتری 
بگیرند. این طبیعی است که هرچه سن 

آدم بالاتر می رود ریسک پذیری کمتر 
شده و نگاه شما به زندگی و مربیگری 
توام با احتیاط می شود. اما مربیان جوان 
عشق و انرژی زیادتری دارند و این را به 
تیم هم منتقل می کنند. من نمی گویم 
همه جوان ها اما خیلی از مربیان جوان 

واقعا توانایی دارند و باید کار کنند.

لیگ یک

هومن ناظمی

سرمربی جدید تیم ملی کشتی ایران گفت: نسل نویی به کشتی ایران اضافه 
شده و من در تیم ملی نوجوانان هم این پتانسیل را دیدم. مطمئنا کار سخت 
است و نیاز به زمان داریم تا وضع کشتی بهبود پیدا کند. همین نوجوانان و 

جوانان آینده سازان کشتی هستند. ما می توانیم بار دیگر کشتی را به سطحی 
برسیم که در جهان آقایی کند. البته زمان زیادی تا المپیک ۲۰۲۰ هم باقی 

نمانده و باید دورنمای خود را این مسابقات قرار دهیم.

محمدی: کشتی ایران بازهم می تواند در جهان آقایی کند
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ذوب آهن در راه تغییر امید نمازی
نمازی در لیگ هجدهم و بعد از دوازده بازی همراه با ذوب آهن نتوانسته انتظارات را 

برآورده کند. ذوبی ها همراه با نمازی بعد از شکست خانگی مقابل پدیده در جام حذفی 
حذف شدند و در لیگ برتر هم 11 امتیاز  دارند. با توجه به نتایج ضعیف ذوب آهن در 

لیگ ، نمازی در آستانه برکناری از باشگاه قرار گرفته است.

مسی: برای من همیشه گلزنی برای بارسا مهم بوده
لیونل مسی دیروز جایزه بهترین گلزن و بهترین بازیکن فصل لالیگا از نگاه نشریه 

مارکا را دریافت کرد. مسی پس از دریافت این جایزه و در پاسخ به سوالی در مورد 
بهترین گل فصل گذشته اش گفت:» الان چیزی به خاطر ندارم. باید گل هایم را 

ببینم و نظر بدهم. برای من البته همیشه گلزنی برای بارسا مهم بوده.«

یان اوبلاک عنوان بهترین گلر لالیگا را دریافت کرد
یان اوبلاک، گلر اتلتیکو فصل گذشته تنها ۲۲ گل در ۳۷ بازی دریافت کرد و به 

واسطه دریافت کمترین گل، موفق شد عنوان بهترین دروازه بان را از آن خود کند. او 
پس از دریافت عنوان زامورا گفت:« دوست دارم که بشنوم بهترین گلر دنیا هستم و 

این هدفی است که در تمام طول زندگی روی آن کار می کردم.

بوتراگوئنو: رئال مادرید از سولاری بسیار راضی است
بوتراگوئنو به نقل از مارکا گفته: »حقیقت این است که ما از عملکرد سولاری بسیار 

راضی هستیم. شکی نیست که در شرایط سختی به تیم وارد و توانسته اثر مثبتی 
بگذارد و نتایج خوبی بگیرد. بازی سختی مقابل سلتا داشتیم و مصدومیت ها کار را 

سخت تر هم کرد اما تیم شخصیت خودش را نشان داد.«

افزوده شدن چلسی به کورس جذب هافبک بارسلونا
به گزارش کوپه، هافبک ۲۴ ساله در فصل تابستان پیشنهاد جذاب باشگاه چلسی 

را رد کرد چرا که قصد داشت برای رسیدن به ترکیب اصلی بارسلونا بجنگد. دیاریو 
اسپورت چند روز قبل گزارش داده بود که میلان سوارز را می خواهد. به نظر می رسد 

چلسی و والنسیا نیز برای جذب سوارز با غول سری آ رقابت خواهند کرد.

یک باشگاه لالیگایی به دنبال جذب مجید حسینی
نشریه »دامگا« ترکیه با انتشار گزارشی مدعی شد سیدمجید حسینی که در این 

تابستان از استقلال به ترابزون اسپور پیوست، مورد توجه یک باشگاه اسپانیایی قرار 
گرفته است. مجید حسینی که در شکست اخیر ترابزون اسپور از جمله بازیکنان 

ضعیف آبی وعنابی ها بود، همه را شگفت زده کرده است.

کوتاه از فوتبال ایران و جهان
بعضی ها داغشو دوست دارن 

کونته: وقتی احترام متقابل از بین می رود، مشکلات شروع می شود
کونته دیروز در مصاحبه با رای اسپورت و در پاسخ به راموس گفت:» حرف های 

راموس؟ وقتی مربی وارد تیمی جدید می شود، هدفش آموزش است و نیز حفظ 
احترام بازیکنانش. او قطعا همان انتظار را هم از بازیکنان دارد. وقتی این احترام متقابل 

از بین می رود، مشکلات نیز شروع می شوند.

نیمکت طلایی ایتالیا به آلگری رسید
آلگری توانست یوونتوس را برای هفتمین بار متوالی قهرمان ایتالیا کند و در جام 

حذفی نیز به این مهم دست یافت. او در ۴ سال گذشته که مربی یوونتوس بوده، هر 
بار فاتح اسکودتو شده است. آلگری در رقابت با ساری، سرمربی فصل قبل ناپولی و 

سیمونه اینزاگی، سرمربی لاتزیو توانست جایزه نیمکت طلایی را کسب کند.

محمدحسین سیفی - در روزهایی که اکثر 
هواداران استقلال حال و روز خوشی ندارند 
و تنها آرزوی آن ها اتمام هرچه سریعتر این 
فصل از لیگ برتر است، شایعات متعددی 
به دست  درحال دست  باشگاه  این  حول 
شدن است که شاید خیلی به ذائقه آبی های 
پایتخت خوش نیاید و آن ها را بیش از پیش 
از سپری شدن این فصل کابوس وار نگران 
کند. همین چند روز پیش بود که خبری 
میان اصحاب رسانه دست به دست می شد 
مبنی بر »بازگشت جپاروف و مامه تیام در 
نیم فصل«. خبری که هرچند خیلی زود 
هم با تکذیب »علی خطیر«، معاون ورشی 
باشگاه استقلال، به کل رد شد اما مساله 
اصلی بار روانی این خبر است که تاثیر منفی 
خودش را چه بر روی بازیکنان فعلی تیم و 
چه بر روی کادرفنی و چه حتی تماشاگران 

این باشگاه پر طرفدار می گذارد.
استقلال، خوب یا بد، در آغاز فصل بریز و 
بپاش زیادی در جذب بازیکن به خرج داد 
و تمام تلاشش را به کار بست تا جای خالی 
از دست داده خود را پر  سه مهره کلیدی 
کند. عدم نتیجه گیری آن ها تا به اینجای 
فصل، فراتر از آن چیزی است که بتوان تنها 
بازیکنان تیم دانست. استقلال  معطوف به 
فعلی در خیلی مسائل ابتدایی فوتبال هم در 
این فصل با مشکل رو به رو است. مسائلی 
که تیم هایی مانند »نساجی مازندران« و یا 
»نفت مسجد سلیمان« با آن همه بازیکن 

دسته اولی و کم تجربه به خوبی اجرایشان 
می کنند و الحق بازی های زیبا و با کیفیتی 
هم ارائه می دهند. استقلال در این فصل نه 
تنها نتیجه نمی گیرد بلکه از ارائه بازی زیبا 
و حتی از آن پایین تر، ارائه بازی باکیفیت 
هم عاجز است. درست است که ابزار مناسب 
اولین شرط ارائه فوتبال تماشایی است، اما 
باید بپذیریم که دست استقلال در آن حد هم 
بسته نیست که نتواند یک »پرس« اصولی را 
در تمرین کار کنند تا در روز مسابقه به طرز 
خنده داری سه بازیکن تیم سایپا در محوطه 

جریمه بدون یارگیری خالی بمانند !
این ها گفته شد تا به شایعه داغ و اصلی 
نتایج  با  برسیم.  ها  آبی  نیمکت  نزدیک 
ضعیف استقلال در هفته های اخیر و حذف 
بر  شفر«  »وینفرد  ظاهرا  حذفی،  جام  از 
خلاف انتظار و برخلاف آغاز فصل، محبوبیت 
خود را میان هواداران و البته شاید مدیران 
مدیرعامل  هرچند  است.  دست  از  باشگاه 
استقلال می گوید؛» تا وقتی من هستم شفر 
هم در استقلال سرمربی است« اما بی تردید 
طاقت هیئت مدیره و هواداران استقلال هم 
حدی دارد و ممکن است روزی مانند »علی 
منصوریان«، مردی را که تا سر حد مرگ 
می پرستیدند از چشمشان بیفتد و بر علیه 
او روی سکوها شعار بدهند کما اینکه همین 
پیرمرد  خروج  برای  شعارهایی  هم  حالا 
آلمانی در لا به لای شعارهایی که علیه وزیر 

ورزش می دهند، به گوش می رسد. 

به  فعلا  هواداران،  انتقادات  پیکان  نوک 
وزیر ورزش و جوانان است چرا که  سمت 
باعث شد  او  مدیریت  سو  معتقدند  ها  آن 
که پرسپولیس قدرتمند شود و استقلال با 
انتخاب های غلط این وزیر، به این حال و روز 
بیفتد. اما قطعا این پیکان تا وقتی جهتش 
به سمت وزیررا حفظ می کند که مصدومان 
پر تعداد استقلال مثل »داریوش شجاعیان«، 
»پژمان منتظری«، »مرتضی آقاخان« و... به 
ترکیب تیم بازگردند. بازگشت آن ها بدون 

شک دست کادرفنی را باز تر خواهد کرد.
شاید تنها چیزی که در این ماه های اخیر 
مرهم زخم های استقلال شده است، معرفی 
باشگاه  ترین  تماشاگر  پر  عنوان  به  ها  آن 

آسیا از نظر مجموع هوادارانی که برای بازی 
های استقلال در لیگ قهرمانان به ورزشگاه 
آمدند. تماشاگرانی که قدرشان دانسته نشد 
و تمام آمال و آرزوهایی که برای قهرمانی 
آسیا و لیگ برتر در ابتدای فصل در سر می 
پروراندند را با عملکرد اخیر و دروازه خالی 
و پرس  »الحاجی گرو«  خراب کردن های 

کودکانه مدافعان، به باد داد.
 اما با این همه، استقلالی ها کماکان امیدوارند. 
امیدوار به معجزه ای که از وینفرد شفر سراغ 
دارند و فصل پیش تجربه اش کردند. امیدوار 
روزی  شاید  که  تهران  آبی  آسمان  آن  به 
دوباره ابرهای سرخ خود را کنار بزند و پس از 

مدت ها، خوشی به کوچه آن ها بیاید.

حرف آخر

برای حسرتی که بیست ساله شد...
واقع بینانه و به سمت پیشرفت!

لیگ قهرمانان آسیای فصل جاری 
به  هایش  نشیب  و  فراز  تمام  با 
تاریخی  حسرت  رسید.  اتمام 
پرسپولیسی ها و حسرت ۲۰ ساله 
همه  که  روزی  در  ایران،  فوتبال 
در  قهرمانی  جشن  مهیای  چیز 
خاک خودمان بود، نشد که تبدیل 
به یک اتفاق شیرین و بزرگ در 
فوتبال ما و البته تاریخ باشگاه پرسپولیس شود. با این همه اما، 
وقتی این همه خستگی به جا مانده از دوندگی و تلاش را در 
زمین های بدشکل، بی کیفیت و بی رحم ژاپن، قطر، امارات و 
البته همین تهران خودمان را مشاهده می کنیم، چیزی جز 
زیبایی نمی بینیم. پرسپولیسی ها که در مجموع دو بازی رفت 
و برگشت قهرمانی را با حساب ۲ بر صفر واگذار کردند، فاتح دل 
ها لقب گرفتند و گواه این موضوع تشویق های بی امان هواداران 
پرشمار در ورزشگاه آزادی بود که تا پایان مراسم اهدای جام به 

حمایت از تیم محبوبشان پرداختند.
از تمام این حرف ها که بگذریم، »ارتش سرخ« به لحاظ فنی شب 
خوبی را سپری نکرد. تیم برانکو با هر متر و معیاری که در نظر 
بگیریم پایین تر از حد انتظار ظاهر شد و نتوانست در کنار نتیجه 
ایده آل، فوتبال تماشاگرپسندی را هم ارائه دهد. آن ها دقیقا 
اهداف مورد نظر ژاپنی ها را پیاده کردند؛ »کنترل«، »فشار بی 
امان و بی نتیجه در دقایق ابتدایی مسابقه« و »بازی احساسی و 
بی برنامه« و در نتیجه خستگی و خالی شدن بدن ها در نیمه دوم 

و لحظات حیاتی تر مسابقه؛ درست مثل بازی رفت. 
و  ذخیره  نیمکت  فقر  برانکو،  خالی  دستان  از  بارها  و  بارها 
محرومیت از پنجره نقل و انتقالاتی این تیم در فصل جاری 
گفته شده است. وقت آن است که کمی از دریچه دیگر به 
این موضوع نگاه کنیم. سوال؛ آیا سرمربی پرسپولیس از مدت 
انتقالات  و  نقل  پنجره  از  تیمش  که  دانست  نمی  پیش  ها 
محروم است؟ آیا متوجه این نبود که رقابت های جام جهانی و 
درخشش برخی ستاره ها موجب خروج برخی بازیکنان کلیدی 
این تیم خواهد شد؟ قطعا »بله«؛ برانکو بهتر از هرکس دیگری 
متوجه این قضایا بوده است. سوال بعدی؛ پرسپولیس که در 
فصل گذشته به فاصله ۴ یا 5 هفته به پایان لیگ قهرمانی اش 
را مسجل کرد - بماند که با فاصله ایجاد شده میان صدر جدول 
و تیم های دیگر از همان اوایل نیم فصل دوم این امر مشخص 
بود - بهتر نبود در بازی هایی که اهمیت چندانی برای این تیم 
نداشت از همان زمان به فکر میدان دادن به جوانان و ذخیره 
هایی باشد که می توانستند امروز با تجربه های اندوخته شده 
از قبل بهتر و بیشتر به کمک این پرسپولیس زخمی بیایند؟ 

قطعا همینطور است...
به هر جهت، لیگ قهرمانان آسیا برای پرسپولیس با نایب قهرمانی 
به پایان رسید و دیگر فرصت برای هیجانات کاذب و قدیس سازی 
از پرسپولیس دوست داشتنی این رقابت ها با عناوینی چون 
»معجزه«، »دستان خالی« و... هم به اتمام رسیده و وقت آن است 
که با نگاهی واقع بینانه به سمت آینده بهتر برای فوتبال ایران و 

باشگاه هایش گام برداریم.

مهدی تیموری

کادیز ؛ معدن طلای جدید رئال مادرید
سانتیاگو سولاری ماندنی است !

»سانتیاگو سولاری«، دیگر سرمربی موقت کهکشهانی های اسپانیا 
نیست. بلکه باید از حالا او را سرمربی جدید و این فصل رئال 
مادرید بدانیم. بعد از شنیدن نام های بزرگ و متعددی مثل 
»آرسن ونگر«، »آنتونیو کونته«، »روبرتو مارتینز« و حتی »گوتی« 
و هر بار نزدیکی یک کدام از آن ها به نیمکت رئال مادرید، ظاهرا 
فلورنتینو پرز مدیرعامل باشگاه قصد ندارد به هیچ اسم بزرگی باج 
بدهد و می خواهد به سولاری نیز مانند »زیدان« اطمینان کند و 
از قرار معلوم بزودی سانتیاگو سولاری سکان هدایت باشگاه را بر 

عهده می گیرد و قرارداد او با باشگاه امضا می شود.
او در این چهار بازی گذشته )ملیلا، وایادولید، ویکتوریا پلژن 
و سلتاویگو(، هواداران را یاد اولین ماه های حضور »زیدان« 
روی نیمکت رئال مادرید و نشستن به جای »رافائل بنیتز« می 
اندازد. در آن زمان بنیتز نیز، کهکشانی ها نه شاداب بازی می 
کردند و نه نتیجه می گرفتند تا اینکه زیزو از رئال مادرید بی 
ظهور کرد و هدایت تیم اصلی را بر عهده گرفت و پس از آن 
قهرمانی پشت قهرمانی در اروپا را در کنار رئال مادرید جشن 
گرفت. در آن روزها هم هرگاه از زیدان در مورد ادامه همکاری 
با باشگاه سوال می شد، او موفقیت باشگاه را اولویت همه چیز 

می دانست.
حالا سانتیاگو سولاری نیز از رئال مادرید بی یا همان کادیز، به 
جای »جولین لوپتگی« به رئال مادرید آمده است و در همین ابتدا 
گرد و خاک هم به پا کرده است. چهار پیروزی متوالی و روشن 
شدن موتور گلزنی »کریم بنزما« شاید تنها خبر خوبی است که 
می تواند درد های مادریدی ها را پس از آن شکست تحقیر 
آمیز در نیوکمپ تسکین بدهد. رئال مادرید اکنون برعکس اواخر 
دوران لوپتگی، هم شاداب بازی می کند و هم پیروز می شود. 
»لوکا مودریچ« دوباره پاس های طلایی و استثنائی می دهد، 
»تونی کروس« خودش را پیدا کرده است و تیم بسیار شناور تر و 

به قصد گلزنی توپ را به گردش در می آورد.
رئال مادرید سولاری شاید اندازه زمان لوپتگی در جستجوی بازی 
مالکانه نباشد، اما به رئال مادرید واقعی نزدیک تر است. ظاهرا 
سرمربی های کادیز را باید جدی تر بگیریم و این تیم را نه تنها 
معدن بازیکن سازی رئال بدانیم، بلکه سرچشمه سرمربی های 
موفق نسل جدید رئال مادرید را هم باید آنجا پیدا کنیم. به طبع 
چه کسی از آن ها بهتر تیم را می شناسد؟ بیهوده نیست اگر 
بگوییم که پرز معدن طلای جدیدی یافته است! اگر سولاری 
به خاطر  را  پرز  فلورنتینو  بار دیگر  باید یک  هم موفق شود، 

انتخاب های جسورانه ستایش کرد. 

خبر

سرنوشت مبهم استقلال تهران

در انتظار آسمانی آبی

پرسپولیس تهران در ورزشگاه آزادی نتوانست 
نتیجه لازم را برابر حریف ژاپنی به دست آورد 
و جام قهرمانی را از دست داد؛ سرخپوشان که 
دوران حضور برانکو به استحکام و انسجام فوق 
العاده خوبی در خط دفاعی شان دست یافته 
اند، در این فصل در ۷ بازی بدون گل خورده 
میدان را ترک کردند تا در این زمینه رکورد 
درخشانی را در تاریخ لیگ قهرمانان آسیا به 

نام خود ثبت کنند.
برابر  برگشت  دیدار  در  برانکو  پرسپولیس 

و  نبود  میدان  بازنده  ژاپن  آنتلرز  کاشیما 
این دیدار روند  نتیجه تساوی در  با کسب 
بازی های خانگی در  ناپذیری در  شکست 
هدایت  زمان  از  برانکو  کرد.  حفظ  را  آسیا 
به  میزبان  عنوان  به  بار   15 پرسپولیس، 
از  رفته که در هیچ یک  مصاف حریفانش 
این دیدارها مغلوب نشده تا این مربی کروات 
همچنان مرد شکست ناپذیر در بازی های 

خانگی آسیایی شناخته شود.
در  پرسپولیس  ناپذیری  شکست  روند  آغاز 

بازی های خانگی در لیگ قهرمانان آسیا به 
دو بازی پیش از حضور برانکو در این تیم باز 
می گردد؛ سرخپوشان از ابتدای فصل ۲۰15 
در هیچ یک از بازی هایی که به عنوان میزبان 
تعیین شدند، مقابل حریفان شکست نخوردند 
تا روند شکست ناپذیری میزبانی آنها در لیگ 

قهرمانان آسیا به 1۷ بازی برسد.
آخرین بار که پرسپولیس به عنوان میزبان 
مغلوب شد، در سال ۲۰15 بود که در هفته 
پنجم دور گروهی در ورزشگاه آزادی با یک 

گل مغلوب الهلال عربستان شد. در این بازی 
مصطفی دنیزلی هدایت پرسپولیس را بر عهده 

داشت.

شکست ناپذیری پرسپولیس برانکو در بازی های خانگی لیگ قهرمانان آسیا

سعید آذری، مدیر عامل باشگاه ذوب آهن در پاسخ به این مسئله که یکی از اعضای هیئت مدیره باشگاه 
ذوب آهن به امید نمازی اولتیماتوم داده است گفت:

»من باید به نمازی اولتیماتوم بدهم که چنین کاری نکرده ام. اگر یادتان باشد سال گذشته هم بعد از اینکه 
ذوب آهن چهار گل از پرسپولیس خورد شما به من زنگ زدید و گفتید که آیا می خواهید قلعه نوعی را 
برکنار کنید که من به شما گفتم من اهل اولتیماتوم دادن نیستم. ما عادت داریم که در شرایطی خاص با 

مربیانمان صحبت کنیم و مسئله را حل کنیم، اما عادت نداریم که به کسی اولتیماتوم بدهیم.«
مدیر عامل باشگاه ذوب آهن در پاسخ به این که شنیده می شود که درصورت بازنشسته شدن مهدی تاج او جدی ترین 
گزینه برای ریاست فدراسیون فوتبال است تاکید کرد: »به هیچ عنوان تا الان کسی با من در این خصوص صحبتی 

نکرده. بعد هم در فوتبال کشور و در ورزش مان آنقدر آدم بزرگ داریم که رئیس فدراسیون شوند.«
آذری ادامه داد: من امیدوارم تاج و تیم فعلی مدیریت فدراسیون به کارشان ادامه بدهند، اما وقتی مجلس 

قانونی را تصویب می کند باید آن را اجرا کرد. 

آذری: تاکنون کسی برای ریاست فدراسیون، با من صحبت نکرده

ژوزه مورینیو پس از شکست ۳-1 تیمش مقابل منچسترسیتی ضمن ابراز رضایت از عملکرد تیمش 
عنوان کرد منچستریونایتد تاوان اشتباهات خودش را در این بازی داد. 

مورینیو پس از بازی گفت: »فکر نمی کنم بد بازی کردیم. اشتباهات زیادی داشتیم و تاوانش را دادیم. در 
مقابل تیمی مثل سیتی تاوان اشتباهات خود را به سختی خواهید داد. هفته پیش دو بازی سخت خارج 
از خانه داشتیم و این از نظر ذهنی روی ما اثر گذاشت. در صحنه گل اول اشتباه کردیم و در صحنه گل 
دوم دچار اشتباه بزرگتری شدیم. گل سوم هم کار را تمام کرد. آدمی نیستم که بهانه بیاورم اما بازی در 
خانه یوونتوس با پیروزی ۶-۰ مقابل شاختار در خانه فرق دارد. قطعا نبود پوگبا را احساس کردیم اما نمی 

خواهم از این به عنوان بهانه استفاده کنم. 
1۲ امتیاز با صدر فاصله داریم و جزو ۴ تیم اول نیستیم. بنابراین نباید به قهرمانی فکر کنیم. ابتدا باید به 
جمع ۴ تیم برگردیم و فاصله را کمتر کنیم آن وقت می توانیم فاصله با صدر را ببینیم. دومی فصل پیش 

دستاورد فوق العاده ای بود و امسال باید به سهمیه فکر کنیم.

مورینیو: به قهرمانی فکر نمی کنیم

پرسپولیس با تمام کم و کاستی هایی که داشت لیگ قهرمانان آسیا را با نایب قهرمانی به پایان رساند و به 
نوعی اولین فینال خود را در این رقابت ها تجربه کرد. شاید خوش بین ترین هوادار پرسپولیس هم قبل از 
آغاز این فصل فکرش را نمی کرد این تیم با معدود نفرات خوبی که در اختیار داشت و جدایی چند بازیکن 
آن هم در شرایطی که پنجره نقل وانتقالات بسته بود. بتواند فینالیست لیگ قهرمانان شود، اما این اتفاق 

رخ داد و برانکو ایوانکوویچ نیز در این موفقیت سرخپوشان نقش عمده ای را ایفا کرد.
این مربی کروات در مورد برنامه فشرده سازمان لیگ برای پرسپولیس و روحیه بازیکنان پس از شکست 
برابر کاشیما گفت :» ما هرگز بدون ملی پوشان خود این بازی های را انجام نمی دهیم. وقتی چهار بازیکن 
در تیم امید و دو بازیکن هم در تیم ملی داشته باشیم چطور ممکن است بازی های خود را انجام دهیم؟ 
نه، حاضر به انجام این کار نخواهیم شــد. اطمینان دارم بازیکنانم با انگیزه ای بیشــتر از قبل به بازی ها 
برخواهند گشت. آنها می دانند که می توانند موفقیت خود در آسیا را بار دیگر تکرار کنند و به موفقیت های 

بیشتر دست یابند.

برانکو: هرگز بدون ملی پوشان در لیگ بازی نمی کنیم

فرهمند سال افزون بااشاره به گذشت یکسال از وقوع زلزله ۷.۳ ریشتری کرمانشاه، اظهارکرد: »در این 
زلزله بخشی از زیرساخت های ورزشی استان در ۹ شهرستان سرپل ذهاب، قصرشیرین، ثلاث باباجانی، 

گیلانغرب، دالاهو، جوانرود، پاوه، روانسر و کرمانشاه دچار آسیب شد.«
معاون ورزش و جوانان اســتان با بیان این که براســاس برآوردها ۷5 فضای ورزشــی استان در این ۹ 
شهرستان باید تعمیر شود، عنوان کرد: »میزان اعتباری که سال گذشته برای تعمیر این فضاها پیش بینی 
کرده بودیم، حدود 1۰ میلیارد تومان بود که با افزایش قیمت ها اکنون برای اتمام تعمیر آنها حداقل به 
۲۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است.«  وی تصریح کرد: تاکنون طی دو مرحله توانسته ایم اعتباراتی را برای 
شروع عملیات بازسازی و بهسازی این فضاها دریافت کنیم که مرحله اول اعتبارات حدود 1۲ میلیارد 
تومان بود که یک ماه پیش پرداخت شد. وی با بیان این که ظرف چند روز آینده نیز مرحله دوم پرداخت 
که پنج میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان است انجام می گیرد، اعلام کرد: تمام تلاش خود را بکار می گیرم تا 

پایان سال مالی ۹۷ کار تعمیر این ۷5 فضای ورزشی آسیب دیده را به اتمام برسانیم.

جذب 17.5 میلیارد تومان اعتبار برای بازسازی اماکن ورزشی
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